
به  فوتسال  برتر  لیگ  مقابل صدرنشین  پیروزی  با  قعر جدولی شهرداری ساوه  تیم  ایمان: 
شکست ناپذیری ماهان تندیس قم  پس از 8 هفته پایان داد.

به گزارش  خبرنگار ما، در ادامه هفته هشتم رقابت های فوتسال لیگ برتر عصر روز گذشته  دو دیدار برگزار 
شد که در  یکی از این دیدار ها تیم صدرنشین ماهان تندیس مقابل تیم قعرنشین جدول رده بندی شهرداری 
ساوه قرارگرفت و در پایان با حساب 5 بر 3 شکست خورد تا اولین شکست خود را در این فصل تجربه کند. 

برای تیم شهرداری ساوه در این بازی مجتبی مریدی زاده، علی مروتی، محمد بیضایی و مصطفی ظریفیان 
)2 گل( گلزنی کردند و گل های تیم ماهان نیز توسط سعید قاسمی )2 گل( و علیرضا وفایی به ثمر رسید. 

محمود خوراکچی سرمربی جدید تیم شهرداری ساوه با این پیروزی اولین برد خود در این فصل را مقابل 
تیم صدرنشین ماهان تندیس قم به دست آورد. 

ماهان تندیس قم با وجود تحمل نخستین باخت خود در فصل جاری همچنان با 21 امتیاز صدرنشین 
جدول رده بندی لیگ برتر  باقی ماند. 

همچنین در آخرین بازی هفته هشتم نیز تیم های مقاومت البرز و میثاق تهران در یک بازی پر برخورد 
رودرروی یکدیگر قرار گرفتند که در پایان میثاق دو بر صفر برنده از زمین بیرون رفت.  گل های میثاق تهران  

راعارف بلوکی و موسی حسندوست به ثمر رساندند.

با شکست مقابل شهرداری ساوه رقم خورد:

پایان شکست ناپذیری ماهان تندیس قم  در لیگ برتر فوتسال 

رهبرمعظم انقلاب درحکم آغازدوره جدید شورایعالی انقلاب فرهنگی: 

شتاب رشد علمی کشور نباید به هیچ بهانه ای کاهش یابد 
آستانه  در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
حکمی،  صدور  با  فرهنگی،  انقلاب  عالی  شورای  جدید  دوره  آغاز 
و  کامل  »استفاده  با  فرهنگ  حوزه  چالش های  راهبردی  مدیریت  بر 
تهدیدها  »مهار  ها«،  ظرفیت  و  ها  فرصت  همه  از  افزا  هم  و  کارآمد 
هوشمندانه  »مواجهه ی  و  معقول«  و  حکیمانه  نگاه  با  ها  آسیب  و 
اصلی  تکالیف  بعنوان  گران«  ستیزه  و  مهاجمان  معارضه های  با 

تأکید کردند.  فرهنگی  انقلاب  شورای عالی 

جمله  از  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  کاری  اولویت   ۷ همچنین  ایشان   
پیگیری تصمیمات و مصوبات قبلی و اجرای سریع آنها، مواجهه فعال و مبتکرانه 
با جبهه بندی هواداران فرهنگ انقلابی و اسلامی و معارضان عنود آن، پیگیری 
نظام  در  نوسازی  و  تحول  و  فناوری،  و  علمی  شتاب حرکت  و  پیشرفت  جدی 
آموزشی و علمی کشور بویژه تحول در علوم انسانی را مشخص کردند و 3 عضو 

حقوقی جدید را به مجموعه اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی افزودند. 
متن پیام معظم له را در صفحه ۷ بخوانید:

نخستین روزنامه استان قم
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مدیر کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان قم  اعلام کرد:

شکایت  از مسکن مهر 
فقط از طریق سایت اداره کل تعاون

 اعضاء تعاونی های مسکن مهربرای شکایات به بازرس اتحادیه ها و اتاق تعاون مراجعه نکنند
ایمان : مدیر کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت : شکایات اعضاء تعاونیها می بایست در مرحله نخست توسط 
بازرسان و مدیران تعاونیها و در مرحله بعد توسط بازرسان و مدیران اتحادیه های مربوطه و اتاق تعاون بررسی و رسیدگی شود . 
نصرا... بازوند اظهار داشت : اعضاء پیش از مراجعه به اتاق تعاون و اتحادیه بایستی شکایت خود را در فرم های مخصوص شکایات که هم اکنون بر 
روی سایت اینترنتی این اداره کل به آدرسqom.mcls.gov.ir نیز موجود می باشد تنظیم و به بازرس تعاونی ارائه نمایند.  وی ادامه داد: بازرسان 
شرکتهای تعاونی نیز مکلفند پس از احراز تخلف چنانچه شکایت جنبه عمومی و اعلام تخلف داشته باشد مراتب را به هیات مدیره و یا مدیرعامل 

حسب مورد اعلام و تقاضای رفع نقص نمایند....

ایمان: مدیر کل ورزش و جوانان  استان قم گفت: سرانه 
ورزشی در استان به صورت عادلانه توزیع نشده است و در 

مناطق پرجمعیت و محروم امکانات کمی داریم. 
'حسن عابدی' روز شنبه در نشست خبری به مناسبت هفته 
تربیت بدنی و ورزش با اشاره به این که اولویت اداره کل ورزش و 

جوانان توسعه زیرساخت ها و بستر سازی توسعه ورزش با نگاه عدالت 
محور است بیان داشت: اداره کل برای احداث اماکن ورزشی نیازمند 
اعتبارات هنگفتی است که تامین آن از بودجه استان دشوار است و 
باید در سطح کشور فکری به حال این اماکن شود اما در پروژه های 

در دست احداث سعی بر جذب اعتبارات ملی و استانی داریم....

استاندار قم: 

امنیت کشور مرهون مجاهدت سربازان 
گمنام امام زمان )عج( است

نماینده قم در شورای عالی استان ها:

سناریوی تضعیف شوراها همچنان ادامه دارد

سرمقاله: مصطفی سعادت طلب

نقش پهنه های ویلایی
در تحقق معماری اسلامی ایرانی

مدیرکل ورزش و جوانان استان  قم: 

سرانه ورزشی در قم عادلانه توزیع نشده است
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همایش بزرگ ورزش صبحگاهی در قم برگزار شد

4

سروران بزرگوار و برادران گرامي در تحالف الوطني الاسلامي)زید عزه(
سلام علیکم و رحمه الله و برکاته

درگذشت برادر بسیار عزیز، فاضل، توانمند و بي بدیل در عرصه امور خیریه، 

مرحوم حاج حسن حبیب السلمان
)رضوان الله تعالي علیه( 

را به شما تسلیت و تعزیت عرض مي نمایم. اگر چه کارهاي آن مرحوم و آن انسان کریم 
براي جهان تشیع عالمگیر بود ولي قم کرامات همه جانبه ایشان را در این شهر که قلب 

تپنده عالم شیعه است هرگز فراموش نخواهد کرد. فجزاه الله عن الاسلام واهله خیر جزاء 
المحسنین. مجاهدت آن بزرگوار نه فقط در عرصه خیرات و مبرات که همه عمر خود را 

صرف آن کرد، بلکه پشتیباني از انقلاب اسلامي و دفاع و اطاعت از امام راحل)قدس سره( 
و مقام معظم رهبري)مد ظله العالي( در سطح بین المللي مثالزدني و ماندگار است. 
از خداوند منان خواستاریم که روح آن جنت مکان را در جوار نبي اکرم)ص( و ائمه 

هدي)سلام الله علیهم( قرین رحمت بي کران خود بگرداند. 
گفتني است حاج حسن حبیب السلمان از خیرین و نیکوکاران بنام بحریني بود که در 
طول حیات با برکت خود، نقش بسزایي را در رفع حاجات ایتام نیازمند ، بناي مساجد و 

حوزه هاي علمیه و سایر امور خیریه در جهان اسلام داشتند.

خبر ارتحال عالم فرزانه 

حضرت آیت الله سید محمد ابطحي کاشاني 
»قدس الله نفسه الزکیه« 

موجب تاسف و تاثر گردید.
آن عالم جلیل القدر سراسر دوران حیات با برکت خویش را صرف علم و اجتهاد در راه مکتب 

علوي و تبلیغ معارف حقه شیعي نمود و طي سالیان متمادي حضور در حوزه هاي علمیه از 
محضر عالمان و اساتید برجسته اي نظیرحضرات  آیات  عظام  بروجردي )ره ( و محقق  داماد)ره ( 
کسب فیض کرده و بعدها در مقام تدریس و تالیف و تربیت شاگردان بزرگ، منشاء ثمرات و 

برکات فراواني گردید.در عرصه سیاسي و اجتماعي نیز آن مرحوم، جزء یاران برجسته 
حضرت امام خمیني)ره( و از دلسوزان و ارادتمندان به نظام وانقلاب و رهبري بودند که در طول 
سال ها عضویت در جامعه مدرسین حوزه علمیه قم خدمات ارزشمندي را در این عرصه از خود 

به یادگار گذاشتند.اینجانب رحلت این عالم ربانی را به محضر حضرت ولي عصر)عج(، 
رهبر معظم انقلاب، مراجع عظام، حوزه های محترم علمیه، بیت مکرم و عموم شاگردان و 

علاقمندان آن عالم مجاهد به ویژه مردم ولایي کاشان، تسلیت عرض کرده، امیدوارم خداوند 
متعال روح بلند و ملکوتي ایشان را با آباء و اجداد طاهرینش )علیهم السلام( محشور فرماید.

برادر شما صالحي منش -  استاندار قم

»انا لله و انا الیه راجعون«

محمد صادق صالحي منش -  استاندار قم
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با  باید  گفت:  قم  استاندار   : ایمان 
تعامل ارگان های مرتبط زمینه ارتقای 

استاندارد تولیدات را فراهم کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین 'محمد صادق 
صالحی منش' روز شنبه در همایش روز 
جهانی استاندارد افزود: با تعامل استانداری و 
سایر دستگاه های مرتبط باید با فراهم کردن 
زمینه ارتقای استاندارد تولیدات در استان 
قم، کالاهای تولیدی دارای برند شوند.وی 
ادامه داد: با تامین زیر ساخت ها و استفاده 
از ظرفیت استان قم در خصوص تولیدات 
باید کالاها با استانداردهای بین المللی رقابت 
کند و برندهای خود را به نمایش بگذارد.وی 
با بیان اینکه اگر به دنبال تولید کالای خوب 
هستیم باید اساس استاندارها را رعایت کنیم 
گفت: تولیدات بدون رعایت استاندارد معنا و 
مفهومی ندارد لذا با رعایت اصول و قوانین 
می توان تولید کالاها را توسعه و استمرار 
بخشید.استاندار قم اظهار داشت: اداره کل 
استاندارد  بر  نیز وظیفه نظارت  استاندارد 
این  در  و  دارد  را  تولیدی  کالاهای  بودن 
زمینه می تواند با توصیه های آموزشی به 
مدیران بخش تولیدی مشکلات پیش روی 
را مرتفع سازد.صالحی منش اضافه کرد: بعد 
از پیروزی انقلاب اسلامی اقدامات خوبی در 
عرصه استاندارد سازی کالاها صورت گرفته 
است و وجود تحریم ها باعث دستیابی به 
اهداف بلندتر و کالاهای پیشرفته تر شده 
است.وی ادامه داد: امروز جوانان ایرانی در 

عرصه های تکنولوژی به نبوغ رسیده اند 
غربی  ترفندهای کشورهای  پاسخگوی  و 
در مقابله با تحریم ها هستند.در همایش 
روز جهانی استاندارد که امروز در اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم برگزار شد از 13 
واحد نمونه استاندارد این استان تجلیل شد. 

توسعه مراکز قرآني از اولویت های 
فرهنگی قم است

استاندار قم  همچنین در جمع اساتید 
و دانشجویان دانشگاه علوم قرآني ، خواستار 
اهتمام مسئولان فرهنگي به توسعه ي بیش 
از پیش مراکز قرآني در قم شد. صالحي 
منش طي سخناني با اشاره به جایگاه علمي 
و فرهنگي شهر مقدس قم گفت: حضور 

شخصیت هاي بزرگ جهان اسلام و مراکز 
برجسته ي حوزوي، این شهر را متمایز از سایر 
مناطق کشور کرده است. استاندار قم ایجاد 
دانشگاه علوم قرآني را گامي بلند در راستاي 
تحصیل جوانان در زمینه ي مباحث قرآني 
عنوان و خاطرنشان کرد:  تربیت یافتگان این 
مرکز باید در زمینه ي عمل به معارف قرآني 

نیز الگو و نمونه باشند.
صالحي منش توسعه ي کمي و کیفي این 
دانشگاه را ضروري دانست و افزود: مسئولان 
استان نیز موظف به کمک در رفع کاستي ها 
و ایجاد زمینه هاي رشد و بالندگي این مرکز 

علمي و معنوي هستند. 
مقام عالي دولت در استان همچنین با 
بیان اینکه قرآن کریم نقش برجسته اي در 

انسان سازي دارد تصریح کرد: توسعه ي 
مراکز قرآني از اولویت هاي فرهنگي مسئولان 

در استان قم است. 

انقلاب اسلامي جایگاه بانوان را 
احیاء کرد

استاندار قم همچنین در مراسم تجلیل 
از بانوان موفق روستایي استان قم ، با اشاره 
تعالي جایگاه  بر  انقلاب اسلامي  تاثیر  به 
بانوان  جایگاه  اسلامي  انقلاب  گفت:  زن 
در عرصه هاي گوناگون اجتماعي را احیاء 
طي   ، منش  صالحي  محمدصادق  نمود. 
سخناني حضور زنان در عرصه هاي مختلف 
را از برکات نظام مقدس مجهوري اسلامي 
دانست.استاندار قم با بیان اینکه بانوان در 
دین مبین اسلام از جایگاه خاصي برخوردار 
هستند گفت: این مسئله در سیره ي عملي 
زندگي پیامبر اعظم )ص( و ائمه ي اطهار 
علیهم السلام به صورت برجسته دیده مي 
صالحي  والمسلمین  الاسلام  شود.حجت 
منش با اشاره به پیروزي انقلاب اسلامي 
در سال 5۷ به رهبري امام خمیني )ره( 
تصریح کرد: انقلاب اسلامي جایگاه بانوان 
در عرصه هاي گوناگون اجتماعي را احیاء 
نمود.وي نقش بانوان روستایي در اعتلاي 
توجه  مورد  را  اسلامي  جمهوري  جایگاه 
قرار داد و افزود: تلفیقي از دو فرهنگ ناب 
ایراني و اسلامي در بانوان روستایي به صورت 

برجسته بروز دارد.

ایمان: مدیر کل کمیته امداد امام خمینی قم با 
اشاره به مساله مسکن به عنوان یکی از مهمترین 
مشکلات مددجویان تحت پوشش این نهاد،گفت: 
کمیته امداد ، مسکن خانواده های سه نفر به بالا 
و همچنین خانواده ایتام دونفره را دراین استان به 

روز تحویل آنها می دهد. 
ارزشمند  اقدام  این  اینکه  بیان  با   ، 'عبدالله جلالی' 
و بی سابقه در کشور را باید بیش از همه مرهون خون 
شهیدان و همچنین سفر سال 89 رهبر معظم انقلاب 
به قم دانست، افزود: حمایتها و پشتیبانی های مدیران 
استان و سایر مسوولان نیز در تحقق این امر نقش مهمی 

واحد   28 از  برداری  بهره  به  اشاره  با  است.وی  داشته 
مسکن مددجویی در شهرک پردیسان و جاده سراجه 
قم، افزود: مددجویان کمیته امداد امام خمینی قم تنها 
با پرداخت 150 میلیون ریال بدون حتی یک ریال قسط 
صاحب خانه می شوند، و برای کسانی که قدرت پرداخت 
آن را نداشته باشند، نیز این مبلغ از طرف خیرین داده 
می شود.جلالی با تمجید از عملکرد خیرین و مردم قم 
برای کمک به محرومان، تصریح کرد: مصداق بارز این 
حرکت کمکهای بی سابقه مردم قم در 21 رمضان سال 
جاری بود، چرا که تنها در یک شب پنج کیلو گرم طلا و 
میلیاردها ریال کمک نقدی جمع آوری شد.این مسوول با 

اشاره به اقدامات در دست انجام کمیته امداد قم، احداث 
یک مجموعه فرهنگی را از جمله آن برشمرد، و افزود: 
عملیات اجرایی این مجموعه عظیم و بزرگ در زمینی 
در روبروی ساختمان شورای اسلامی شهر با همکاری 
و مساعدت شهرداری آغاز شده است.وی با بیان اینکه 
منابع اولیه برای ساخت این پروژه ۷0 میلیارد ریال بوده 
است، افزود: زمین پنج هزار و 550 متری کنار این پروژه 
برای الحاق به این طرح از سوی شهرداری به مبلغ 55 
میلیارد و 500 میلیون ریال کارشناسی شده است، لذا 
زمین  این  خرید  برای  خیرین  کمک  به  امداد  کمیته 

نیازمند است.

فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل  ایمان: 
روستایی استان قم گفت: 10 هزار و 291 نفر در 
این  در  کهک  روستاهای  آبرسانی  بزرگ  پروژه 
استان از نعمت آب شرب پایدار بهره مند خواهند 

شد.
این طرح  در  افزود:  پور  علی جان صادق  مهندس 
بزرگ روستاهای ورجان، سیرو، ونارچ و امامزاده ابراهیم 
و شهر کهک از نعمت آب پایدار برخوردار می شوند.

وی اعتبار برآورد شده این طرح را 110 میلیارد ریال 
اعلام کرد و گفت: از این مبلغ 22.5 میلیارد ریال آن از 
محل سایر منابع و مابقی آن از محل اعتبارات استانی 

و خشکسالی منظور شده است.وی تخصیص نقدی این 
افزود:  و  کرد  عنوان  ریال  میلیارد  را حدود 13  پروژه 
قرارداد اجرای پروژه در دو بخش اجرای خط انتقال و 
احداث ایستگاه های پمپاژ با پیمانکار منعقد شده است. 
رییس هیات مدیره آبفار قم در ادامه طول لوله گذاری 
این طرح را 25 کیلومتر اعلام کرد و افزود: در این طرح 
پور  بینی شده است.صادق  پمپاژ پیش  ایستگاه  چهار 
برخی  تکمیل  و  تعهدات  انجام  با  امیدواری کرد:  ابراز 
طرح های وابسته فاز نخست این طرح به زودی مورد 
اولیه  مطالعات  کرد:  بیان  گیرد.وی  قرار  برداری  بهره 
طرح بزرگ آبرسانی به 80 روستا از سال 86 آغاز شد و 

فاز نخست آن طی سالهای 8۷ تا 89 به اتمام رسید و با 
راه اندازی این فاز بخشی از روستاهای تابعه شهر قنوات 
آبرسانی شدند.وی ادامه داد: در سال 91 نیز مطالعات 
قرار  کار  دستور  در  کهک  شهر  به  آبرسانی  یک  فاز 
گرفت که این طرح در پایان سال 92 به نتیجه رسید 
و عملیات اجرایی آن در قالب یک پروژه مشارکتی با 
بخش خصوصی آغاز شد.صادق پور در پایان در خصوص 
اهمیت اجرای این طرح افزود: با توجه به عدم بارش 
مناسب و کاهش آب های زیرزمینی و نیز مهاجرپذیری 
منطقه کهک کمبود آب در این چند سال بسیار مشهود 

بوده است.

استاندار قم:

زمینه ارتقای استاندارد تولیدات فراهم شود 

ایمان : مدیر کل تعاون ، کار و رفاه 
: شکایات  استان قم گفت  اجتماعی 
اعضاء تعاونیها می بایست در مرحله 
مدیران  و  بازرسان  توسط  نخست 
تعاونیها و در مرحله بعد توسط بازرسان 
و مدیران اتحادیه های مربوطه و اتاق 

تعاون بررسی و رسیدگی شود . 
نصرا... بازوند اظهار داشت : اعضاء پیش 
از مراجعه به اتاق تعاون و اتحادیه بایستی 
مخصوص  های  فرم  در  را  خود  شکایت 
شکایات که هم اکنون بر روی سایت اینترنتی 
 qom.mcls.gov.irاین اداره کل به آدرس
نیز موجود می باشد تنظیم و به بازرس تعاونی 
ارائه نمایند.  وی ادامه داد: بازرسان شرکتهای 
تعاونی نیز مکلفند پس از احراز تخلف چنانچه 

شکایت جنبه عمومی و اعلام تخلف داشته 
باشد مراتب را به هیات مدیره و یا مدیرعامل 
نقص  رفع  تقاضای  و  اعلام  مورد  حسب 
نمایند .بازوند افزود در صورتیکه شکایت 
جنبه خصوص اعم از ضرر و زیان یا تضییع 
حق شاکی باشد و بازرس بر اساس بررسی 
انجام شده و مستندات موجود شکایت را وارد 
تشخیص دهد بایستی موضوع را کتباً و بطور 
مستند و مستدل به منظور پاسخگویی و 
تامین خواسته شاکی به هیات مدیره تعاونی 
اعلام و رونوشت آن را به شاکی ارسال نماید.

مدیر کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان 
قم افزود : در صورتیکه هیات مدیره بر اساس 
نظریه بازرس ، اقدامات مقتضی را در جهت 
اجابت خواسته شاکی و حل اختلاف موجود 

انجام دهد شکایت مختومه  تلقی خواهد شد 
.وی ادر ادامه ابراز داشت: در صورت فقدان ، 
عدم دسترسی و یا عدم رسیدگی بازرس به 
شکایت ظرف مدت یک ماه از زمان وصول 
شکایت، عدم تمکین هیات مدیره به نظریه 
بازرس در تامین خواسته شاکی و یا اعتراض 
شاکی نسبت به نظریه بازرس شاکی بایستی 
جهت حل و فصل کدخدا منشی موضوع 
به اتاق تعاون استان و به منظور طرح در 
هیات داوری و صدور رای به اتحادیه مربوطه 
مراجعه نماید .همچنین ایشان عنوان داشت 
: در صورت استنکاف مرجع داوری یا همان 
اتحادیه از پذیرش داوری، عدم اعلام حکم 
داوری ظرف مهلت قانونی یا مورد توافق و یا 
عدم وجود اتحادیه، شاکی می تواند موضوع 

شکایت خود را از طریق مراجع صالح قضایی 
مورد پیگیری قرار دهد .مدیر کل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی استان قم در ادامه گفت : 
با توجه به هماهنگی های بعمل آمده با 
استانداری و اداره کل راه شهرسازی استان 
، علاوه بازرسان شرکتهای تعاونی ، اتحادیه 
ها و اتاق تعاون استان مکلف به تشکیل 
هیات داوری و شورای حل اختلاف جهت 
رسیدگی به کلیه شکایت اعضاء تعاونیهای 
غیره  و  فنی   ، مالی  از  اعم  مهر  مسکن 
حسب وظایف خود می باشند .بازوند در 
پایان یادآور شد : شکایات مربوط به قوانین 
مجامع  همچون  تعاون  بخش  مقررات  و 
عمومی تعاونیها راساً توسط این ادراه کل 

مورد رسیدگی واقع خواهد شد . 

فرزند حضرت امام خمینی ، گفت: بانوان روستایی نقش مهمی در رونق اقتصاد 
و کشاورزی کشور دارند. 

زهرا مصطفوی روز شنبه درمراسم تجلیل ازبانوان موفق روستایی قم درتالار معصومیه 
فرمانداری قم، اظهار داشت: زیربنای پیشرفت هر کشور کشاورزی است، به نحوی که رونق 
کشاورزی در هر کشور زمینه ثروتمند شدن آن را فراهم می کند.وی با اشاره به نقش زنان 
روستایی در رونق کشاورزی، تصریح کرد: زنان روستایی بویژه درروستاهای شمال کشور پا به 
پای مردان کارهای سخت کشاورزی مانند نشا برنج و کشت چای را انجام می دهند.مصطفوی 
با تاکید بر اهمیت تجلیل از زنان روستایی، تصریح کرد: کشاورزی تنها کار این زنان نیست، و آنها 
علاوه بر انجام کار سخت و طاقت فرسای کشاورزی به انجام کارهای مربوط به خانه و نگهداری 
از فرزندان نیز اقدام می کنند، به همین خاطر این زحمات و تلاش های آنها جای تحسین دارد.

وی همچنین با اشاره به نقش کشاورزی در پیروزی انقلاب اسلامی، در سال 41 و زمان تصویب 
لایحه اصلاحات ارضی حضرت امام آن را به ضرر کشاورزان کشور دانستند، و این خود زمینه 
آغاز نهضت را فراهم کرد.مصطفوی با اشاره به رونق پیدا کردن وضعیت کشاورزی پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی، افزود: بلافاصله پس از شکل گیری انقلاب حضرت امام با علم به اهمیت و تاثیر 

فراوان کشاورزی دستورهای لازم را برای رونق یافتن کشاورزی به مسوولان و دولت دادند.

اعطای تسهیلات به زنان روستایی
مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداری قم  نیز در این مراسم از اعطای تسهیلات به 
زنان روستایی که تشکیل تعاونی داده اند، خبر داد. معصومه ظهیری اظهار داشت: مهم ترین 
جنبه فضیلت زنان مسئله مادری و پایه ای است که در کیان خانواده بر عهده زن قرار داده 
شده است.وی ادامه داد: پرورش دادن نسلی که عهده دار بزرگ ترین مسئولیت ها در این 
سرزمین هستند، یکی از بزرگ ترین نقش هایی است که به عهده زنان گذاشته شده است.

مدیرکل امور بانوان استانداری قم زنان روستایی را قدر داننده فرصت ها دانست و افزود: 
بانوان روستایی ما هرگز فرصت ها را از دست نداده و همیشه از امکانات موجود بهترین 
استفاده را کرده اند.وی با اشاره به کمبود آب در روستاهای قم اضافه کرد: این موضوع تغییر 
کاربری هایی در روستا به وجود آورده که در این زمینه بانوان پیش قدم بوده و در تغییر 
الگوی کشت و تغییر ابزارهای آبیاری گوی سبقت را از مردان ربودند.ظهیری ادامه داد: 
مسئله صنایع دستی موضوع دیگری است که زنان روستایی بسیار به آن همت ورزیده و 
به اقتصاد خانواده و روستا کمک کرده اند.وی گفت: تغییر شرایطی که در روستاها به وجود 
آمده نیاز دارد که زنان و مردان روستایی به مسائل تخصصی در کشاورزی اهمیت خاصی 

داده و در پرورش گونه های مقاوم به خشکی بکوشند.

جهانی  روز  همایش  :در  ایمان   
اداره کل  استاندارد که روز شنبه در 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم برگزار شد 
از 13 واحد نمونه استاندارد این استان 

تجلیل شد. 
مدیرکل استاندارد و تحقیقات صنعتی 
به  اشاره  با  همایش  این  در  قم،  استان 
ملاک های انتخاب واحدهای نمونه گفت: 
تولیدی  واحدهای  از  ارزیابی  و  نظارت  با 
استاندارد  اصولی  شاخص   9 دارای  که 
بودند، برترین ها انتخاب شدند. محمدرضا 
واعظی پور' افزود: دارا بودن پروانه کاربرد 
علامت استاندارد، نداشتن نواقص بحرانی 
به استناد نتایج آزمون موسسه بر اساس 
استاندارد ملی ذیربط و عدم دریافت اخطار 
تا زمان ارزشیابی، استقرار و حفظ ویژگی 
های کیفی محصول طبق استاندارد ملی 
ذیربط و نداشتن نواقص جزیی در محصول 
یا در طول مدت ارزشیابی، برقراری و اعمال 
و  مدیریت  یا  و  کیفیت  کنترل  سیستم 
تضمین کیفیت با توجه ویژه به ایجاد زمینه 

های مناسب جهت برقراری مدیریت فراگیر 
از جمله این شاخص ها است.وی، دارا بودن 
گواهینامه ایزو 9000 مورد تایید نظام تایید 
صلاحیت ایران، دارا بودن گواهینامه ایزو 
14000 مورد تایید نظام تایید صلاحیت 
ایران ، بهبود، تکامل و نوآوری در روش تولید 
و یا ارائه خدمات و انجام تحقیقات علمی در 

واحد تولیدی، میزان مشارکت در تدوین 
استانداردهای ملی و بین المللی ، میزان 
صادرات واحد تولیدی به صورت مستقیم 
یا به صورت غیر  تولیدی و  توسط واحد 
مستقیم با ارائه مدارک کافی و قابل استناد 
در مورد محصول مورد ارزشیابی و سطح 
تکنولوژی و چگونگی روش ساخت و تولید 

واحدهای  انتخاب  دیگر ملاک های  از  را 
برشمرد. استاندارد  دارای  نمونه  تولیدی 

واعظی پور، مدت ارزیابی و انتخاب واحدهای 
تولیدی نمونه دارای استاندارد را از مردادماه 

سال گذشته به مدت یک سال عنوان کرد.
مدیرکل استاندارد و تحقیقات صنعتی 
اجباری  استاندارد  به  اشاره  با  قم،  استان 
کالاها گفت: 6۷0 کالای تولیدی مشمول 
فراورده  هزار  هفت  و  اجباری  استاندارد 
می  استاندار  مقررات  شامل  نیز  صنعتی 
شود. وی افزود: نظارت ها توسط بازرسان 
و آزمایشگاه های اداره کل استاندارد انجام 
آزمایش،  برداری،  نمونه  شامل  که  شد 
ارشاد و راهنمایی فنی واحدهای تولیدی 
و وارد کنندگان و توقیف کالاهای خارج از 
استاندارد و پیگیری قانونی از طریق مراجع 

قانونی می باشد.
در این همایش 13 واحد تولیدی نمونه 
هفت  و  نمونه  کارمند  هفت  استاندارد، 
مسوول کنترل کیفیت با اهدای لوح تقدیر 

مورد تجلیل قرار گرفتند. 

مدیر کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان قم  اعلام کرد:

شکایت از مسکن مهر فقط از طریق سایت اداره کل تعاون

زهرا مصطفوی فرزند حضرت امام خمینی )ره( در قم:

بانوان روستایی نقش مهمی در رونق اقتصاد و کشاورزی کشور دارند 

در همایش روز جهانی استاندارد صو رت گرفت:

تجلیل از 13 واحد نمونه استاندارد در قم 

اخبـــار  سرمقاله

اخبـــار

حضور شرکت مخابرات استان قم 
در مانور بزرگ امدادونجات 

ایمان: همزمان با هفته ایمنی در برابر زلزله و بلایای طبیعی مانور بزرگ 
امداد و نجات استان قم  باحضور استاندار و برخی از مسئولین استانی در 

روستای حصار شنه از توابع بخش مرکزی برگزار شد. 

در این مانورشرکت مخابرات استان قم نیز حضور داشت. مدیرعامل شرکت مخابرات 
استان قم در حاشیه برگزاری این مانور به خبرنگاران گفت :  در این مانور  شرکت 
مخابرات بمنظور حفظ آمادگی و مقابله با حوادث غیرمترقبه اقدام به آماده سازی و 
تجهیز یک دستگاه کانکس ارتباطی نموده است.مهندس سید اسدالله دهناد افزود : 
این کانکس متشکل از یک  سوئیچ تلفن ثابت با قابلیت اختصاص 96 خط تلفن ثابت و 
16 خط تلفن همگانی و یک DSLAM که امکان واگذاری 16 خط دیتا و اینترنت را 
فراهم می کند. وی اضافه کرد، یک دستگاه BTS سیار با دکل 12 متری بر روی این 
کانکس تعبیه شده است که ارتباط تلفنهای همراه را مهیا میسازد.مدیر عامل شرکت 
مخابرات استان قم ادامه داد:، در این مانور 11 حوزه با هماهنگی یکدیگر در کمترین 
زمان ممکن توانستند مشکل ارتباطی منطقه را رفع نمایند.استاندار قم در این مانور 
ضمن بازدید از امکانات شرکت مخابرات استان قم هماهنگی دستگاههای امدادی در 
زمان وقوع بحران را کاری بسیار دشوار و پیچیده عنوان کرد و افزود: مدیران کار آزموده 
و آگاه به وظایف خود قادرند در کمترین زمان ممکن خود را به محل حادثه برسانند 
و از تلفات و خساراتها جلوگیری نمایند .حجت الاسلام و المسلمین صالحی منش از 
امکان ایجاد ارتباط مخابراتی در منطقه در حداقل زمان توسط کارکنان شرکت مخابرات 

استان قم تشکر کرد.

مدیرکل روابط عمومي استانداري قم:

عزم دولت براي ارتقاي جایگاه 
روابط عمومي جدي است

ایمان: مدیرکل روابط عمومي استانداري قم با اشاره به تلاش هاي صورت 
گرفته براي ارتقاي جایگاه روابط عمومي در بخش هاي دولتي گفت: عزم دولت 

یازدهم در این زمینه جدي است.
سید رضا علیزاده طباطبایي با اشاره به ابلاغیه اخیر معاون اول رئیس جمهور در 
خصوص ضرورت انتصاب افراد با تجربه، متخصص و توانمند در روابط عمومي ادارات 
و نهادهاي دولتي اظهار کرد: اطلاع رساني و برقراري ارتباط و تعامل دو سویه موثر به 
عنوان پیش نیاز موفقیت سازماني، نیازمند داشتن روابط عمومي توانمند و کارآمد است. 
وي با اشاره به این که عدم توجه به بکارگیري افراد خبره، متخصص و برخوردار از دانش 
و تجربه کافي در مجموعه هاي روابط عمومي ، مشکلات فراواني را در زمینه خدمات 
رساني مناسب و مطلوب این مجموعه ها به وجود آورده است، گفت: موانع اجرایي شدن 
این ابلاغیه در دستگاه هاي دولتي باید هر چه سریع تر شناسایي و برطرف شود. و با بیان 
این که اجراي این تصمیم مناسب و پسندیده دولت تدبیر و امید، می تواند زمینه ارتقای 
بیش از پیش روابط عمومی ها را فراهم کند،از بذل توجه و عنایت ویژه دولت و شخص 
رئیس جمهور نسبت به کاستي ها و مشکلات حوزه روابط عمومي و اطلاع رساني تقدیر 
کرد. مدیرکل روابط عمومي استانداري قم همچنین ارتقاي جایگاه روابط عمومي در 
بخش هاي دولتي را نیاز امروز کشور و آرزوي دیرینه فعالان این حوزه برشمرد و گفت: 

عزم دولت یازدهم در کمک به تحقق این مهم جدي است.

رئیس پلیس آگاهی استان  قم:

بنگاه دار قلابی در دام پلیس گرفتار شد
ایمان: رئیس پلیس آگاهی قم از دستگیری یک بنگاه دار قلابی خودرو در 
استان خبر داد و گفت: وی با اجاره یک نمایشگاه و خرید و فروش خودرو  با 

فاکتورهای جعلی در پی یک کلاهبرداری بزرگ بود که دستگیر شد.
مهدی قدمی در تشریح این خبر اظهار کرد: در پی کسب خبری مبنی بر کلاهبرداری 
از طریق خرید و فروش خودرو در یکی از بنگاه های معاملات خودرو ، موضوع در دستور 
کار ماموران آگاهی استان قم قرار گرفت.وی گفت: با اعزام کارآگاهان به نمایشگاه مذکور 
و بازرسی از آن دو بسته فاکتور قولنامه جعلی خودرو کشف شد.رئیس پلیس آگاهی 
استان قم افزود: در تحقیقات ماموران مشخص شد که متصدی این نمایشگاه با اجاره 
موقت آن محل اقدام به تنظیم قرارداد خودروهای مختلف آن هم با هویت جعلی و به 
صورت چکی کرده است.وی اضافه کرد: متهم با مبلغی کمتر خودروها را به صورت 
نقدی بفروش رسانده و قصد کلاهبرداری و متواری شدن داشته که توسط ماموران 
آگاهی استان دستگیر شد.قدمی اضافه کرد: متهم در ادامه به بزه انتسابی اعتراف کرده 
و به انضمام پرونده تشکیل شده برای سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی استان 

شده و در نهایت راهی زندان شد. 
کشف محموله البسه قاچاق 

رییس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم در بخش دیگری از سخنان خود از 
کشف محموله البسه قاچاق در این استان خبر داد. سرهنگ " قدمي" اظهارداشت: ماموران 
اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي استان با اجراي طرحي در محور سلفچگان-

ساوه به یک دستگاه کامیونت مشکوک و آن را متوقف کردند. وي ادامه داد: سپس از راننده 
در خصوص کالاهاي بارگیري شده سوال شد که اظهار کرد حامل بار الیاف است اما در 
بازرسي صورت گرفته مشخص شد خودرو حامل پوشاک است. رییس پلیس آگاهي استان 
قم گفت: در بازرسي از خودرو مذکور بیش از 14 هزار ثوب انواع لباس مردانه و زنانه تولید 
کشور چین و همچنین 1500 باکس آدامس خارجي کشف که  در این خصوص پرونده 

اي تشکیل و جهت سیر مراحل قانوني به اداره کل تعزیرات حکومتي استان ارسال شد.

رئیس پلیس راه استان قم:

80 درصد تصادفات قم 
در روزهای تعطیل رخ می دهد

ایمان :رئیس پلیس راه استان قم با بیان اینکه در ایام تعطیل محورهای 
مواصلاتی از ترافیک سنگینی برخوردار است گفت: 80 درصد تصادفات در 

روزهای پایانی هفته و روزهای تعطیل رخ می دهد.
سرهنگ اردشیر جمشیدی راد با اشاره به خلوت شدن راه های مواصلاتی، پس از 
بازگشایی مدارس اظهار کرد: تمام جاده ها در حال حاضر خلوت هستند و ترافیک روانی 
را شاهد هستیم.وی افزود: براساس آمار پزشکی قانونی در 6 ماه نخست سال جاری 
نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 38 درصد کاهش تلفات در محورهای مواصلاتی 
استان قم داشتیم و از ابتدای مهر ماه تا کنون نیز نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 
30 درصد کاهش فوتی در محورهای مواصلاتی ثبت شده است.رئیس پلیس راه استان 
قم با اشاره به معتدل شدن هوای استان گفت: با کاهش دمای هوا، مردم روزهای پایانی 
هفته را برای تفریح انتخاب می کنند که در این راستا 80 درصد تصادفات منجر به 
فوت در این ایام رخ داده است.وی با بیان اینکه برای جلوگیری از حوادث احتمالی از 
رانندگان، تقاضا داریم که نسبت به رعایت مقررات راهنمایی و رانندگی اهتمام داشته 
باشند تصریح کرد: بیشتر تصادفاتی که در روزهای پایانی هفته رخ می دهد ناشی از 
بی احتیاطی و رعایت نکردن مقررات از سوی رانندگان است.جمشیدی راد با اشاره به دو 
تصادف منجر به فوت که هفته گذشته در محورهای مواصلاتی قم رخ داد، بیان کرد: 
خواب آلودگی رانندگان در محور سلفچگان و اتوبان کاشان موجب بروز این حوادث 
بود.رئیس پلیس راه استان قم خاطرنشان کرد: در حال حاضر مشکلات خواب آلودگی 
گریبانگیر رانندگان وسایل نقلیه سنگین است که توصیه می کنیم این قشر به ازای هر 
24 ساعت تنها 9 ساعت به رانندگی بپردازند.وی همچنین از مسئولان بارگیری وسایل 
نقلیه سنگین شامل کامیون، خاور و تریلی خواست که نسبت به درج ساعت بارگیری 

در بارنامه رانندگان اقدام کنند تا پلیس راه بتواند رانندگان را ملزم به استراحت کند.
2 کشته حاصل بي احتیاطي راننده پراید

رئیس پلیس راه فرماندهي انتظامي استان قم  در بخش دیگری از سخنان خود از 
وقوع یک فقره تصادف منجر به فوت در این استان خبر داد. جمشیدي راد اظهارکرد: 
یک دستگاه پراید که از سمت "قم به تهران" در حرکت بود روبروي پمپ بنزین گلستان 
با یک دستگاه کامیون کشنده که در همان مسیر در حرکت بود برخورد کرد که در 
نتیجه آن سرنشین پراید در دم فوت و راننده نیز در بیمارستان فوت کرد. وي علت این 
حادثه را عدم رعایت حق تقدم از سوي راننده پراید عنوان کرد. رئیس پلیس راه استان 
قم افزود: تضمین سلامتي در رعایت قوانین و مقررات و داشتن حالات روحي و رواني 

مناسب به هنگام رانندگي است.

نقش پهنه های  ویلایی در 
تحقق معماری اسلامی  ایرانی

قرار  مختلفی  فضاهای  در  زندگی  طول  در  انسان ها 
می گیرند. فضای کار، استراحت، خانه، محل تحصیل، دانشگاه 
و فضاهای دیگر. به اعتقاد کارشناسان یکی از مهمترین 

فضاها، فضای خانواده است. برای اینکه به فضای مورد نیاز خانواده در حوزه معماری و 
شهرسازی پاسخ دهیم؛ یک سری فضاهای مسکونی را طراحی می کنیم که بتوانیم به 
عنوان یک شهروند مسلمان به موضوع خانواده بپردازیم و فضایی را برای سکونت، تحکیم 
خانواده و دیگر مباحث فرهنگی و مرتبط باخانواده ایجاد نمائیم. همگان بر این موضوع اذعان 
دارند که خانواده یکی از مهمترین موضوعات اجتماعی است و تقریبا در همه نقاط دنیا به 
خانواده اهمیت بسیار زیادی می دهند. در دین مبین اسلام خانواده در جایگاه بسیار بالایی 

قرار گرفته و در آیات و روایات فراوانی بر آن تاکید شده است. 
به طور کلی سه الگو برای مسکن سازی وجود دارد. الگوی مسکن تک خانواری، چند 
خانواری و مجموعه سازی. اگر بخواهیم از حوزه خانواده و ارد بحث مسکن شویم، بهترین 
الگوی مسکن برای خانواده ها، الگوی تک خانواری یا ویلایی است که دقیقا هماهنگ با 

معماری اسلامی و ایرانی است. 
اینکه الگوی تک خانواری یا ویلایی به عنوان بهترین الگوی مسکن برای خانواده مطرح 
شده، دلایل زیادی دارد. یکی از آن دلایل عدم وجود فضای مشاع است. در الگوی چند 
خانواری و مجموعه سازی، فضای مشاع زیاد وجود دارد. راهروها، آسانسور، پارکینگ، حیاط 
و غیره ... ولی در الگوی تک خانواری فضای مشاع نداریم و به محض اینکه فرد از در 
خانه وارد می شود، چیزی به نام فضای مشاع وجود ندارد و همین موضوع کیفیت فضای 
مسکونی را بسیار بالا می برد. وقتی فرد داخل خانه می شود، از همان ابتدا فضا خصوصی و 
نیمه خصوصی است، لذا روابط اجتماعی و خانوادگی که بسیار مورد تاکید اسلام است، در 

همین فضا می تواند محقق شود. 
اگر بخواهیم واقعا به معماری اسلامی ایرانی بپردازیم، باید در طرح تفصیلی به پهنه های 
ویلایی اهمیت بدهیم. اهمیت دادن به پهنه های ویلایی یعنی اهمیت دادن به معماری 
اسلامی ایرانی و بی اهمیتی به آن یعنی بی اهمیتی به معماری اسلامی ایرانی و شعاری 
برخورد کردن. البته موضوع معماری اسلامی ایرانی، یک موضوع بکری است و حتی در 
محافل علمی هم این موضوع هنوز پشتیبان لازم را ندارد و متاسفانه اطلاعات لازم هم در 
این زمینه وجود ندارد. یکی از مهمترین دلایل این محجوریت این است که خیلی دیر به 
این موضوع پرداخته شده است. امروز هم که به آن پرداخته می شود، از بالا به پائین است که 
باید برعکس باشد، یعنی این موضوع باید از دانشگاه بیرون بیاید و در سطح جامعه متقاضی 
پیدا کند، اما در حال حاضر مدیران از دانشگاه ها خواستند که در این حوزه ورود پیدا کنند، 

که همین مساله باعث بروز مشکلات فراوانی شده است. 
اگر بخواهیم به معماری اسلامی ایرانی اهمیت دهیم، باید به الگوها بپردازیم. اجازه 
بدهید این موضوع را با یک مثال توضیح دهم. فرض کنید معماری اسلامی ایرانی را یک 
شهروند مسلمان بدانیم، اگر کسی بخواهد مسلمان باشد باید هم ظاهر خوبی داشته باشد 
که با نگاه کردن به آن به مسلمان بودن آن پی ببریم، هم باطن خوبی، از طرف دیگر 
نمی شود از ظاهر افراد تشخیص داد که این فرد مسلمان است یا خیر؟! در معماری اسلامی 
ایرانی هم، دقیقا همین طور است. یعنی ساختمانی که می خواهد معماری اسلامی ایرانی را 
رعایت کند، هم باید ظاهر خوبی داشته باشد، هم باطن. وقتی می خواهیم خانه ای بر اساس 
معماری اسلامی ایرانی بسازیم، باید این خانه به همسایه احترام بگذارد، حقوق جامعه را از 
جهت سطح اشغال، دسترسی، اشرافیت، نما، مصالح، فرم و شکل ها رعایت کند. خانه ای که 
بر اساس معماری اسلامی ایرانی ساخته شده، باید باطنی اسلامی داشته باشد که این باطن 

اسلامی ریشه در تناسب، رعایت عدالت و وحدت بین اجزا و ... دارد. 
*رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم

واکنش گسترده مراجع و علما 
به حکم اعدام آیت الله نمر 

ایمان: به دنبال صدور حکم اعدام آیت الله شیخ نمر روحانی مبارز و شیعی 
عربستان سعودی، مراجع تقلید و علمای قم این حکم را محکوم کردند و 
نسبت به تبعات و پیامدهای غیر قابل پیش بینی اجرای آن به حکام سعودی 

هشدار دادند. 
در پی صدور حکم اعدام آیت الله شیخ نمر از سوی دادگاهی در عربستان سعودی، مراجع 
تقلید، علما و شخصیت های حوزوی این حکم ظالمانه را محکوم کرده و خواستار واکنش 
مجامع جهانی و اسلامی در قبال این حکم شدند.بر اساس این گزارش، مراجع تقلید 
همچنین در سخنرانی ها و بیانیه های جداگانه خود از سیاست یک بام و دوهوای مدعیان 
حقوق بشر انتقاد کردند.مراجع و علما به حکام سعودی هشدار دادند بیش از این آتش خشم 

و نفرت مسلمانان و شیعیان را شعله ور نکنند و به حقوق اولیه شیعیان احترام بگذارند.
وزیر خارجه اقدام سریع و مقتضی انجام دهد

 این گزارش حاکی است، حضرت آیت الله صافی گلپایگانی ضمن محکوم کردن صدور 
حکم اعدام شیخ نمر از وزیر خارجه کشورمان خواست سریعا در این باره اقدام لازم و 
مقتضی را انجام دهد.  در پی حکم اعدام روحانی مبارز و مجاهد عربستان، شیخ نمر باقر 
النمر، از سوی بی دادگاه های عربستان، حضرت آیت الله صافی از وزارت امور خارجه ی 
جمهوری اسلامی ایران خواست تا نسبت به لغو حکم اعدام این روحانی عالی مقام، اقدامی 
سریع و مقتضی انجام دهد.در ملاقاتی که روز پنجشنبه 24 مهر دکتر نهاوندیان، رییس 
دفتر ریاست جمهوری با این مرجع تقلید داشت؛ وی تصریح کرد: حکم اعدام این روحانی 
مبارز و مظلوم برای همه ی شیعیان و مسلمانان آزاده موجب تأثر و تأسف شدید است. 
روحانی که بدون هیچ گناهی از سوی حکام کشور عربستان محکوم به اشد مجازات شده 
است.مرجع تقلید شیعیان جهان ادامه داد: آقای دکتر ظریف وزیر امور خارجه  ی کشورمان 
در این باره اقدام فوری انجام دهد و تأثر علمای اسلام و همچنین قاطبه ی مسلمانان را به 

آنان ابلاغ نموده و عواقب چنین حکم ظالمانه ای را به آنان گوشزد نمایند. 

اعدام شیخ نمر پیامدهای غیر قابل پیش بینی 
برای عربستان سعودی خواهد داشت 

آیت الله مکارم شیرازی نیز صدور حکم اعدام آیت الله نمر را محکوم کرد و به مقامات 
عربستان سعودی هشدار داد بدانند اگر دست به چنین کاری بزنند نفرت و خشم تمام 
شیعیان و اهل سنت آزادیخواه بر ضدشان خواهد بود. این مرجع تقلید روز شنبه در 
درس خارج فقه خود در مسجد اعظم قم صدور حکم اعدام شیخ نمر از علمای مبارز و 
شیعه عربستان سعودی را محکوم کرد.وی با ظالمانه توصیف کردن صدور چنین حکمی، 
یادآورشد: شیخ نمر جایی را بهم نزده بود و کاری انجام نداده بود که مستحق چنین حکمی 
باشد، ایشان سخنرانی های داغی را انجام داده بود که نشانه حریت ایشان بود.آیت الله مکارم 
شیرازی بیان کرد: در کشور ما از درون زندان نامه بر ضد نظام و رهبری می نویسند و کسی 
هم کاری با آنها ندارد و تا فتنه ای برپا نشود درباره افراد چنین حکمی صادر نمی کنند.

وی صدور چنین حکمی برای آیت الله شیخ نمر را ظالمانه خواند و گفت: متاسفانه شیعیان 
عربستان سعودی در فشار زیادی هستند و برای انجام مراسمات خود آزادی ندارند، حقوق 
شان تضییع می شود و از بسیاری از مشاغل محروم هستند.این مرجع تقلید خاطرنشان 
کرد: عربستان سعودی بداند اگر دست به چنین کاری بزند نفرت و خشم تمام شیعیان و 

اهل سنت آزادیخواه بر ضدشان خواهد بود و هزینه بسیاری را خواهند پرداخت.
 

آل سعود کاری نکند که جهان اسلام علیه آنها شود
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید نیز در دیدار یکی از اعضای شورای 
مرکزی حزب الله لبنان، به حکم اعدام شیخ نمر از سوی دستگاه قضایی عربستان  سعودی 
واکنش نشان داد و تصریح کرد: اگر این حکم اجرا شود جهان اسلام در مقابل عربستان 
خواهد ایستاد.این مرجع تقلید ضمن ابراز تأسف از صدور حکم اعدام شیخ نمر، اظهار داشت: 
اگر این حکم اجرایی شود بسیاری از علمای کشورهای اسلامی عربستان را محکوم خواهند 

کرد و در برابر آنها خواهد ایستاد.

اعدام شیخ نمر خشم مردم عربستان علیه آل سعود را بیشتر می کند 
همچنین حضرت آیت الله علوی گرگانی با محکوم کردن صدور حکم اعدام آیت الله 
شیخ نمر از سوی آل سعود گفت: مطمئن هستم اینگونه رفتارها جز تضعیف موقعیت آل 
سعود در منطقه و در میان مردم عربستان نتیجه ای در بر نخواهد داشت و مردم عربستان 
با اینگونه احکام دست از مبارزه خود برنخواهد داشت .  این گزارش حاکی است، نمایندگان 
ولی فقیه، ائمه جمعه، شخصیت های حوزوی و دیگر مراکز حوزوی نیز به صورت جداگانه 

صدور حکم اعدام شیخ نمر را محکوم کردند.

پدر شهید فهمیده:

دانش آموزان را با وصیتنامه شهدا آشنا کنید
ایمان: پدر شهید فهمیده آشنایی دانش آموزان با وصیتنامه شهدا در قالب 

متون درسی را از مسئولان خواستار شد.
محمدتقی فهمیده در حاشیه بیست و هشتمین جشنواره بین المللی فیلم کودک و 
نوجوان، گفت: عمل به دستورات دین و قرآن و آموزه های نورانی آن و همچنین اطاعت 
از منویات مقام معظم رهبری خواسته شهدا بوده و در وصیتنامه ها و گفته هایشان مشهود 
است. وی با اشاره به تقدیم بیش از 36 هزار دانش آموز شهید در دوران انقلاب و دفاع 
مقدس عنوان کرد: مسئولان تلاش کنند وصیتنامه های شهدا را در متن کتابهای درسی 
دانش آموزان وارد کنند زیرا جوانان و نوجوانان نسل حاضر و نسل های آینده باید بدانند 
که جوانان رشید این مرزوبوم چه کسانی بودند و چه حماسه هایی را با اهدای جان خود 
در دفاع از دین و مملکت خلق نمودند. پدر بزرگوار شهید فهمیده اقدامات صورت گرفته 
در خصوص معرفی شهدا بخصوص شهدای دانش آموز را در سطح کشور ناکافی دانست 
و افزود: هر کسی باید در هر موقعیتی که قرار گرفته از تمام ظرفیت خودش برای معرفی 

شهدا مایه بگذارد و توانمندی خود را در این مسیر اثبات کند.

مصطفی سعادت طلب *

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی  استان :

کمیته امداد قم مسکن مددجویی را به روز تحویل می دهد 

مدیرعامل شرکت آبفار استان قم  اعلام کرد:

بهره مندی 10 هزار نفر در طرح آبرسانی روستاهای کهک

حــوادث



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,165,000یک مثقال طلا

961,490یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,375,000سکه بهار آزادی

9,377,000سکه امامی

4,700,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD38,000,000وی 8

GLX 405 30,000,000پژو 

SLX 405 33,000,000پژو 

ELX 41,000,000پژو پارس 

 38,000,000پژو پارس سال

E2 90 40,000,000تندر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 32,000,000رانا 

LX 31,000,000سمند 

LX EF7 32,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 77,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 20,000,000سایپا 131

 21,000,000سایپا 132

SX 24,000,000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM39,000,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3366,000,000 

 MVM X3378,000,000 جدید اتومات

 MVM11021,000,000 چهار سیلندر

اقدام جالب برخی واردکنندگان خودرو 
برای فریب خریداران 

متن قراردادهای فروش برخی از شرکت های واردکننده خودرو با فونت  
اقدامی  این  معتقدند  کارشناسان  است.  نوشته شده  ریز  بسیار  )اندازه( 
برای کاهش هوشیاری خریداران هنگام مطالعه قرارداد و به نوعی فریب 

مصرف کنندگان است. 
بررسی متن قراردادهای فروش تعدادی از شرکت های واردکننده خودرو که به 
دست ایسنا رسیده، نشان می دهد که متون مندرج در این قراردادها به قدری ریز 
نوشته شده است که بسیاری از خریداران به صورت طبیعی امکان مطالعه درست و 
دقیق این متون را ندارند و به نوعی بدون آگاهی کامل از شرایط فروش، اقدام به خرید 
می کنند و معمولا نیز از ناحیه تاخیر در تحویل، افزایش مجدد قیمت خودرو و یا حتی 

ابطال قرارداد و عدم تحویل خودرو، متضرر می شوند. 
یک کارشناس صنعت خودرو در این زمینه در پاسخ به اینکه متون مندرج در 
قرارداد فروش برخی از شرکت های واردکننده خودرو بسیار ریز نوشته شده است، 
دلیل این موضوع چیست؟ اظهار می کند: ریز نوشتن متون مندرج در قرارداد و 
همچنین ایجاد هرگونه ابهام در قراردادهای فروش به صورت قید تبصره های مختلف 
برای باز گذاشتن دست فروشنده برای ایجاد تغییر در شرایط فروش، به منزله فریب 

مشتریان است. 
امرالله امینی با بیان اینکه واردکنندگان خودرو نیز فهمیده اند که مشتریان ایرانی 
کم حوصله بوده و زمان خرید چندان به متون مندرج در قرارداد اهمیت نمی دهند، 
خاطرنشان می کند: در این شرایط واردکنندگان خودرو متون مندرج در قرارداد را به 
قدری ریز و در هم می نویسند که حتی مشتریانی که حوصله بیشتری دارند نیز با 

وجود مطالعه قرارداد چندان متوجه شرایط مندرج در آن نمی شوند. 
وی ادامه می دهد: علاوه بر آن شرکت های واردکننده خودرو با قید تبصره های 
مختلف در قراردادهای فروش، دست خود را برای هرگونه افزایش قیمت، تاخیر در 
زمان تحویل و حتی عدم تحویل خودرو باز می گذارند و ریز نوشتن متون قرارداد نیز 

راهی برای جلوگیری از آگاهی خریداران از این شرایط یک طرفه است. 
عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی تصریح می کند: این اقدامات اجحاف در 
حق خریداران بوده و سازمان های نظارتی باید با این روند برخورد کرده و واردکنندگان 
خودرو را وادار به اصلاح قراردادهای فروش خود چه از نظر محتوا و تبصره های قید 

شده در آنها و چه از نظر قالب قرارداد و اندازه حروف نوشته شده در آن بکنند. 
وی به خریداران خودروهای وارداتی توصیه می کند که قبل از هرگونه خرید، قرارداد 
فروش را چندین بار مطالعه کرده و در صورت قید تبصره های رایج در قراردادهای 
فروش شرکت های واردکننده خودرو که به عناوین مختلف راه را برای افزایش قیمت و 

تاخیر در زمان تحویل باز می گذارند، از خریدخودرو خودداری کنند. 

تولید انواع خودروی سواری در شهریورسال جاری 
افزایش پیدا کرده است. تولید انواع خودرو در شهریور 
ماه امسال 73,5 درصد و در شش ماهه نخست امسال 
74,3 درصد افزایش یافته است. برخی از کارشناسان 
می گویند با افزایش تولید خودرو زمینه ارزان شدن 

خودرو فراهم می شود. 
تولید انواع خودروی سواری در شهریور ماه امسال با رشد 
73,1 درصدی از 56 هزار و 175 دستگاه در شهریور ماه 

1392 به 97 هزار و 255 دستگاه افزایش یافته است.
تولید انواع وانت نیز با رشد 74,3 درصدی از 9331 دستگاه 
به 16 هزار و 260 دستگاه رسیده است. شهریور ماه امسال 
در  از 36 دستگاه  افت صد درصدی  با  اتوبوس  انواع  تولید 

شهریور ماه 1392 به صفر کاهش یافته است.
تولید انواع کامیونت، کامیون کشنده نیز با افزایش 95,8 
درصدی از 743 دستگاه در شهریور ماه سال 1392 به 1455 
دستگاه افزایش یافته است.شش ماهه نخست امسال نیز 
تولید انواع سواری با رشد 74,1 درصدی از 254 هزار و 190 
دستگاه در شش ماهه نخست سال گذشته به 442 هزار و 

472 دستگاه افزایش یافته است.
تولید انواع وانت با رشد 71,4 درصدی از 41 هزار و 350 

دستگاه به 70 هزار و 889 دستگاه افزایش یافته است.تولید 
انواع اتوبوس در شش ماهه نخست امسال با کاهش 8,1 
درصدی از 210 دستگاه به 193 دستگاه کاهش یافته است.

تولید انواع کامیونت، کامیون و کشنده نیز با رشد 126,6 
درصدی از 3531 دستگاه به 8001 دستگاه رسیده است.

کدام غول ها به ایران می آیند؟
عضو  و  ملارد  و  مردم شهریار  نماینده  گروسی  حسین 
کمیسیون صنایع مجلس شورای اسلامی از اعلام آمادگی 
کمپانی های خودروسازی جنرال موتورز، اپل، سیتروئن و پژو 

برای ورود به ایران خبر داد.
دنبال  به  زیادی  شرکت های  کرد:  اظهار   ، گروسی 
سرمایه گذاری و شراکت با کمپانی های خودروسازی ایرانی 
قرارداد محتاطانه  تنظیم  باید در  اما خودروسازان  هستند 

برخورد کنند.
خاصی  شروط  و  شرط  باید  ما  خودروسازان  افزود:  وی 
بگذارند، چراکه فرانسه تا سال 2014 با ایران قرارداد داشت، 
اما با اعمال تحریم های جدید خودروسازان ما را در سال 2012 

رها کرد.
تولید انواع کامیونت، کامیون کشنده نیز با افزایش 95,8 
درصدی از 743 دستگاه در شهریور ماه سال 1392 به 1455 

دستگاه افزایش یافته است.شش ماهه نخست امسال نیز 
تولید انواع سواری با رشد 74,1 درصدی از 254 هزار و 190 
دستگاه در شش ماهه نخست سال گذشته به 442 هزار و 

472 دستگاه افزایش یافته است.
عضو کمیسیون صنایع مجلس اضافه کرد: این اقدام فرانسه 
باعث کاهش تولید خودرو و تلاطم در این صنعت و در نهایت 
افزایش قیمت شد. البته خودروسازان داخلی پیشرفت های 
خاص خود را داشته اند؛ برای مثال، چندین روز پیش، موتور 
تیو 3 ساخت داخل را که مخصوص خودروی 206 است، 

رونمایی شد.
وی با بیان اینکه "بازار ایران می تواند هاب منطقه باشد"، 
گفت: ایران با 23 کشور مرز دارد، بنابراین می تواند کشورهای 
منطقه را پوشش دهد، در واقع همین مزیت باعث تمایل 
بسیاری از کمپانی های خودروسازی برای ورود به ایران شده 

است.
و  پژو  آلمان،  از  اپل  کرد:  اضافه  انرژی  کمیسیون  عضو 
سیتروئن از فرانسه و جنرال موتورز از آمریکا خواستار حضور و 
سرمایه گذاری در ایران شده اند. البته خودروسازان نباید فراموش 
کنند که در تنظیم قرارداد، شرط و شروط اطمینان ساز لحاظ 

کنند تا طرف مقابل را ملزم به ادای تعهداتش کند.

اندازه  از  بیش  مصرف  معضل  رفع 
کالاهای گوناگون و انرژی در ایران در 
گرو همکاری همه قشرها و گروه های 
و  پایدار  ریزی های  برنامه  جامعه، 
مسوولانه کارشناسان و فرهنگ سازی 

بنیادین است.
مصرف، بخش جدانشدنی زندگی انسان 
است که در جهان نوین شکل و ابعاد آن روز 

به روز گسترش بیشتری می یابد.
سطوح  خدمات،  و  کالاها  انواع  مصرف 
گرفته  بر  در  عمومی را  و  فردی  گوناگون 
و افزون بر گستره در تنوع، حجم و میزان 
زیادی از کالاها و منابع را شامل می شود؛ به 
گونه ای که امروز مصرف گرایی به معضلی 

برای جوامع تبدیل شده است.
* ایران و معضل مصرف انرژی

امروزه پدیده مصرف بی رویه در بخش 
انرژی و منابع طبیعی یکی از موضوع های 
چالشی جهان به ویژه در کشورهای در حال 

توسعه است. 
انرژی های  و  منابع  میزان  از  روز  به  روز 
آن  دنبال  به  و  شده  کاسته  تجدیدناپذیر 
خسارت ها و آسیب های فراوانی بر محیط 

زیست و اقتصاد کشورها وارد می آید.
در ایران مصرف انرژی در بخش خانگی، 
با  هم سنجی  در  و...  کشاورزی  صنعتی، 
استانداردهای جهانی و دیگر کشورها در سطح 
بسیار بالایی قرار دارد و همین موضوع پاره ای 
مسائل از جمله کمبود منابع مهمی همچون 
آب، گاز و... را پدید آورده است که افزون بر به 
خطر انداختن توسعه پایدار، جبران گوشه ای 
از آنها به زمان و هزینه های اقتصادی زیادی 
نیاز دارد.در همین پیوند، »رضا ارجمندی« 
زیست  علمی دانشکده محیط  عضو هیات 
تهران،  تحقیقات  و  علوم  دانشگاه  انرژی  و 
گوناگون  بخش های  در  انرژی  می گوید: 
زندگی انسان شامل تولید، مصرف و خدمات 

نقشی بنیادین بازی می کند.
ارجمندی می افزاید: هرچه جلوتر می رویم 
به دلیل بیشتر شدن میزان بهره برداری و 
اکتشاف منابع، شرایط زندگی مردم نسبت به 
گذشته بهتر شده و به دنبال آن، مصرف آنان 

نیز بالاتر می رود.
انرژی ها به 2 دسته تجدید شونده و تجدید 
ناپذیر تبدیل می شوند. انرژی به دست آمده 
از سوخت های فسیلی از نوع تجدیدناپذیر 
هستند که بخش عمده ای از منبع تامین 

انرژی در ایران را شامل می شوند. 
تجدیدپذیر  انرژی های  کاربرد  ایران  در 
همچون انرژی های خورشیدی، بادی و... نیز 
به دلیل وابستگی به امکانات ویژه و هزینه های 

فن آورانه هنوز در مراحل آغازین قرار دارد.
ارجمندی ایجاد تحول در حمل و نقل 
افزایش بکارگیری  از پیامدهای  و تولید را 
حامل های انرژی در جهان امروز دانسته و 
انرژی های مصرفی  تاکید می کند »بیشتر 
به ویژه در کشورهای در حال توسعه از نوع 
تجدیدناپذیر هستند که اتمام آنها زیان های 
بسیاری را متوجه این کشورها می کند. از 
این رو باید در مصرف این نوع از انرژی صرفه 

جویی شود«.
هجدهم تیرماه امسال در گزارشی نوشت: 
در دنیا به طور متوسط برای تولید یک هزار 
دلار تولید ناخالص داخلی معادل 0,19 )19 
صدم( تن نفت خام، انرژی مصرف می شود 
 63( معادل 0,63  ایران  در  میزان  این  که 

صدم( تن نفت خام است. 
در بررسی 13 کشور جهان، ایران بالاترین 
شاخص شدت مصرف انرژی را داشته است؛ 
به طوری که پس از ایران، روسیه و عربستان 
سعودی با شدت مصرف انرژی 0,53 )53 
خام،  نفت  تن  )51 صدم(  و 0,51  صدم( 
بالاترین مصرف انرژی را به خود اختصاص 
داده اند.همچنین ژاپن، فرانسه، انگلستان و 
آلمان پایین ترین شدت مصرف انرژی را با 
شاخص 0,09 )9 صدم( تن نفت خام داشته 

اند )1(.
* انرژی؛ نیازمند مدیریت مصرف 

کاربرد  به  انرژی  مصرف  سازی  بهینه 
انواع  شیوه های ویژه ای در همه بخش ها، 
و اشکال انرژی نیازمند است که از آن به 
مدیریت مصرف تعبیر می شود.به عبارتی، 
مصرف باید به گونه ای باشد که با فراهم 
کردن بهینه نیازهای بخش خانگی، صنعتی، 
کشاورزی و... از زیاده روی و اتلاف جلوگیری 
شده و به سوی ذخیره سازی حرکت کند.

ارجمندی با اشاره به نقش حیاتی انرژی در 
توسعه پایدار می افزاید: در مباحث توسعه 
میلادی  در 1992  آن  نشست  که  پایدار 
)1370خورشیدی( در »ریودوژانیرو« برزیل 
برگزار شد، بر چگونگی استفاده از منابع تاکید 
ویژه ای شده که یکی از موضوع های مهم آن 
بحث انرژی، مصرف و مصرف بهینه است و 
تمامی کشورهای شرکت کننده متعهد شده 
اند الگوهای بهینه مصرف انرژی را به اجرا 
کشورهای  از  یکی  عنوان  به  بگذارند.ایران 
شرکت کننده در این نشست، برنامه هایی را 
برای اصلاح الگوی مصرف انرژی دنبال کرده 
اما تاکنون به اهداف مورد نظر خود آنگونه که 
باید، دست نیافته است و روز به روز میزان 
مصرف انرژی افزایش پیدا می کند؛ به گونه ای 
که ایران به یکی از کشورهای پرمصرف در 

زمینه انرژی تبدیل شده که شدت مصرف 
انرژی در آن سه برابر میانگین جهانی است 

.)2(
عضو هیات علمی دانشگاه علوم و تحقیقات 
بی مبالاتی در کنترل میزان هدر رفت انرژی 
را از معضلات جامعه ایرانی در عصر کنونی 

می داند. 
و  مبالاتی  بی  که  است  باور  این  بر  وی 
بخش های  همه  در  غیرعقلایی  مصرف 
خانگی، صنعتی، کشاورزی و... محیط زیست 
کشورمان را با مشکلات جدی روبرو کرده 

است.
او بحران آب و کم آبی در مناطق گوناگون 
ایران را نمونه ای از پیامدهای مصرف بی رویه 
بیان می کند و ادامه می دهد: کشورمان از نظر 
موقعیت جغرافیایی و اقلیمی در زمره مناطق 
کم آب جهان قرار دارد و در شرایط کنونی نیز 
مصرف نادرست و بی رویه در همه بخش ها 
به این شرایط دامن زده و بحران کم آبی را به 

وجود آورده است.
از آنجا که ایران از کشورهای مصرف کننده 
مصرف  است،  تجدیدناپذیر  انرژی های 
غیرعقلانی انرژی می تواند زنگ خطری برای 
اتمام زودهنگام منابع و تهدیدی برای نسل 

کنونی و آیندگان باشد.
در همین زمینه، »سیدیعقوب موسوی« 
جامعه شناس و عضو هیات علمی دانشگاه 
الزهرا )س( می گوید: در کشور ما الگوهای 
مصرف چه در بخش انرژی و چه در دیگر 
بخش ها دچار نوعی آنومی یا ناهنجاری شده 
است و این موضوع در کلانشهرها بیشتر به 
چشم می خورد به طوری که میزان مصرف 
انرژی و انواع کالاها و لوازم از استانداردهای 
منطقه ای و جهانی بیشتر است و این موضوع 
می تواند اقتصاد و سرمایه های ملی ما را با 

مشکل روبرو کند.
*مصرف بهینه و فرهنگ سازی

ارجمندی نقش آموزش و فرهنگ سازی 
را در بهینه سازی مصرف انرژی بسیار موثر 
دانسته و می گوید: دستگاه های دست اندرکار 
آموزش و فرهنگ، سازمان های مردم نهاد 
شهروندان  آموزش  با  می توانند  رسانه ها  و 
الگوهای درست مصرف در این راه  ارایه  و 
پیشگام باشند.تغییر الگوهای مصرف انرژی 
و اصلاح و بهینه سازی مصرف نقش بسیار 
مهمی در توسعه اقتصادی پایدار دارد و افزون 
بر کاهش ضایعات و هدر رفت )اتلاف( انرژی 
در بخش های گوناگون، بازده و کارایی تولید و 

سودآوری و خدمات را افزایش می دهد.
»احساس  تاثیر  به  اشاره  با  موسوی 
مسوولیت و تعهد مدنی شهروندان« در این 

بنیادین  را  تربیت  و  آموزش  نقش  زمینه، 
تاکید می کند »در شرایطی که  و  دانسته 
جامعه ما با تنگناهای اقتصادی، اجتماعی 
و... روبرو شده، مصرف بهینه و فرهنگ سازی 
مصرف، یک نیاز ملی و راهی برای کمک به 

تحقق حماسه اقتصادی است.
کاهش منابع و محدودیت آنها تهدیدی 
برای توسعه و رشد اقتصادی است و از این رو، 
همه آحاد یک جامعه باید برای ذخیره سازی 
انرژی به منظور افزایش بهره وری و پیشرفت 

همکاری کنند.
موسوی با اشاره به نقش نخبگان در این 
زمینه می افزاید: نخبگان به مثابه الگوهای 
عمل برای سایر افراد جامعه و پایه گذار نظام 
ویژه مصرف در هر جامعه به شمار می روند 
و از این رو می توانند اشاعه دهنده فرهنگی 
باشند که قشرها و گروه های گوناگون جامعه 
را به سوی مصرف درست و حفظ سرمایه های 

ملی هدایت می کند.
انرژی نقش مهمی در توسعه کشورها بازی 
می کند به طوری که نبود یا کمبود آن در 
همه زمینه های اقتصادی، سیاسی، اجتماعی 
و... برای هر کشور زیان های فراوانی را به بار 
می آورد و این شرایط برای کشورهای دارای 
میزان توسعه یافتگی کمتر، شدت بیشتری 
مشکلات  و  مسائل  روزافزون  دارد.افزایش 
زیست محیطی همچون آلودگی های آب، 
خاک و هوا، کمبود منابع و... از دستاوردهای 
مستقیم و غیرمستقیم مصرف غیراستاندارد 
انرژی در جهان کنونی است که روز به روز 

گستره بیشتری می یابد.
* سخن آخر

انرژی از بنیادی ترین عوامل موثر بر رشد 
و توسعه اقتصادی به شمار می رود و امروزه 
اهمیت آن بر هیچ کس پوشیده نیست اما 
زیاده روی در مصرف انرژی در کوتاه مدت 
وری  بهره  و  رشد  پایه های  بلندمدت  و 
انرژی  می کند.مصرف  ضعیف  را  اقتصادی 
در ایران نیز به گونه ای است که میزان آن 
است  بالاتر  بسیار  استانداردهای جهانی  از 
پیامدهای ویرانگر و جبران  این موضوع  و 
ناپذیری را به بار می آورد که آسیب به محیط 
زیست، بحران آب و کاهش منابع نفت، گاز 
دیگر،  سوی  است.از  آن  از  نمونه هایی  و... 
مصرف کالاهای گوناگون در ایران به اندازه 
ای است که به روشنی پدیده مصرف گرایی 
را به معضلی برای کشور تبدیل کرده و علاج 
آن به همبستگی و همکاری همه قشرها و 
پایدار  ریزی های  برنامه  جامعه،  گروه های 
سازی  فرهنگ  و  کارشناسان  مسوولانه  و 

بنیادین نیازمند است. 

دستیابی  برای  گفت:  اقتصادی  کارشناس  یک 
انحصار در  ایجاد  از  باید  اقتصاد  در  رقابت سالم  به 
خدمات  و  تولید  از  اعم  اقتصاد  مختلف  بخش های 

جلوگیری شود.
 علی دینی اظهار داشت: به عنوان مثال اگر واردات یک 
کالای خاص در دست گروه خاص یا تولید در دست چند 
بنگاه خاص باشد، باید با اجرای سیاست های ویژه، انحصار را 

از دست این گروه ها خارج کرد.
وی افزود: در همه کشورهای بزرگ دنیا که میزان تولیدات 
نیز در مقیاس بالا است، معمولا انحصار چند جانبه وجود دارد 
و چند بنگاه هستند که سهم عمده تولیدات را در اختیار دارند 
بنابراین در این شرایط نمی توان بازار را به معنایی که مدنظر 

سیاستگذاران است، رقابتی کرد. 
این کارشناس اقتصادی با اشاره به انحصار تولید 80 درصد 
خودرو ایران توسط دو بنگاه خاص، گفت: برای ایجاد رقابت 
در اقتصاد و رفع انحصار باید نظارت ها جدی تر شود تا رقابت 
واقعی میان این بنگاهها به وجود آید و از این طریق تولید 

محصولات بهتر و با کیفیت تر نیز افزایش یابد.
وی اضافه کرد: یعنی اگر قیمت ها پایین نمی آید دست 
کم باید محصولات متمایز شود و این زمانی ممکن است که از 
زد و بند میان این بنگاه ها جلوگیری شود و بین خود بنگاهها 

رقابت ایجاد شود.
دینی گفت: رقابت به معنی این نیست که تنها بر تعداد 
باید  بلکه  ای  ضربه  بازار  و  شده  افزوده  کنندگان  عرضه 
مکانیزم هایی تعیین و نظارت هایی ایجاد شود تا بنگاه هایی 
که فعال هستند با یکدیگر در جهت ارائه محصولات بهتر 
رقابت کنند زیرا اگر این اتفاق بیفتد به نفع مصرف کننده 

هم خواهد بود.
وی ادامه داد: برای افزایش رقابت در کشور دولت باید 
باید  نیز  ها  باشد و کمک  تری هم داشته  نظارت جدی 
مشروط به تحولات بنیادی در بنگاه ها باشد یعنی دولت باید 
یک برنامه ریزی و سیاست صنعتی مشخص تدوین کند و 
در چارچوب آن، بنگاهها را باید به سمت اهدافی که مدنظر 
خود است، هدایت کند.دینی افزود: به عنوان مثال در صنعت 
خودروسازی فرض کنیم هدف این باشد که خودرویی تولید 
شود که 3 تا 5 سال دیگر میزان مصرف بنزین آن در حد 
همین 30 لیتر باشد و بنابراین دولت برای این هدف، باید با 

یک مکانیزم خاص این بنگاهها را حمایت کند.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: همچنین دولت می تواند 
از ابزار سیاست تجاری و تعرفه ای در جهت افزایش رقابت و 
هدایت بنگاه های داخلی به سمت تولید و ارائه کالاهای بهتر و 
قیمت مناسب تر استفاده کند ضمن اینکه دولت باید مدیران 

بنگاهها را نیز پاسخگو کند یعنی اینگونه نباشد که اتفاقی در 
سطح بنگاه بیفتد ولی هیچ مدیری پاسخگو نباشد.

دینی درباره هموار کردن ورود سرمایه گذاران خارجی به 
کشور به عنوان دیگر محور برنامه اقتصادی دولت نیز گفت: در 
بسته خروج از رکود تورمی آمده که دولت کاری با تحریم ها 
و افزایش سرمایه گذاری ندارد اما از طرف دیگر بحث ورود 
سرمایه گذار خارجی را نیز مطرح کرده که هم به نوعی در 

ارتباط با تحریم هاست و هم بحث سرمایه گذاری.
وی ادامه داد: تا زمانی که مساله تحریم ها رفع نشده نباید 
انتظار گشایش جدی در بحث ورود سرمایه گذار خارجی را 

داشته باشیم.
این کارشناس اقتصادی خاطرنشان کرد: اما اگر فرض کنیم 
که تحریم ها کاهش یافته و زمینه برگشت سرمایه خارجی 
هم فراهم شود، طبیعی است که ورود و خروج سرمایه خارجی 

می تواند به رفع شکاف سرمایه گذاری در کشور کمک کند.
دینی گفت: یعنی بخشی از کمبود منابع از طریق ورود 
سرمایه خارجی رفع شود و سرمایه خارجی بتواند هم به 
صورت مستقیم در حوزه های تولید کمک کند و هم به 
صورت غیرمستقیم در بازار بورس سهام بنگاه ها را خریداری 
کند.وی اظهار داشت: اگر بتوانیم کمک کنیم منابع مالی مورد 
نیاز تامین اعتبار شود با استفاده از منابع خارجی می توانیم 
پروژه های نفتی را پیش ببریم لذا طبیعی است که این امر 
تحول مثبتی است که لازمه آن یکی رفع تحریم هاست و 
دیگر اینکه خود سرمایه خارجی هم باید مدیریت خوبی شود 

تا بیشترین اثر را در کشور داشته باشد.

خودرو زیاد شد، ارزان می شود؟ 

بهینه سازی مصرف کالا و انرژی؛

مولفه ای برای تحقق حماسه اقتصادی

یک کارشناس اقتصادی:

برای رقابت در اقتصاد باید انحصارها برداشته شود 

معاون امور اعتباری بانک توسعه تعاون اعلام کرد؛

اختصاص 3 هزار میلیارد ریال منابع
 صندوق توسعه ملی به طرح های دانش بنیان 

 
معاون امور اعتباری و سرمایه گذاری بانک توسعه تعاون از اختصاص سه هزار 
میلیارد ریال منابع صندوق توسعه ملی به شرکت های دانش بنیان خبر داد و 
پیش بینی کرد: در سال جاری بیش از چهار هزار میلیارد ریال از منابع این 

صندوق به فعالان بخش تعاون پرداخت شود. 
سید باقر فتاحی اظهار کرد: یکی از مباحثی که دنبال می کنیم و به زودی به نتیجه 
می رسد تفاهم نامه ای است که با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری به جهت 

حمایت از طرح های دانش بنیان خواهیم داشت. 
وی افزود: طی جلسات متعددی که با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری داشتیم 
مقرر شد تا از محل منابع صندوق توسعه ملی رقمی در حدود سه هزار میلیارد ریال را 
از طریق قرارداد عاملیت با صندوق توسعه ملی در اختیار داشته باشیم تا بتوانیم برای 
شرکتهای تعاونی دانش بنیان تامین اعتبار کنیم که گام بزرگی در حمایت از طرح های 

دانش بنیان خواهد بود. 
اختصاص 2,7 میلیارد ریال تسهیلات به بخش  کشاورزی، صنعت و معدن

معاون امور اعتباری و سرمایه گذاری بانک توسعه تعاون ادامه داد: بانک توسعه تعاون 
از سال 1391 عاملیت منابع صندوق توسعه ملی در بخش ارز و ریال را بر عهده گرفته  
است و یکی از بانکهای فعال در بخش توزیع منابع صندوق توسعه ملی به شمار می رود. 

وی درعین حال از پرداخت 2۷00 میلیارد ریال تسهیلات منابع صندوق توسعه ملی به 
بخش های کشاورزی و صنعت و معدن در سال گذشته خبر داد. 

گردشگری در اولویت پرداخت تسهلات صندوق توسعه ملی
فتاحی تاکید کرد: خوشبختانه امسال در قرارداد عاملیتی که با صندوق توسعه ملی داریم 
علاوه بر بخش صنعت و معدن، بخش گردشگری هم جزو اولویتهای پرداخت تسهیلات 

صندوق توسعه ملی قرار گرفته که توزیع اعتبارات این بخش را نیز برعهده داریم. 
معاون امور اعتباری و سرمایه گذاری بانک توسعه تعاون پیش بینی کرد: امسال بیش 
از چهار هزار میلیارد ریال از منابع صندوق توسعه ملی از طریق بانک توسعه تعاون به 

اتحادیه ها و شرکتهای تعاونی و فعالان بخش تعاون پرداخت شود. 

معاون وزیر راه و شهرسازی عنوان کرد؛

کاهش خطای انسانی در سوانح هوایی
 با پیشرفت مهندسی پرواز 

مسئول هماهنگی امور استان های وزرات راه و شهرسازی گفت: خطای انسانی  
در مهندسی پرواز باعث بروز مشکل می شود که امروزه در دنیا با کامپیوتری 

شدن امور این گونه سوانح کاهش پیدا کرده است. 
احمد مجیدی، مسئول هماهنگی امور استان های وزرات راه و شهرسازی در کارگاه 
آموزشی مدیریت سوانح هوایی که در استانداری برگزار شد، افزود: با اینکه در حوادث 
جاده ای مرگ ومیر زیادی اتفاق می افتد، اما سوانح هوایی موجب التهاب زیادی در جامعه 

می شود که این موضوع اهمیت آموزش را بیش از پیش نمایان می کند. 
وی با اشاره به اینکه باید این باور را به مردم بدهیم که هر لحظه امکان حادثه وجود دارد، 
اضافه کرد: در سوانح هوایی هر بار تجربه های متفاوتی نسبت به قبلی پیدا می کنیم که این 

لزوم آمادگی و داشتن برنامه درست برای این گونه مواقع را آشکار می کند. 
رئیس کارگروه تخصصی حمل و نقل سازمان مدیریت بحران کشور خاطرنشان کرد: 
کسانی که مدیریت سوانح هوایی را برعهده دارند، باید بدانند که چه مدیریتی کمترین 
تبعات را داشته تا صحنه را مدیریت کنند و علاوه بر آن با سیستم های هوایی و جعبه های 

سیاه آشنا باشند. 
مجیدی با بیان اینکه برگزاری این کارگاه ها تلنگری برای مدیران است، ادامه داد: باید 
سعی کنیم این دوره های آموزشی را بصورت مستمر و در طول سال برگزار کنیم تا شاهد 

نتایج مطلوب در سوانح و حوادث باشیم. 
معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: خطای انسانی در مهندسی پرواز می  تواند 
مشکل ساز باشد که این مسئله در دنیا با سپردن به کامپیوتر و پیشرفته شدن، این سوانح 

را کمتر کرده است. 
رئیس کارگروه تخصصی حمل و نقل سازمان مدیریت بحران با بیان اینکه تاکنون 
2 هزار و 134 نفر در سوانح هوایی جان خود را از دست دادند، یادآور شد: از این تعداد 
9۷۷ سرنشین هواپیماهای مسافربری، 86۷ نظامی و انتظامی و 290 نفر هم در ناو 
جنگی آمریکا کشته شدند. منوچهر حبیبی معاون امورعمرانی استاندار در ادامه این مراسم 
خاطرنشان کرد: آموزش و پیشگیری دو موضوع مهم است که می تواند موجب جلوگیری 
از اتفاقات در حوادث شود. وی اضافه کرد: باید با برنامه ریزی و شناسایی نقاط ضعف خود 

در برابر حوادث غافلگیر نشویم که توجه به آموزش لازمه آن است. 
حبیبی افزود: در روستاها و شهرها با اجرایی کردن برنامه هایی توانستیم بناهایی که 

فرسوده بوده اند را تا حدودی اصلاح کنیم. 

معاون امور عمرانی وزارت کشور تأکید کرد؛

خودروی داخلی اولویت اصلی
 برای کاهش مصرف سوخت 

معاون امور عمرانی وزارت کشور و رییس سازمان شهرداری ها و دهیاریها با  
اشاره به بند ق قانون بودجه کشور گفت: اگر نتوانیم در صنعت خودروسازی 
داخلی کاهش مصرف سوخت را محقق کنیم، مجبوریم به واردات و مشارکت با 

صنایع خودروسازی سایر کشورها روی بیاوریم. 
هوشنگ خندان دل درخصوص تولید خودروهای داخلی افزود: براساس بند "ق" 
قانون بودجه کشور در این خصوص، علاوه بر کاهش مصرف سوخت، به دنبال کاهش 
آلایندگی ها و ورورد آن به هوا هستیم تا استاندار های ایمنی بیشتری را مدنظر قرار دهیم. 
وی افزود: در بند "ق" قانون بودجه کشور، قانونگذار دولت را مکلف کرده است تا گام هایی 
برای کاهش مصرف سوخت بردارد که بر این اساس مذاکراتی با وزارت نفت داشته ایم و 
به این توافق رسیدیم که بتوانیم این اقدامات را برای کاهش مصرف سوخت انجام دهیم 
ولی این تنها در صورتی محقق خواهد شد که از سی ان جی و برق و یا از ترکیب برق و 
بنزین به عنوان سوخت اصلی استفاده شود. معاون عمرانی وزارت کشور و رییس سازمان 
شهرداری ها و دهیاریها در ادامه عنوان کرد: وزارت نفت می تواند با عمل به وظیفه قانونی 
خود، دستیابی به این عمل را محقق کند. همچنین در این راستا از تولیدکنندگان داخلی 
نیز برای همکاری دعوت بعمل آمده است. خنداندل در پاسخ به این سوال که آیا صنعت 
خودروسازی توان تولید خودرو با مصرف سوخت پایین تر را دارد یا خیر؟ گفت: از جزییات 
فنی و مهندسی این موضوع مطلع نیستیم، اما صنعت خودروسازی در کشور ما سابقه 
طولانی دارد. وی در پایان تاکید کرد: اگر نتوانیم چنین صنعتی داشته باشیم، مجبوریم که 
با استفاده از واردات این خودروها را تولید کنیم؛ اما با توجه به اینکه ما در چارچوب سیاست 

اقتصاد مقاومتی عمل می کنیم حتما مراجعه به درون برای ما اولویت دارد. 

تعرفه تلفن ثابت تعدیل می شود؟ 
 

طی ماه های گذشته بارها مدیران مخابراتی از بالا بودن هزینه های توسعه 
و نگهداری شبکه خبر داده و در عین حال یادآور می شوند که تعرفه های 
تلفن ثابت حتی کفاف هزینه های نگهداری و توسعه شبکه مخابرات را هم 
نمی دهد. برهمین اساس این سوال پیش آمده که آیا مخابرات به دنبال 

بالا بردن تعرفه های تلفن ثابت است؟ 
مدیر عامل شرکت مخابرات در این باره معتقد است: از نظر ما باید تعرفه ها براساس 
استاندارد های بین الملل تعریف شود. کاظم ابراهیمی  صدر آبادی در پاسخ به این 
سوال که آیا شرکت مخابرات قصد افزایش تعرفه های تلفن ثابت را دارد، اظهار کرد: 
از نظر ما باید تعرفه ها باید براساس استاندارد های بین الملل باشد. وی ادامه داد: من 
به این موضوع کاری ندارم که تعرفه های فعلی کفاف هزینه ها را می دهد یا خیر. اما 
ما تا پیش از اجرای هم کدسازی تلفن ثابت حداقل دریافتی که برای یک دقیقه 
مکالمه بین شهری داشتیم 30 تومان بود اما اکنون این رقم به 30 ریال رسیده و 
چیزی حدود یک دهم شده است. از سوی دیگر برخی استان ها مانند اصفهان حدود 
20 تا 30 شهر و یا تعداد بالایی روستا دارند که قبلا این افراد با تعرفه 30 تومانی 
تماس های درون استانی خود را برقرار می کردند، اما اکنون همان طور که گفته شد 
این رقم به سه تومان رسیده است که این مساله فشار زیادی را از نظر درآمدی به 
مخابرات اعمال می کند. ابراهیمی ادامه داد: بر این اساس ما به دنبال بررسی مجدد 
تعرفه های تلفن ثابت هستیم البته بحث ما بحث افزایش قیمت نیست و بحث تعدیل 
است حال شاید در این بررسی ها افزایش تعرفه صورت گرفته و یا شاید هم صورت 
نگیرد. در هر صورت در حال حاضر پیگیری مخابرات برای افزایش تعرفه ها را به هیچ 
عنوان تایید نمی کنم. وی در عین حال خاطر نشان کرد: ما به دنبال آن هستیم که با 
ارائه سرویس های مختلف مانند ارائه ی بسته های متشکل از تلفن ثابت، تلفن همراه و 
اینترنت بتوانیم تا حدی این رقم را اصلاح کنیم، چرا که ارائه ی این بسته ها می تواند 
به نوعی سودآوری برای مخابرات به همراه داشته باشد. مدیر عامل شرکت مخابرات 
ایران در پاسخ به این سوال که آیا فکر نمی کنید حمایت وزارت ارتباطات از ارائه 
چنین سرویس هایی به نوعی فراهم آوردن شرایط رقابت ناسالم با شرکت های ارائه 
کننده خدمات اینترنت محسوب می شود؟ توضیح داد: ما اعلام آمادگی کرده ایم که 
بسته های اینترنتی خود را از با ترکیب تمام اپراتورهای اینترنت و به ویژه شرکت های 

PAP ارائه کنیم. 
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معاون پرسپولیس خبر داد؛
تغییرات مدیریتی در پرسپولیس در راه است
عبدالله تفرشی می گوید مسئولان پرسپولیس با اسپانسر لجبازی می کنند.

معاون اقتصادی باشگاه پرسپولیس درباره آخرین وضعیت همکاری اسپانسر با این باشگاه 
گفت: نمی دانم چرا دوستان می خواهند گرهی که با دست باز می شود را با دندان باز کنند. 
متاسفانه امروز از همکارانم شنیدم که بار دیگر از ورود کارکنان بخش اسپانسر به باشگاه 
جلوگیری شد و زمانی که رفته اند اسناد و وسایل اسپانسر را بردارند، به آنها گفته شد اتاق 
اسپانسر تخلیه شده است و چیزی در آن نیست.او ادامه داد: متاسفانه کارها با بی تدبیری 
انجام می شود و دوستان به لجبازی افتاده اند. با این شرایط دیگر واگذاری سهام پرسپولیس 
به بخش خصوصی هم ممکن نخواهد بود. احساس می کنم عده ای از دوستان نمی خواهند 
این واگذاری اتفاق بیفتد و تلاش می کنند به هر نحوی که شده، در این فرآیند مشکل 
ایجاد شود.تفرشی در واکنش به این که مشکل اصلی اسپانسر و مسئولان پرسپولیس بر 
سر چه چیزی است، گفت: فکر نمی کنم چیز خاصی در میان بوده باشد که منتج به این 
قضایا شود. در آخرین جلسه ای که بین هیات مدیره باشگاه و اسپانسر برگزار شد، همه 
چیز به خوبی پیش رفت و قرار شد یک بند به قرارداد بین دو طرف اضافه شود. آن بند 
از طرف باشگاه گذاشته شده بود و عبارت از این بود که اگر هر یک از چک های اسپانسر 
به هر دلیلی برگشت خورد، باشگاه بلافاصله می تواند قرارداد را لغو کند که این از نظر ما 
منطقی نبود.معاون اقتصادی پرسپولیس گفت: با این وجود گفتیم که مشکلی نیست. اگر 
مایل به اضافه کردن این بند هستید، بند دیگری هم اضافه می کنیم به این صورت که اگر 
باشگاه هم به تعهدات خود در قبال اسپانسر عمل نکرد، خسارتی را پرداخت کند. من در 
این زمینه با منتقمی و حتی خادم صحبت کردم و قرار شد با گلرخسار هم هماهنگی ها 
انجام شود. صورتجلسه آماده شد و به وزارت ورزش رفت تا امضا شود اما ناگهان دیدیم که 
سیاسی روی 5- 6 بند صورتجلسه خط قرمز کشیده است؛ آن هم صورتجلسه ای که 5-4 
روز روی آن کار شده بود و همه بر سر آن توافق کرده بودند.تفرشی در ادامه گفت: روز 
گذشته خادم گفت به باشگاه 24 ساعت برای حل مشکلات با اسپانسر فرصت می دهیم 
که با یکدیگر تعامل کنند. مشکلات به قدری نیست که نتوان آنها را حل کرد اما نمی دانم 
چرا دوستان نمی خواهند به شکل دیگری به موضوع نگاه کنند.معاون اقتصادی باشگاه 
پرسپولیس با اشاره به این که تغییر در مدیریت این باشگاه در یکی دو روز آینده محتمل 
است، گفت: من از مجاری مختلف شنیده ام که ظرف امروز و فردا تغییرات در باشگاه رخ 
می دهد. با توجه به اتفاقاتی که در مذاکره با مسئولان رئال مادرید رخ داد کوچک ترین 
توقع ما این بود که حداقل از مردم عذرخواهی ش��ود. به هر حال دوستان نمی دانستند 
که در این مذاکرات فردی وجود داش��ته که پیش از این در جهت براندازی نظام تلاش 
می کرده اس��ت اما این که بعد از بازگشت به ایران از او تعریف و تمجید هم بکنند، کار 
درستی نیست. این مملکت چندین هزار شهید داده است. باید حداقل از خانواده شهدا و 
رزمندگان و حزب اللهی ها عذرخواهی می شد که متاسفانه این کار انجام نشد. ما از خادم 
هم توقع داشتیم که در این زمینه موضع گیری کند. به هر حال خود ما هم با پشتوانه این 

مردم به باشگاه آمده ایم.

رییس سازمان خصوصی سازی؛
استقلال برای واگذاری

 آماده تر از پرسپولیس است
 رییس سازمان خصوصی سازی گفت: باشگاه استقلال تهران برای واگذاری 
آماده تر از پرسپولیس است و به زودی قیمت گذاری دو باشگاه انجام خواهد 

شد.
 پوری حسینی افزود: باشگاه استقلال برای موضوع واگذاری همراهی بیشتری با این 
سازمان داشته است ولی مدیران پرسپولیس تا الان صورتهای مالی را تایید نکرده اند ولی 

این هفته باید این کار صورت گیرد.
رییس سازمان خصوصی سازی تصریح کرد: همه مقدمات واگذاری انجام شده و آبانماه 
قیمت گذاری دو باشگاه صورت می گیرد و آذرماه آگهی واگذاری دوباشگاه استقلال و 

پرسپولیس را منتشر خواهیم کرد.
وی افزود: باشگاه استقلال برای موضوع واگذاری همراهی بیشتری با سازمان خصوصی 
داشته و کارهای آنها خوب جلو رفته است. پرسپولیسی ها هم باید صورت های مالی را 

زودتر امضا کنند و به این سازمان تحویل دهند.
پوری حسینی تاکید کرد: قیمت پایه را اعلام نمی کنم تا هیات واگذاری آن را مصوب 
و اعلام کند. قیمت این دو باشگاه بر اساس بدهی و دارایی های آنها و بعد از اعلام رسمی 
کارشناس دادگستری خواهد بود و نحوه فروش به صورت نقد و نسیه است یعنی حدود 

بیست تا چهل درصد نقدی است و مابقی در اقساط دو تا پنج ساله پرداخت می شود.
وی ادامه داد: امیدوارم صورت های مالی پرسپولیس را این هفته مدیران آن تایید کنند 
چرا تاخیر بیشتر منجر به برخورد سخت قانونی می شود، البته من همه این موارد را به 

اطلاع وزیر اقتصاد و امور دارایی رسانده ام.

مجید جلالی:
 دیگر درباره تیم ملی فوتبال

 اظهار نظر نمی کنم
 سرمربی تیم فوتبال سایپای کرج و عضو کانون مربیان ایران گفت: دیگر درباره 

تیم ملی فوتبال ایران اظهار نظر نمی کنم.
»مجید جلالی« افزود: حرفی درباره »کارلوس کی روش« ندارم و هر چه صحبت کردم 
درباره فوتبال بوده است، اما برداشت ها چیز دیگری بود به همین دلیل ترجیح می دهم 

دیگر درباره تیم ملی فوتبال اظهار نظر نکنم.
وی درباره این که تعدادی از مربیان داخلی نسبت به بازی ایران با تیم بنفیکا در پرتغال 
انتقاد دارند و اعلام می کنند که تیمی پرتغالی تیم دوم بنفیکا بوده است،افزود: ترجیح 

می دهم دیگر درباره تیم ملی صحبتی نکنم.
جلال��ی درباره صدور بیانیه کان��ون مربیان در خصوص نحوه برکن��اری علی دایی از 
پرس��پولیس نیز گفت: کانون مربیان فوتبال به صورت کلی در نیم فصل در این زمینه 

بیانیه ای را صادر می کند.
سرمربی تیم فوتبال سایپای البرز درباره جام حذفی نیز گفت: جام حذفی کوتاه ترین 

مسیر رسیدن به جام قهرمانی باشگاههای آسیاست و همه این را می دانند.
جلالی یادآور شد: تیم سایپا در جام حذفی، قدرتمندانه شرکت کرده و برای این جام 

برنامه ریزی کرده است تا بتواند بهترین نتیجه را بگیرد.
وی درباره بازی هفته آینده با پرسپولیس در لیگ برتر گفت: تیم سایپا امسال در لیگ 
برتر حضور قدرتمندانه ای خواهد داشت و در بازی با پرسپولیس از تمام توان خود استفاده 

می کند تا پیروز این میدان باشد.
جلالی درباره وضعیت سایپا تا نیم فصل لیگ برتر نیز یادآور شد: در نیم فصل بازیکنی از 

این تیم جدا نمی شود و تیم سایپا با جوانان خود تا آخر لیگ ادامه می دهد.

بدنبال سفر پرماجرای هیات مدیره باشگاه پرسپولیس به اسپانیا؛
سفارت ایران درمادرید:ورزشی ها سفرهای 

خودرابا سفارتخانه ها هماهنگ کنند
سلفارت جمهوری اسللامی ایران در مادرید پایتخت اسپانیا تاکید کرد که 
گروههای ورزشی موظف به هماهنگی سفرهای خارجی خود با نمایندگی های 
ایران درکشورهای متبوع هستند و بهتر است آنها چنین هماهنگی هایی را 

انجام دهند.
سفر چند روز قبل هیات مدیره باشگاه پرسپولیس به اسپانیا و دیدار آنان با هیات مدیره 
باشگاه رئال مادرید جهت انجام دیدار دوستانه بین تیم فوتبال پرسپولیس ایران و رئال 
مادرید حاشیه های زیادی داشت که یکی از آنها حضور یک ضد انقلاب در این دیدار و 
در نتیجه لغو این بازی دوس��تانه بود.براساس اطلاعاتی که درمادرید ازیک منبع مطلع 
درسفارت کش��ورمان درمادرید کسب کرد،باشگاه پرسپولیس در مورد این دیدار باآنها 

هماهنگی نکرده بود.
این منبع در پاس��خ به این س��وال که آیا بهتر نیس��ت هیات های ورزشی در چنین 
اعزامهایی با سفارتخانه های ایران هماهنگی کنند، گفت:این نمایندگی از سفر هیات 
مدیره باشگاه پرسپولیس به این کشور از طریق رسانه ها باخبر شد و از برنامه های آنها 
در اسپانیا اطلاعی نداشت.وی یادآور شد:برخی تیم های ورزشی و یا هیأت های ورزشی 
ایرانی در کشور های مختلف بدون اطلاع و هماهنگی سفارتخانه ها اقدام به سفر می کنند 
و هنگامی که با مشکل برخورد نمودند،آنوقت باسفارت تماس گرفته و درخواست کمک 

می کنند.
این منبع ادامه داد:هیأت های ورزشی برخلاف قانون وتا وقتی که مشکلی برای آنها پیش 
نیاید سعی می کنند که با سفارت هماهنگی نکنند و وقتی که به مشکل بر می خورند، 
آنجاس��ت که به سراغ ما می آیند.این کارمند سفارت ایران در مادرید یاد آوری کرد که 
سفارتخانه ها و نمایندگی ها برای کمک به ایرانیان تاسیس شده اند و اگر تیمها و هیأت های 
ورزشی، از قبل با آنها هماهنگی کنند و مشکلات خود را درمیان بگذارند،نمایندگی ها 
می توانند به نحو احسن به کارهای آنها رسیدگی کنند.سفارت کشورمان در این مورد 
که آیا حضور فرد مخالف جمهوری اسلامی و ضد انقلاب درنشست هیات مدیره باشگاه 
پرسپولیس ورئال مادرید بدون اعلام قبلی بوده است، ابراز بی اطلاعی کرد و خاطرنشان 

نمود که آنها در جریان این سفر و جزئیات آن قرار نداشتند.
این منبع ازسوی دیگر اشاره کرد که اگرتیمها و هیأت ها به طور شخصی سفری را انجام 
دهند،لزومی ندارد که نمایندگی های ایران از آن باخبر باشند، ولی اگر این سفر رسمی 
باشد و از طرف فدراسیون و یا نهادها بصورت رسمی انجام می شود، وظیفه دارند که آن 

را به اطلاع نمایندگی ها برسانند.

چرا رسول علیه فراز اعلان جنگ کرد؟
حرف و حدیث ها دقیقاً از همان روزی آغاز ش��د که باشگاه گسترش فولاد تبریز، فراز 
کمالوند را به عنوان سرمربی جدید تیمش انتخاب کرد. شخصی که محبوبیتش برای تعداد 
زیادی از هواداران تراکتورسازی غیرقابل کتمان بوده و هست. این محبوبیت اما چیزی 
نبود که بخواهد رسول خطیبی را از حضور کمالوندی بترساند که روزی سرمربی او بوده 
است.  موضوع این است که با چرخش هواداران فراز از تراکتورسازی به سمت گسترش 
فولاد، این طور برداشت می شد که کمالوند هواداران تراکتورسازی را تصاحب کرده است.

در همین حال اما صحبت های کمالوند درباره تراکتورسازی و ابراز تمایلش برای کمک 
کردن به تیم همشهری، جوی را در تبریز به راه انداخت تا خطیبی خواه ناخواه موقعیت 
خود و تیمش را در خطر ببیند.  واقعیتی که در تبریز وجود دارد و خود خطیبی هم آن 
را به خوبی می داند، این است که او با وجود نتایج بسیار خوبی که با تراکتورسازی گرفته 
اما هیچ وقت نتوانسته محبوبیتی که فراز کمالوند یا تونی اولیویرا در میان هواداران این تیم 
کسب کردند را به دست آورد. در این شرایط به نظر می رسد فراز که از یک محرومیت دو 
ساله بازگشته، می خواهد خود را به جایگاه قبلی اش در تبریز بازگرداند و برای این موضوع 
تلاش های خود را شروع کرده است و این همان موضوعی است که جو عمومی شهر را 

علیه رسول متشنج ساخته است.
این همان مساله ای اس��ت که اطرافیان رسول، مدام درباره اش حرف می زنند. آخرین 
نمونه اش هم اینکه چند شب قبل در جمعی خصوصی، فردی به رسول خطیبی می گوید 
که فراز کمالوند در محافل مختلف مدام از شما بدگویی می کند. رسول که اصولاً سیاست 
خاصی در مقابله با این اخبار دارد، از او می پرسد، خودت با گوش های خودت شنیدی؟ 
وقتی شخص خبررسان جواب مثبت می دهد رسول به او می گوید اگر دوست من هستی 

و آنجا شنیدی که پشت سر من بدگویی می کنند چرا از من دفاع نکردی؟
هرچند آن شب رسول اینگونه ماجرا را فیصله داد و طوری برخورد کرد تا دیگر کسی 
اجازه مطرح کردن چنین مسائلی را نداشته باشد اما در کنفرانس خبری پیش از بازی با 
کارون اهواز، کنایه هایی به فراز زد تا در همین ابتدای بازگشت کمالوند، موضعش را با او 
مشخص کرده باشد.  او حتی تأکید دارد که پای ارگان های امنیتی را هم به این ماجرا 
باز کرده و با آنها صحبت کرده  است تا از این پس هیچ یک از مسوولان سایر تیم ها حق 

نداشته باشد راجع به تراکتور صحبت کند.
خطیبی در این رابطه تأکید می کند: »برخی ها می خواهند از نام تراکتور برای خودشیرینی 
استفاده کنند و مدام تراکتور تراکتور می کنند که از این پس مراجع قانونی با این افراد 
برخورد خواهد کرد. مردم عاشق تراکتور هستند، نام ها یک روز می آیند و یک روز می روند 
و تنها تراکتور است که برای مردم آذربایجان باقی می ماند. سالها در تیم ملی، تراکتورسازی 
و سایر تیم های بزرگ ایران و خارجی فوتبال بازی کرده ام و جایگاه من بسیار بزرگتر از آن 
است که پاسخ سایر افراد را بدهم، آنان هنوز بچه هستند.«  خطیبی همچنین می گوید: 
»هیچ کس نمی تواند به من بازیکن پیشنهاد دهد، فکرتان به تیم خودتان باشد و لطفا 
با استفاده از نام تراکتور و رسول خطیبی خود را بزرگ نکنید! شما که از بچگی عاشق 
پرسپولیس بودید چه شد که الان تراکتور را دوست دارید؟«  سرمربی تراکتورسازی که 
تا پیش از آن سعی داشت به شخص خاصی اشاره نکند، با این مطلب جای شکی باقی 
نگذاش��ت که منظورش کسی نیست جز فراز کمالوند چرا که کمالوند در مصاحبه ای 
که 21 مهرماه با خبرگزاری فارس داش��ته، در پاس��خ به این سوال که چرا بایرامی را به 
پرسپولیس نمی دهد، گفته: »من خودم پرسپولیسی بودم و به این تیم علاقه مند هستم 
و حتی این حرف را در برنامه نود هم اعلام کردم اما این مسائل شیطنت است. من برای 
همه بازیکنان و کادر فنی پرسپولیس احترام قایلم و باید بگویم چنین حرفی نزدم. من 
تنها به آن خبرنگار گفتم که بایرامی را به هیچ تیمی نمی دهیم و هیچ اسمی از بازیکن و 
تیمی نیاوردم اما متأسفانه با شلوغ  بازی این حرف ها را درست کردند و امیدوارم برخی به 

گونه ای رفتار نکنند که کدورت به وجود بیاید.«
حالا همه از موضع گیری تندی می گویند که رسول خطیبی علیه فراز کمالوند داشته. 
این در حالی اس��ت که فراز بعد از بیان این صحبت ها از س��وی خطیبی بعد از بازی با 
شهدای ارتش اصفهان در مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی، در پاسخ به سوال یکی 
از خبرنگاران مبنی بر اظهارات خطیبی نسبت به او می  گوید: »در این مورد نظر خاصی 
ندارم.« سرمربی گسترش فولاد همچنین درباره اینکه آیا برای تماشای بازی های تراکتور 
به ورزش��گاه می رود، تأکید می کند: »من برای تماشای بازی تمامی تیم های استان به 
ورزشگاه می آیم.«  در کنار افرادی که از برافروختن آتش بین فراز و رسول لذت می برند و 
تعدادشان هم کم نیست، حالا افرادی هم هستند که برای حفظ اتحاد تیم های تبریزی و 
سرمربیان آنها تلاش خود را آغاز کرده اند. به دنبال همین تلاش ها هم هست که فعلاً دو 
جناح در تبریز به وجود آمده و رسول و فراز بین دوستی و دشمنی با یکدیگر سرگردانند.

عباس زاده: 
قصد اعتراض نداشتم

 مي خواستم به دستشویي بروم!
از نکات حاشیه اي بازي پرسپولیس مقابل حریف بوشهري اش در جام حذفي، 

اعتراض محمدعباس زاده به تعویضش بود.
 او بعد از بیرون آمدن از زمین بلافاصله راهي رختکن شد.گفته مي شود قرار است کمیته 
انضباطي پرسپولیس با او برخورد کند ولي عباس زاده بعد از بازي به هم تیمي هایش 
گفته که قصد اعتراض نداشته و فقط براي رفتن به دستشویي راهي رخکتن شد. او گفته 
که در جریان بازي مي خواسته اجازه بگیرد و به رخکتن برود که بعد از تعویضش اسن کار 
را انجام داده است.حالا باید دید باشگاه پرسپولیس چه تصمیمي در مورد او خواهد گرفت.

درخشان گفته که با او برخورد خواهد کرد.

اظهارنظر جالب حدادي فر:
تبلت و وایبر جایگزین زمین هاي خاکي!

 قاسلم حدادي فر کاپیتان تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان معتقد است که بها 
ندادن به فوتبال پایه در ایران باعث شده تا تیم هاي پایه اي نتایج خوبي نگیرند.

او در این خصوص حرف هاي جالبي به تسنیم زده است:من معتقدم در فوتبال ایران به 
تیم هاي پایه اهمیت نمي دهند و همین موضوع به مجموعه فوتبال سرایت مي کند. در 
همه جاي دنیا مهم ترین کاري که باشگاه ها انجام مي دهند، اهمیت دادن به فوتبال پایه 
است، ولي در ایران متأسفانه چنین چیزي دیده نمي شود. البته من باید بگویم که از حذف 
تیم امید واقعا شوکه شدم. ما جلوي آنها یک بازي دوستانه انجام دادیم و پیش بیني من 

این بود که تیم جوانان قهرمان آسیا شود.
حداد فر در قسمت دیگري از حرف هایش گفته است:دیگر الان زمین خاکي و آسفالت 
دیده نمي شود. قدیم ها تمامي کوچه ها و خیابان ها از بچه هایي پر بود که فوتبال بازي 
مي کردند. در همین محله ما هیچ وقت نمي شد که کوچه را خلوت ببیني، ولي الان تبلت 
و وایبر جاي زمین هاي خاکي را گرفته است. الان بچه ها دیگر به چیزهاي دیگري فکر 

مي کنند و وقتي زمین هاي فوتبال وجود نداشته باشد، چنین وضعیتي به وجود مي آید.

فیفا خواستار معرفی مربیان منشوری 
فوتبال ایران شد

فدراسیون جهانی فوتبال در نامه ای رسمی از فدراسیون فوتبال کشورهای 
عضو خواسته نام مربیان با سابقه فعالیت های منشوری را به این نهاد ارائه کند.

 فدراسیون جهانی فوتبال به تازگی در نامه ای از فدراسیون فوتبال کشورهای عضو از 
جمله ایران خواسته است که نام مربیان بدسابقه یا به اصطلاح منشوری را که در دوره ها 

و لیگ های مختلف مرتکب تخلف شدند، به این نهاد ارائه کنند. 
گویا فیفا تصمیم دارد علاوه بر در اختیار داشتن نام این افراد، محرومیت های جداگانه ای 
را برای آنها در نظر بگیرد که امکان دارد حتی برخی سرمربیان مشغول به کار فعلی فوتبال 
ایران را هم بار دیگر خانه نشین کند. مربیان مرتبط با دوپینگ، تبانی و دیگر تخلفات 

حرفه ای فوتبال نام شان در این فهرست قرار خواهد گرفت.
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آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول 
موجب اجراییه صادره از شعبه 16 شورای حل اختلاف قم که در اجرای 

احکام به شماره 12/93ج/5۷4
ثبت گردیده له محمد جواد آهنگران و علیه محمد رضوانی که محکوم علیه 
محکوم است به پرداخت 8/5۷1/053 ریال در حق محکوم له و تادیه حقوق 
اجرائی به صندوق دولت که محکوم له در راستای وصول محکوم به اقدام به 
توقیف خط همراه محکوم علیه به شماره 09123515۷03  نموده که کارشناس 
9/000/000 ریال ارزیابی نموده : که مقرر گردیده خط فوق الذکردر تاریخ 
93/8/19 ساعت 9/30 الی 10 صبح به آدرس قم ، خ ساحلی  ، جنب زندان 
ساحلی دادگاه های حقوقی واحد ا جرای احکام مدنی ا تاق مزایده حضوری به 
فروش برسد . لذا افرادی که قصد بازدید از� را دارند می توانند در مدت پنج روز 
مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و درصورت تمایل 
درجلسه مزایده شرکت نمایند .قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی 
که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار میگردد. برنده مزایده باید ده درصد 
ارزش مزایده فی المجلس و الباقی را قبل از یکماه  پر داخت نماید . این آگهی 
یک نوبت در یکی از  روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر 

به این واحد مراجعه نمائید. 
حسن کاظمی � دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم 

یکشنبه -بیست و هفتم مهر ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3562

 ایمان :مدیر کل ورزش و جوانان  
در  ورزشی  سرانه  گفت:  قم  استان 
استان به صورت عادلانه توزیع نشده 
است و در مناطق پرجمعیت و محروم 

امکانات کمی داریم. 
روز شنبه در نشست  'حسن عابدی' 
خبری به مناسبت هفته تربیت بدنی و 
ورزش با اشاره به این که اولویت اداره کل 
و  زیرساخت ها  توسعه  ورزش و جوانان 
بستر سازی توسعه ورزش با نگاه عدالت 
برای  کل  اداره  داشت:  بیان  است  محور 
اعتبارات  نیازمند  ورزشی  اماکن  احداث 
هنگفتی است که تامین آن از بودجه استان 
دشوار است و باید در سطح کشور فکری به 
حال این اماکن شود اما در پروژه های در 
دست احداث سعی بر جذب اعتبارات ملی 

و استانی داریم
سرانه ورزشی استان قم

40 سانتی متر است
.وی ادامه داد: قرار است تا پایان برنامه 
توسعه پنجم کشور سرانه ورزشی استان 
قم به یک متر برسد که درحال حاضر 40 
سانتی متر است. وی افزود: سرانه فضای 
وضعیت  در  استان  روستاهای  ورزشی 
سرانه  این  روستاها  در  و  است  مناسبی 
به بیش از دو متر رسیده ؛امید داریم در 
فضای ورزشی شهر نیز تا پایان برنامه پنجم 
توسعه کشور سرانه را به ۷0سانتی متر 

برسانیم. مدیرکل ورزش و جوانان قم افزود: 
با توجه به تاکید رهبر معظم انقلاب و نگاه 
مسوولان ارشد ورزش کشور و استان به 
ورزش همگانی اولویت های ورزش استان 
هم بر همین مبنا خواهد بود و به گونه ای 
عمل خواهیم کرد تا ورزش همگانی توسط 
خانواده ها به صورت خودجوش ادامه یابد.

وی گفت: کلیه مسوولان اجرایی بویژه 
شهردار قم باید اداره کل ورزش و جوانان 
و خانواده های قمی را در راستای ترویج 
ورزش همگانی یاری کنند.مدیرکل ورزش 
و جوانا استان قم با اشاره به منابع اعتباری 

هیات های ورزشی ابراز داشت: باید روسایی 
در هیات های ورزشی انتخاب شوند که 
داشته  را  مالی  حامیان  جذب  پتانسیل 
باشند.وی گفت: هیات های ورزشی که 
در راستای قهرمان پروری و توسعه فضای 
ورزشی تخصصی مربوطه خود بسیار موفق 
هستند ، استعداد یابی کرده ، سعی بر آن 
ایم سالن اختصاصی ویژه ای در  داشته 
اختیار آن ها قرار دهیم که مسابقات و 
تمرینات خود را در آن پیگیری کنند.عابدی 
با اشاره به برنامه های هفته تربیت بدنی و 
ورزش ابراز داشت: ورزش سلامتی نشاط 

و فرهنگ شعار امسال هفته تربیت بدنی 
است که از امروز شنبه آغاز شده و تا پایان 
هفته جاری با اجرای برنامه هایی در ادارات، 
کارخانجات و کلیه اماکن عمومی ادامه پیدا 
خواهد کرد.وی ادامه داد: برگزاری همایش 
ورزش صبحگاهی با حضور مدیران ستادی 
استاندار و سایر مدیران استان، برگزاری 
ورزشی  المپیاد  زنگ  افتتاحیه  مراسم 
قم،  پرورش  و  آموزش  ای  درون مدرسه 
برگزاری همایش ورزش صبحگاهی بانوان 
هیاتهای  روسای  اندیشی  هم  و  کارمند 
ورزشی با حضور استاندار قم از برنامه های 
هفته تربیت بدنی و ورزشی در قم است.

مدیرکل ورزش و جوانان قم دیدار معاونان 
با  و جوانان  اداره کل ورزش  و همکاران 
مراجع تقلید ، ساماندهی اماکن ورزشی با 
سخنان فرهنگی و فرازهایی از سخنان امام 
راحل و رهبر معظم انقلاب، اهدای خون 
کارکنان اداره کل ورزش و جوانان، تکریم 
از بازنشستگان آن اداره کل و توزیع بسته 
های فرهنگی در بین ورزشکاران را از دیگر 
برنامه های هفته تربیت بدنی در قم ذکر 
کرد. در پایان این نشست خبری از روح الله 
کرمانی جمکرانی  خبرنگار روزنامه ایمان 
ورزش  در حوزه  برتر  خبرنگار  عنوان  به 
وجوانان استان قم به همراه تعداد دیگری از 
خبرنگاران سایر رسانه های استان  تجلیل 

بعمل آمد.

 ایمان : همزمان با آغاز هفته تربیت بدنی زنگ 
ورزش و نیز المپیاد ورزشی درون مدرسه ای در قم 

به صدا درآمد.
مراسم افتتاحیه المپیاد ورزشی درون مدرسه ای در قم 
قبل از ظهر شنبه در مدرسه شاهد امیدهای انقلاب برگزار 
شد که در این مراسم، علاوه بر دانش آموزان، حمیدرضا 
دژاکام مدیرکل آموزش و پرورش استان قم، حسن عابدی 

مدیر کل ورزش و جوانان استان، ابراهیم حاج مظفری 
مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم، حجت 
الاسلام محمد رضا قاسمی نیا معاون سواد آموزی اداره کل 
آموزش و پرورش و محسن رمضان بیگی معاونت تربیت 
بدنی و سلامت آموزش و پرورش استان حضور داشتند.

در این دوره از المپیاد ورزشی بین مدرسه ای در قم 25 
درصد دانش آموزان قمی که حدود 60 هزار نفر را تشکیل 

می دهند تحت پوشش این طرح قرار می گیرند.المپیاد 
ورزشی درون مدرسه ای همزمان با هفته تربیت بدنی 
در سراسر کشور برگزار می شود و قرار است در این طرح 
در سراسر کشور نزدیک به 3 میلیون دانش آموز شرکت 
کنند.در مراسم افتتاح المپیاد ورزشی درون مدرسه یا قم 
همزمان با سراسر کشور،  زنگ نشاط و ورزش و آغاز المپیاد 
هم زمان در مدارس استان به صدا رد آمد و قرار است 
این المپیاد در سه رده بین اولیا، مربیان و دانش آموزان 
برگزار شود بودجه طرح المپیاد درون مدرسه ای قم حدود 
105 میلیون تومان عنوان و قرار است این بودجه صرف 
برگزاری برنامه های ورزشی در مدارس مختلف قم با توجه 
به شرایط فیزیکی آن واحد آموزشی شود.برگزاری المپیاد 
ورزشی درون مدرسه ای بر اساس تفاهم نامه مشترک 
وزارت ورزش و جوانان و وزرات آموزش و پرورش برگزار 
می شود و هدف از برگزاری این المپیاد، مشارکت بیشتر، 
افزایش نهضت داوطلبی بین دانش آموزان و نشاط و پویایی 
در مدارس عنوان شده است.در این مراسم پس از قرائت 
قرآن کریم و پخش سرود جمهور اسلامی ایران، دانش 
آموزان با در دست داشتن پرچم ایران و تابلوهایی که نام 
شهدا بر روی آنها نوشته شده بود از مقابل حاضرین رژه 
رفتند.سخنرانی مدیرکل آموزش و پرورش استان، به اهتزار 
درآمدن پرچم مسابقات، قرائت سوگند نامه ورزش توسط 
دانش آموزان و برگزاری نمادین مسابقه هندبال از دیگر 
برنامه های در این مراسم بود.26مهرماه آغاز هفته تربیت 
بدنی و سلامت است که تا دوم آبان ماه ادامه خواهد داشت.

رضا سیار فرماندار ضمن ارسال پیامی هفته تربیت بدنی را به جامعه ورزشی 
استان قم تبریک گفتند که متن پیام به شرح ذیل است:

» هفته تربیت بدنی، هفته اندیشیدن به روش های توسعه ، کشف استعدادهای بالقوه، 
رشد و بالندگی وجودی انسان و هفته الگوهای انسانیت و پهلوانی است.

ورزش به عنوان فعالیتی اجتماعی و فرهنگی در زندگی امروز نقشی اساسی و بنیادی 
دارد و برهمین اساس نه تنها یک روز، بلکه تمام روزها و ساعات زندگی را تحت الشعاع قرار 
می دهد. باید شرایطی در استان به وجود آید تا توسعه همه جانبه ورزش را در بین همه 
اقشار جامعه شاهد باشیم، بی شک امروز با عنایات ویژه مقام معظم رهبری )مدظله العالی( 
و توجهات اصولی دولت خدمتگزار، مسئولیتی سنگین متوجه جامعه ورزش است و همگی 
باید دو چندان تلاش کنیم تا با برداشتن مسائل و مشکلات پیش رو ، در حرکت پرشتاب 

ورزش وقفه ایجاد نشود.
در پایان اینجانب و مجموعه فرمانداری قم از تلاشهای دلسوزانه خدمتگزاران صدیق 
ورزش ، مربیان، ورزشکاران، داوران، پیشکسوتان ، تماشاگران و حامیان ورزشی تقدیر و 
تشکر می نمایم و آرزومند سربلندی و به اهتزاز در آمدن پرچم پر افتخار کشور عزیزمان 

ایران در تمامی عرصه های ورزشی هستیم.«
رضا سیار
فرماندار قم

  ایمان :طی مراسمی در نماز جمعه این هفته شهر سلفچگان از قهرمان نونهال کاراته  
سید محمد سیدان جاسبی که در مسابقات کاراته قهرمانی کشور سبک شیتوریو موفق 
به کسب مدال طلای این  دوره از مسابقات شده بود با اهدای لوح تقدیر و جوائزی تجلیل 

به عمل آمد.

مدیرکل ورزش و جوانان استان  قم: 

سرانه ورزشی استان قم عادلانه توزیع نشده است 

المپیاد ورزشی مدارس در قم آغاز شد

 پیام فرماندار قم
 به مناسبت هفته تربیت بدنی

تجلیل از قهرمان 
نونهال کاراته شهر سلفچگان

 ایمان : همایش ورزش صبحگاهی صبح روز گذشته 
در آغاز هفته تربیت بدنی و ورزش با حضور استاندار  
ومسئولان دستگاه هاي مختلف استاني  در مجموعه  

ورزشی شهید  حیدریان قم برگزار شد.
در این همایش، ش��رکت کنندگان ابتدا ب��ه دویدن دور 
پیست ورزشگاه شهید حیدریان پرداختند و سپس نرمش 
صبحگاهی با حضور ورزش��کاران باستانی کار، ادامه برنامه 

ورزش صبحگاهی مسئولان استانی بود.
 ورزش صبحگاهي در محیط هاي اداري نهادینه 

شود
استاندار قم در حاشیه این همایش بر لزوم نهادینه سازي 

ورزش صبحگاهي در ادارات استان قم تاکید کرد.
حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش.با اشاره به نقش 
ورزش در سلامت، نشاط و شادابي جامعه گفت: مسئولان 

اس��تان در تلاش هستند تا زیرس��اخت هاي لازم جهت 
ترغیب مردم به این امر مهم را فراهم نمایندحجت الاسلام 
والمس��لمین صالحي منش حضور هیئت هاي ورزش��ي 
در بوس��تان ها و ادارات در راس��تاي ترویج فرهنگ ورزش 
همگاني را بسیار مهم برش��مرد و گفت: اداره کل ورزش و 
جوانان اس��تان باید برنامه ریزي منسجمي را در راستاي 
تحقق این موضوع انجام دهدوي همچنین با اشاره به این 
که توسعه ورزش همگاني باید براي همه اقشار جامعه باشد، 
ایجاد فضاها و بوستان هاي خاص بانوان در قم را یادآور شد 
و افزود: این فضاهاي اختصاصي زمینه خوبي را براي ترغیب 
بانوان به امر ورزش فراهم کرده اس��ت.مقام عالي دولت در 
استان همچنین با بیان اینکه ورزش در بین کارکنان ادارات 
و محیط هاي اداري استان باید بیش از پیش توسعه و تعمیم 
یابد تصریح کرد: استانداری قم با اجرای جدی برنامه ورزش 

صبحگاهی در بین کارکنان خود در این زمینه پیش قدم 
بوده و امیدوارم سایر اقش��ار مردم به ویژه کارکنان دولت، 
این رویه را در پیش بگیرند.حسن عابدی مدیر کل ورزش 
و جوانان قم نیز در س��خنانی، رویکرد برنامه های ورزشی 
قم را بر توس��عه ورزش در بخش همگانی مورد توجه قرار 
داد و برنام��ه های اداره کل ورزش و جوانان قم را در هفته 
تربیت بدنی و ورزش تش��ریح کرد.در این همایش ورزشی 
مدیران دس��تگاه های دولتی ق��م از جمله کمیته امداد و 
جمعیت هلال احمر و روسای برخی از هیئت های ورزشی 
قم همانند ژیمناستیک، فوتبال، دو و میدانی، تنیس روی 
میز و ووش��و حضور داشتند.هفته تربیت بدنی و ورزش از 
امروز آغاز می ش��ود و برنامه های متنوعی در زمینه توسعه 
ورزش همگان��ی و امور فرهنگی حوزه ورزش در این هفته 

برگزار خواهد شد.

با حضور استاندارقم  :

همایش بزرگ ورزش صبحگاهی در قم برگزار شد



علمی و سلامت

خاصیت فوق العاده ی مریم گلی
متخصصان طب سنتی خواص بیشماری برای این گیاه عنوان کرده اند و آن 
را یکی از گیاهان ضدپیری می دانند. در واقع این گیاه تأثیر زیادی در مقابله با 

یائسگی، گرگرفتگی، تقویت حافظه و غیره دارد.
از زمان های قدیم از گیاه مریم گلی به عنوان یک گیاه دارویی استفاده شده است. این 
گیاه از خانواده ی نعناع بوده و برخلاف اسم زیبایش مزه ی کمی تلخی دارد. متخصصان 
طب سنتی خواص شماری برای این گیاه عنوان کرده اند و آن را یکی از گیاهان ضدپیری 
می دانند. در واقع این گیاه تأثیر زیادی در مقابله با یائسگی، گرگرفتگی، تقویت حافظه 
و غیره دارد. در این مطلب قصد داریم گوشه ای از خواص این گیاه پرخاصیت را به شما 

نشان دهیم. لطفاً ما با باشید.
 مریم گلی: گیاهی برای تقویت حافظه ی شما

مریم گلی حافظه ی شما را از نابودی نجات می دهد. به خاطر اینکه می تواند از 
اکسایش مواد چرب در سیستم عصبی پیشگیری کرده و روند تخریب سلول های عصبی 
را به تعویق می اندازد. در نتیجه باعث بهبود و تقویت حافظه می شود. بر اساس نتایج 
بررسی های متعدد، مریم گلی برای مقابله با آلزایمر موثر است. بیماری آلزایمر در نتیجه ی 
کاهش سطح یکی از انتقال دهنده های عصبی بروز می کند که مریم گلی این روند را 
کاهش می دهد. به خاطر اینکه قادر است از ترشح آنزیم مسئول این تخریب جلوگیری 

کند.
 مریم گلی: برای مقابله با گرگرفتگی

مریم گلی باعث تولید فیتو-استروژن می شود. فیتواستروژن همان استروژن های گیاهی 
است که می تواند مانع افت شدید استروژن در خانم ها شود و در نتیجه حالت گرگرفتگی 
را کاهش می دهد. باید بدانید که حالت گرگرفتگی در خانم های یائسه به دلیل افت میزان 
استروژن آن ها می باشد. این گیاه همچنین حاوی اسید اورسولیک است که خاصیت 

قابضی و ضدعفونی کنندگی دارد. به همین دلیل نیز باعث تنظیم میزان تعریق می شود.
بیماری آلزایمر در نتیجه ی کاهش سطح یکی از انتقال دهنده های عصبی بروز 

مریم گلی برای مقابله با نفخ 
مریم گلی خاصیت ضداسپاسمی دارد و همین خاصیت را در دستگاه گوارش نیز به 
جا می گذارد. در واقع این گیاه پرخاصیت باعث تسکین کرامپ ها یا گرفتگی عضلانی 
معده می شود، دردهای مربوط به عادت ماهانه را تسکین می دهد و نقش موثری در حفظ 
دستگاه گوارش دارد. به خصوص اینکه از سوزش معده جلوگیری می کند. از همه مهم تر 
اینکه مریم گلی یکی از گیاهان فوق العاده موثر برای مقابله با نفخ و گاز معده نیز محسوب 
می شود. اگر شما هم از چنین مشکلاتی رنج می برید می توانید با مشورت با داروساز و یا 

عطار شروع به مصرف گیاه مریم گلی بکنید.
 مریم گلی: دوست پاییزی برای نرم کردن گلو

مریم گلی به دلیل دارا بودن خواص ضدعفونی کنندگی، می تواند مانع گسترش عوامل 
عفونت زا شود. خواص آنتی اکسیدانی این گیاه نیز باعث کاهش عوامل التهاب زا خواهد 
شد. علاوه بر این ها مریم گلی خواص قابضی دارد و به همین دلیل نیز می تواند روان شدن 
ناشی از التهاب ها در مجاری تنفسی را کاهش دهد. مریم گلی با افزایش موضعی تولید 
گلبول های سفید باعث تقویت سیستم ایمنی بدن نیز می شود. اکنون که فصل سرما 
فرارسیده و مشکل سرماخوردگی کم کم دامن خیلی ها را گرفته است می توانید به این 
گیاه اعتماد کنید. می توانید از اسپری های مخصوص این گیاه استفاده کنید و یا اینکه با 

دم کرده ی آن قرقره کنید.
گیاه مریم گلی برای تسکین تبخال

البته مریم گلی به تنهایی نمی تواند از پس این ویروس معروف و مزاحم تبخال بر بیاید؛ 
اما به عنوان یک گیاه ضدویروس برای مقابله با مشکل تبخال موثر عمل می کند. کافی 
است چند قطره روغن گیاهی درخت چای یا روغن گیاهی اسطوخودوس را با چند قطره 
روغن گیاهی مریم گلی مخلوط کرده و در مقدار کمی روغن گیاهی دیگر مانند روغن 
زیتون رقیق کنید. سپس روغن به دست آمده را روی تبخال بزنید. خواهید دید که خیلی 

زودتر از آنچه تصورش را می کردید از شر این ویروس مزاحم خلاص خواهید شد.
 مریم گلی برای بهبود جای زخم

مریم گلی گیاهی با خواص ضدعفونی کنندگی است. در نتیجه برای تسکین و درمان 
جراحات سطحی پوست نیز کارساز و برای ارتقای سلامت و بهداشت دهان و دندان 
مفید است. این گیاه پرخاصیت از تکثیر باکتری های تشکیل دهنده ی جرم های دندانی و 
تخریب لثه ها جلوگیری می کند. این گیاه به صورت کپسول، برگ خشک، روغن گیاهی 
و یا در ترکیب برخی از خمیردندان ها وجود دارد. می توانید با مشورت با پزشک داروساز از 
کپسول های آن برای افزایش سلامت پوست و دهان و دندانتان استفاده کنید. استفاده از 

خمیردندان های حاوی این گیاه نیز مفید است.

نیللم تللای علمی   فنللاوری

از دانشجویان  الکتریکی جهان توسط تیمی  رکورد سریع ترین خودروی 
مهندسی دانشگاه نیو ساوت ولز استرالیا شکسته شد. 

این رکورد توسط فدراسیون بین المللی اتومبیل رانی تایید شده است. 
خودروی الکتریکی تیم Sunswift رکورد جهانی را در پیست 4.2 کیلومتری »مرکز 
تحقیقات اتومبیل  استرالیا« در ویکتوریا شکست و با یک بار شارژ، مسیر 500 کیلومتری 

را با سرعت متوسط 106.966 کیلومتر در ساعت طی کرد. 
این خودروی الکتریکی پنجمین اتومبیلی است که توسط تیم Sunswif از زمان 

تاسیسش در سال 1996 ساخته و در پیست اتومبیل رانی آزمایش شده است. 
تیم سازنده با شکستن رکورد جهانی به دنبال اصلاح این خودروی الکتریکی است تا 

ظرف یک سال آینده از آن در جاده ها و خیابان های شهری استرالیا استفاده شود. 

تولید نخ بخیه قابل جذب
 از نانوالیاف زیست سازگار در کشور 

محققان دانشگاه صنعتی اصفهان با بهره گیری از فناوری نانو و در مقیاس 
آزمایشگاهی اقدام به ساخت نخ بخیه کردند که از نانوالیاف تشکیل شده و 

زیست تخریب پذیر نیز است. 
در سال های اخیر، با پیشرفت فناوری نانو، تولید نانوالیاف به روش الکتروریسی و به 
دنبال آن تولید نخ از نانوالیاف مورد توجه قرار گرفته است. استفاده از پلیمرهای زیست 
تخریب پذیر و زیست سازگار در فرآیند الکتروریسی و تولید نخ از این پلیمرها، منجر 
به تولید محصولاتی جهت مصارف ویژه نظیر نخ های بخیه و سیستم های تحویل دارو 

می شود. 
فاطمه حقیقت، دانشجوی دکترای مهندسی نساجی و محقق کار در این باره اظهار 
کرد: در این کار با استفاده از روش الکتروریسی و به کارگیری پلیمر پلی لاکتیدگلایکلیک 
اسید )PLGA( که یک پلیمر زیست تخریب پذیر است، نخ بخیه ی قابل جذبی تولید 

شده و ویژگی هایی از جمله مقاومت مکانیکی آن مورد بررسی قرار گرفته است. 
وی تصریح کرد: با این روش، تولید نخ بخیه با مواد اولیه ی کمی صورت می گیرد. 
همچنین می توان از پلیمرهای مختلف برای تولید نخ استفاده کرد. در صورتی که در 
روش های متداول تولید نخ، در انتخاب و میزان مواد اولیه محدودیت های زیادی وجود 
دارد. محقق طرح یادآور شد: استفاده از داروهای ضدباکتری در محلول الکتروریسی و 

تولید نخ با خاصیت رهاسازی دارو با این روش نیز امکان پذیر است. 
حقیقت گفت: نخ های بخیه قابل جذب مصنوعی موجود در بازار ایران وارداتی است و 
تنها چند تولیدکننده نخ های بخیه قابل جذب طبیعی )نظیر کاتگوت و کلاژن که استفاده 

از آن ها پس از ورود نخ های قابل جذب مصنوعی محدود شده( موجود است. 
حقیقت در ادامه افزود: از مقایسه ی نخ بخیه تولید شده با نخ های بخیه موجود در بازار 
مشاهده شده که روند تخریب این نخ سریع تر اتفاق می افتد. همچنین مویینگی این نخ، 
کمتر از نخ های بخیه موجود در بازار است. لازم به ذکر است که مویینگی یک عامل مهم 
در ارتباط با نفوذ عفونت محل زخم به داخل نخ بخیه محسوب می شود و بنابراین نخ 
بخیه نباید مویینگی داشته باشد. با وجود ویژگی های ممتاز ذکر شده، به علت ساختار نخ 

نانولیفی، خواص مکانیکی آن نسبت به نخ های بخیه مشابه ضعیف است. 
محقق طرح خاطرنشان کرد: برای دستیابی به اهداف مورد نظر، ابتدا عوامل مؤثر بر 
الکتروریسی از قبیل غلظت محلول، ولتاژ و میزان تغذیه ی محلول پلیمری بهینه شد. پس 
از بهینه سازی، خواص مکانیکی نخ تولید شده از قبیل استحکام نخ بدون گره و گره خورده 
با دو نوع گره جراحی )گره مربع و گره جراح( مورد بررسی قرار گرفت. از آن جایی که یکی 
از مشخصه های مهم در مورد نخ های بخیه، استحکام آن است، با طراحی سیستم تثبیت 
و بررسی شرایط تثبیت، خواص نخ بهبود داده شد. برای این منظور، عملیات تثبیت 
گرمایی )تر و خشک( روی آن انجام شده است. در ادامه ی تحقیق زیست تخریب پذیری 

و مویینگی نخ تثبیت شده در شرایط مشابه بدن انسان بررسی شد. 

موشک کاغذی را توسط گوشی هوشمند خود 
پرتاپ کنید 

از  نسل جدیدی  تلفن همراه هوشمند  از گوشی  استفاده  با  یک مخترع 
موشک های کاغذی محبوب بین کودکان ساخته است.

اساس این فناوری یک پروانه است که به موشک کاغذی متصل می شود و توسط یک 
نرم افزار بر روی گوشی تلفن همراه هدایت می شود و می توان با استفاده از آن موشک را 
در جهت و مسیر خواسته شده به پرواز درآورد. گفتنی است، این نرم افزار منحصربفرد

power up  نام دارد و دارای قیمتی بسیار ارزان در حدود30 پوند است.  
بررسی ها نشان می دهند، با استفاده از این فناوری کاربر می تواند موشک کاغذی خود را 
همانند یک پهپاد به مدت 10 دقیقه در هوا به صورت معلق درآورده و پرواز هدفمند دهد.

قدرتمندترین آزمایش نوترینوی جهان برای پاسخ به معمای ذرات 
نوعی سلامانه نوآورانه به نام Nova از قدرتمندترین پرتو نوترینوی جهان برای 
پاسخ به معماهای ذرات روح مانندی به نام نوترینوها بهره خواهد برد که شاید کلید 

درک جهان باشند. 
این ماش��ین از دو آشکارس��از عظیم ساخته شده که در فاصله 800 کیلومتری از یکدیگر 
قرار دارند. این آشکارس��ازها برای مطالعه یکی از گریزپاترین ذرات زیراتمی طبیعت یعنی 
نوترینوها به کار می روند. دانش��مندان معتقدند درک بهتر نوترینوها که یکی از فراوان ترین 
ذرات جهان هستند، شاید به ارائه تصویری واضح تر از ساز و کارهای درونی هستی بینجامد. 
ماشین Nova از قدرتمندترین پرتو نوترینوهای جهان استفاده خواهد کرد که در »آزمایشگاه 
ملی شتاب دهنده فرمی« در نزدیک شیکاگو تولید شده است. سامانه مزبور می تواند ردپاهای 

نوترینوها را به طور دقیق ثبت کند. نوترینوها، ریز و تقریبا فاقد جرم هستند؛ این ذرات همه 
جا هستند و در هر ثانیه حدود 100 تریلیون از آن ها بدون آسیب از میان بدن انسان عبور 
می کنند. انفجار بزرگ )بیگ بنگ( این ذرات را خلق کرد و آن ها به اندازه ای س��ریع حرکت 
می کنند و کوچک هستند که دانشمندان هنور این مولفه ها را برای مطالعه به دام نینداخته اند. 
نوتیرنوها می توانند به محققان سرنخ هایی درباره ماده تاریک مرموز در فضای خارج و دیگر 
پدیده های نجومی عجیب دیگر ارائه دهند. ظرف شش سال آینده، آزمایشگاه فرمی ده ها هزار 
میلیارد نوترینو را در هر ثانیه در قابل پرتویی برای هر دو آشکارساز ماشین Nova جهت به 
دام انداختن این ذرات می فرستد. این آشکارسازها از پی وی سی ساخته شده اند و مملو از مایع 

جرقه زننده هستند که هنگام تعامل یک نوترینو با آن، نور ساطع می کنند. 

با این لباس هوشمند به راحتی در قطب دوام بیاورید  
کار شناسان سرانجام لباسی هوشمند تولید کرده اند که می تواند مانند یک 

دستگاه حرارت مرکزی بدن را گرم نگه دارد.
اساس این فناوری جیب های هوشمندی است که در آن ها نوعی ماده شیمیایی بدون 
خطر وجود دارد که با استفاده از گرما و درجه حرارت بدن شارژ می شود و می تواند بدن 

را گرم نگه دارد.  
گفتنی است، با استفاده از این لباس فرد می تواند در سرد ترین آب و هوا دوام آورد و 

دچار سرمازدگی و بیماری های مرتبط نشود.  
بررسی ها نشان می دهند، این لباس بسیار ارزان است و تنها 4۷ دلار آمریکا قیمت دارد.  
این لباس می تواند گرما را به رگ ها و شریان های اصلی بدن انتقال دهد و از این طریق 

مانع از دست دادن حرارت بدن انسان شود.  
 از جمله مزایای این لباس قابل شستشو بودن آن است.

خوراکی هایی که بعد از مسواک زدن 
بدمزه می شوند 

بدطعم  بسیار  دلایل خاصی  به  زدن  از مسواک  بعد  از خوراکی ها  برخی 
می شوند.

 کارشناسان اعتقاد دارند استفاده از مواد شیمیایی در خمیر دندان ها باعث از بین رفتن 
گیرنده های چشایی روی زبان و از بین رفتن موقت حس چشایی و احساس تلخی به 

هنگام خوردن غذا بعد از استفاده از این محصول می شود.
گفتنی است، کارشناسان اعتقاد دارند ماده شیمیایی سولفات سدیم لوریل به اختصار 
)SLS( باعث سرکوب سلول های گیرنده طعم شیرین در دهان افراد می شود. این ترکیب 
به ویژه سبب تغییر طعم پرتقال و یا آب بعد از استفاده از خمیر دندان می شود. انسان 
معمولی دارای بیش از 100 هزار جوانه چشایی بر روی زبان خود است که برای تشخیص 
طعم ترش، شیرین، شور و تلخ مورد استفاده قرار می گیرد و مصرف خمیر دندان باعث 

غیرفعال شدن بخش اعظمی از این جوانه های چشایی به صورت موقت می شود.

بهترین راههای جلوگیری
 از پوسیدگی دندان کودکان 

اداره بهداشت عمومی انگستان می گوید که یکی از دلایل اصلی پوسیدگی 
دندان خوردن بیش از حد نوشیدنی ها و تنقلات شیرین و دارای قند است.

بررسی و آمارگیری که اخیرا توسط اداره بهداشت عمومی انگلستان انجام شده نشان 
می دهد که در این کشور از هر 10 کودک سه ساله یک نفر پوسیدگی دندان دارد. این 

خردسالان به طور متوسط سه دندان پوسیده، افتاده و یا پر شده دارند.
.در گزارش این نهاد هشدار داده شده اگر با این مشکل که به نوع تغذیه و روش زندگی 
خانواده ها مربوط می شود، برخورد جدی نشود عارضه پوسیدگی دندان در این خردسالان 

ادامه خواهد یافت و در مراحل بعدی زندگی آنها به یک مشکل دایمی بدل خواهد شد.
بنیاد تغذیه بریتانیا نیز در توصیه های خود می گوید که خانواده ها باید سعی کنند مواد 
غذایی و نوشیدنی های شیرین و حاوی قند را فقط به موقع صرف وعده های اصلی غذا 

محدود کنند.
این نهاد در بیانیه خود گفته هر چه فرزندان خردسال شما مواد غذایی و نوشیدنی های 
دارای قند بیشتری مصرف کنند خطر پوسیدگی دندانهای آنها افزایش می یابد. توصیه 
دندانپزشکان این است که کودکان نباید در طول روز بیشتر از چهار بار مواد غذایی شیرین 

مصرف کنند.
بنیاد تغذیه بریتانیا یادآوری می کند که مواد غذایی حاوی قند مثل شیرینی، مربا، کیک، 
بیسکویت و بستنی را نباید به کرات به کودکان داد و خوردن آنها را باید به زمان صرف 

وعده های اصلی غذا محدود کرد.
این نهاد در توصیه های خود می افزاید: میوه های خشک نیز می توانند به دندان آسیب 

بزنند و خوردن آنها را نیز باید به زمان صرف وعده های اصلی غذا محدود کرد.
بخش خدمات و درمان بریتانیا نیز در راهنمای خود برای خانواده ها می گوید: به جای 
شیرینی و مواد حاوی قند بهتر است کودکان خود را عادت بدهید که در فاصله وعده های 
اصلی غذا میوه و سبزیجات خام مثل موز، نارنگی، خیار و هویج بخورند. تنقلات خوب دیگر 

عبارتند از نان تسُت، بیسکویت برنجی و یا زرت بو داده بدون شکر و نمک.
مل ویکمن کارشناس تغذیه در دانشگاه بیرمنگهام گفت: آب میوه های شکرداری که 
برای کودکان خردسال تولید شده و به بازار می آیند اصلا برای تغذیه کودکان لازم نیست 
و باید از مصرف آن پرهیز کرد. بهترین نوشیدنی برای کودکان خردسال آب و شیر است.

اداره بهداشت عمومی انگستان نیز می گوید کودکان خردسال باید از نوشیدنی های شکر 
دار پرهیز کنند و می افزاید: برای نوزادان شیر مادر بهترین منبع تغذیه است و برای کودکان 
یک تا دو ساله آب و شیر پرچرب بهترین نوشیدنی است. از سن دو سالگی به بعد نیز 
بهترین نوشیدنی آب و شیر کم چربی است.نهادهای بهداشت و سلامت عمومی تاکید 
می کنند که برای تشویق خردسالان به خوردن مواد غذایی به هیچ وجه نباید به آنها شکر 
و شیرینی اضافه کرد.اداره بهداشت عمومی انگلستان می گوید که والدین باید از سن شش 
ماهگی نوزادان خود را تشویق کنند تا به جای بطری از لیوان استفاده کنند و از سن یک 
سالگی نوشیدن از بطری را باید متوقف کرد.میل ویکمن کارشناس تغذیه می گوید: حالت 
مطلوب این است که کودکان خردسال را از سن یک سالگی به لیوان عادت بدهیم، اما 
این تغییر عادت برای برخی از خردسالان و در نتیجه برای والدین آنها دشوار است چون 
برای کودکان خردسال معمولا بطری تاثیر آرام بخش دارد و برای والدین نیز شیوه کم 
دردسرتر و تمیز تری از غذا دادن به کودکان است. عادت دادن کودکان به استفاده از نی 
برای نوشیدن می تواند تا حدی کمک کند.بنیاد تغذیه بریتانیا توصیه می کند که همه 
کودکان حداقل دو بار در روز و هر بار به مدت دو دقیقه دندانهای خود را مسواک بزنند. 
مسواک زدن قبل از خواب به خصوص در جلوگیری از پوسیدگی دندان بسیار موثر است.

این اختلال روانی
 زندگی تان را مختل می کند 

در جامعه ای که افسردگی شیوع پیدا کند به تدریج سقوط و تنزل در جامعه 
رواج پیدا می کند و افراد حتی جوان ها هم بدون انگیزه به زندگی عادی خود 

می پردازند.
شهرام وزیری روان پزشک گفت: وقتی صحبت از علت بعضی از اختلالات و یا بیماری ها 

می شود همیشه یک سوق ذهن به سوی ارث و ژنتیک متمایل می شود.
وی افزود: اگر به سیستم عصبی دقت کنید به این نتیجه دست می یابید که یک فرد 
سالم و تندرست همه ی علائم زیستی خود را به شکل متعارف و به میزان متعادل بروز 
می کند. یعنی به اندازه می خندد، به اندازه می گرید، در زمان مشخص عصبانی می شود و 

به بهترین شکل می تواند خشم و عصبانیت خود را کنترل کند.
 اما در بعضی از افراد این تعادل به سمت افراط و تفریط پیش می رود. یعنی یا مسئله 
به حدی برایش اهمیت پیدا می کند که زندگی را برایش مختل می کند و یا تا حدی 
بی اهمیت می شود که روال زندگی را به سمت سکون سوق می دهد.وزیری اذعان داشت: 
بی تفاوتی و بی اهمیتی در موضوعات بسیار مهم زندگی، فرد را به سمت افسردگی پیش 

می برد.
 برای بروز افسردگی عواملی همچون شرایط فردی و اجتماعی بسیار تأثیرگذارند.این 
روان پزشک در پایان گفت: خانواده ی یک فرد افسرده باید حتی الامکان شادی را برای او 
به ارمغان بیاورند و با کمک روانشناس زندگی او را به شرایط عادی برگردانند. چرا که 
جامعه ای که آمار افسردگی در آن افزایش یابد، جامعه ای خواهد بود که رو به رکود و سقوط 

فکری و اجتماعی پیش می رود.

سرطان زاترین شیوه پخت غذا 
یکی از روش های پخت غذا می تواند به شدت باعث ابتلای افراد به سرطان 

شود.
 پژوهشگران از جدیدترین آزمایش ها دریافته اند مواد غذایی که در روغن سرخ می شوند 

خطر ابتلای افراد به بیماری دیابت را تا 2 برابر افزایش می دهند.
گفتنی است،  کارشناسان اعتقاد دارند مواد شیمیایی مضر در خوراکی هایی مانند چیپس 
و یا مرغ سرخ شده در روغن می تواند قند خون را از حالت کنترل خارج کرده فرد را مبتلا 
به دیابت کند.بررسی ها نشان می دهند، خوردن غذاهای چرب همچنین می تواند مادران 
باردار را در معرض خطر ابتلا به دیابت بارداری قرار دهد. دیابت بارداری در صورت کشف 

نشدن می تواند منجر به تولد نوزاد زودرس و یا نوزادان با مرگ زودرس شود.
کارشناسان به ویژه خوردن غذاهایی مانند چیپس،  املت و یا مرغ سرخ کرده به دلیل 

بروز خطر ابتلا به دیابت ممنوع اعلام کرده اند.

خنده راهکار مهم
 پیشگیری از حملات قلبی است 

تحقیقات نشان می دهند که خنده راهکاری مهم برای پیشگیری از حملات 
قلبی بوده و احتمال بروز مجدد این عارضه را نیز به میزان قابل ملاحظه ای 

کاهش می دهد.
رضا کرمی ابرده متخصص قلب و عروق اظهار داشت: برخی از افراد تصور می کنند که 
پیشگیری از بیماری های قلبی و عروقی نیاز به یک سری اقدامات پیچیده و دشوار دارد به 

همین دلیل چندان تمایلی به مقابله با این بیماری ها ندارند.
وی با اشاره به اینکه حتی خندیدن معمولی نیز ممکن است در کاهش خطر بیماری های 
قلبی بسیار مؤثر باشد، تأکید کرد: تحقیقات نشان می دهند که خنده راهکاری مهم برای 
پیشگیری از حملات قلبی بوده و احتمال بروز مجدد این عارضه را نیز به میزان قابل 

ملاحظه ای کاهش می دهد.
کرمی ابرده یادآور شد: در واقع خوشرویی و حدود 20 تا 30 دقیقه خنده در طی روز 
می تواند خطر بیماری های قلبی به ویژه حمله قلبی را کاهش داده و همچنین در افرادی 
هم که دچار این عارضه شده اند، احتمال حمله مجدد را تا حد قابل توجهی کاهش دهد.

وی گفت: افرادی که شاد هستند، به دلیل منبسط شدن رگ هایشان مواد شیمیایی در 
خون آنها آزاد شده که این موضوع می تواند به حفاظت و سلامت قلب آنها کمک قابل 

ملاحظه ای کند.

تکنیک جدید درمان سرطان چشم 
محققان امریکایی، تکنیک جدیدی را برای درمان نوعی سرطان چشم 
موسوم به رتینوبلاستوما یا تومور شبکیه ارائه داده اند که مانع از نابینایی یا 

مرگ در کودکان مبتلا به شکل های پیشرفته این بیماری می شود. 
طی سال های اخیر، تکنیک »شیمی درمانی تزریق عروق چشمی« برای درمان 
این سرطان ارائه شده که در آن کاتتر ریزی در داخل عروقی فرو برده می شود که 
جریان خون و شیمی درمانی را مستقیما به داخل چشم و تومور می برد. این درمان 
که اواخر دهه 1980 ارائه شد، کارآیی درمان چشم را ارتقا و عوارض جانبی را 

کاهش می دهد. 
با این حال، بسیاری از کودکان مبتلا به رتینوبلاستوما نامزدهای خوبی برای 
تجربه کردن این تکنیک نیستند چون کاتترها در مقایسه با شریان های کوچک، 
بزرگ بوده و جریان یافتن خون به چشم را محدود می کنند. این امر موجب بروز 
نوعی فشار می شود که جریان خون و شیمی درمانی را از چشم و تومور دور می کند. 

محققان در بیمارستان سینسیناتی، »تکنیک همجوشی دو کاتتر« را ارائه داده اند 
که شامل متورم کردن بالنی ریز در عروق کاروتید خارجی است تا مانع از بروز فشار 

شود و جریان یافتن مواد شیمی درمانی و خون به چشم و تومور را تضمین کند. 
دانشمندان با اعمال دارویی به نام verapamil تکنیک خود را ارتقا دادند چون 
این دارو جریان یافتن مواد شیمی درمانی به تومور را افزایش می دهد و توانایی تومور 
در پمپاژکردن این مواد به بیرون )پیش از عملکرد آن ها روی تومور( را مسدود 
می کند. این تکنیک ایمن و کارآمد بوده و برای ارائه شیمی درمانی به چشم به 
ویژه در بیماران مبتلا به رتینوبلاستوما )که نمی توانند از درمان همجوشی معمولی 

استفاده کنند( قابل  اعمال است. 
از 19 چشم متعلق به 1۷ بیمار در این مطالعه، 11 چشم با شیوه جدید نجات 
یافتند. با این حال، مطالعات بیشتری روی تکنیک جدید دو کاتتر ادامه دارد و 

مزیت های آن باید در تحقیقات بالینی بزرگ تر تایید شوند.

کشف بیش از 3 هزار تمدن بیگانه 
به گفته ی یک کارشناس نجومی احتمالا کهکشان راه شیری خانه بیش از 

3 هزار تمدن بیگانه است.
به گفته ی یک کارشناس نجومی احتمالا کهکشان راه شیری خانه بیش از 3 هزار 
تمدن بیگانه است، اما فاصله بسیار زیادی که بین ما و اقوام کهکشانیمان وجود دارد 

شانس ملاقات با آنها را بسیار کم کرده است.
مایکل گرت رئیس تحقیقات فضایی داچ هلند در کنگره بین المللی ستاره شناسی 
در تورنتو گفت: داده های جمع آوری شده توسط ناسا و دیگر آژانس های فضایی نشان 
می دهد که زمین یکی از 40 میلیارد سیاره ای در کهکشان ما است که به طور بالقوه 
در منطقه یقابل سکونت ستاره ی مادری اش قرار دارد و این نکته را هم باید در نظر 
داشت که هر ساله یک سیاره قابل سکونت نیز شکل می گیرد. علاوه بر این، کهکشان 
راه شیری به تنهایی می تواند خانه ی بیش  از 3000 تمدن فرا زمینی باشد اما فواصل 
بین سیاره ها به  قدری زیاد است که عملا امکان تماس با آنها را فوق العاده کم کرده 
است. با این حال، گرت گفت که با توجه به قطر کهکشان راه شیری که بیش از 100 
هزار سال نوری است، نور یا سیگنال با سرعت متوسط 300 هزار کیلومتر در ثانیه برای 
رسیدن به نزدیک ترین منظومه یعنی آلفا قنطورس 4 سال زمان لازم دارد و سفر از یک 

کهکشان به کهکشان دیگر نیز 100 هزار سال به طول می انجامد. 
موقعیت منظومه شمسی در کهکشان راه شیری 

 گرت افزود: به طور متوسط 1000 سال نوری فاصله بین تمدنهای کهکشان ما 
وجود دارد، این فاصله بسیار زیادی است به علاوه که باید برای رفت و برگشت اطلاعات 
فاصله ای دو برابر این مقدار را در نظر گرفت بنابراین باید حداقل چند هزار سال فرصت 

داشته باشید تا بتوانید با تمدنهای دیگر صحبت کنید.  
از سوی دیگر زمانی که تمدن هوشمند در این سیارات به وجود بیاید و شاید از بین 
بروند نیز برای ما ناشناخته است، به عنوان یک مثال در سیاره زمین به محض اینکه 
شرایط مهیا شد، حیات شکل گرفت اما سالیان درازی طول کشید تا زندگی هوشمند 

ایجاد شود. 
 نمی خواهم منفی باف باشم اما یافتن سیگنالهای SETI )جستجو برای هوش فرا 
زمینی( در کهکشان ما بسیار نادر هستند. ستی حدود 60 سال است که برای یافتن 
نشانه هایی از حیات فرا زمینی در تلاش است، این بدان معنا نیست که ستاره شناسان 
باید جستجو در این زمینه را متوقف کنند بلکه کاملا برعکس، با جهش بزرگی که 
در تکنولوژی رخ داده و پیشرفت در ستاره شناسی رادیویی و پردازش داده نسبت به 

گذشته امکان موفقیت و جستجوی سیگنال بیگانگان خیلی بیشتر شده است.

رکوردزنی سریع ترین خودروی الکتریکی جهان 

ژیمناستیک قد را کوتاه می کند؟
کارشناسان به خانواده ها اطمینان می دهند که کوتاهی قد هیچ ربطی 
به ژیمناستیک ندارد، مگر اینکه آنها در سن پایین تر از 9 سال حرکات 

حرفه ای انجام بدهند. 
»بچه ها را کلاس ژیمناستیک نبرید، می گویند قدشان کوتاه می ماند.« این جمله ای 
است که این سال های اخیر در خانواده هایی که فرزندان شان در سن خردسالی 

هستند، شنیده می شود. 
 ژیمناستیک ورزش پایه است. حتی کارشناسان این رشته می گویند، یادگیری 
حرکات ژیمناستیک از دوومیدانی و شنا هم ضروری تر است. هر کسی که در بچگی 
ژیمناست کار بوده، در دوران بزرگسالی می تواند ورزشکار خوبی باشد. اما این ذهنیت 
اشتباه در خانواده ها که این رشته باعث کوتاهی قد می شود، دلیلی شده تا کلاس های 

ژیمناستیک رونق کمتری داشته باشند. 
به  به خانواده ها اطمینان می دهند که کوتاهی قد هیچ ربطی   کارشناسان 
ژیمناستیک ندارد، مگر اینکه آنها در سن پایین تر از 9 سال حرکات حرفه ای 

انجام بدهند.
 دلایل کوتاهی قد چیست؟

اگر این دلایل را بشناسیم، شاید کمتر به بیراهه برویم. تغذیه، ژنتیک و سلامت 
کلی بدن سه عامل اصلی در تعیین قد است. 

اگر ژن کوتاهی قد در خانواده داریم، باید انتظار داشته باشیم که دختر یا پسرمان 
کوتاه قد شود. 

 تغذیه در دوران بارداری مادر و نونهالی بچه ها هم در رشد قدی آنها اهمیت ویژه ای 
دارد. اگر این تغذیه نباشد، نمی شود دلیل دیگری برای کوتاهی قد آورد. 

 میزان ترشح هورمون ها هم یکی از عواملی است که در تعیین قد افراد موثر 
است. هورمون تیروئیدی، کورتیزول و هورمون های جنسی )استروژن و تستوسترون( 

مهم ترین این هورمون ها هستند.
تعداد کسانی که در ژیمناستیک آسیب دیده اند و برای همیشه روی تخت 
خوابیده اند )به دلیل قطع نخاع( کم نیست. فرسودگی وسایل ژیمناستیک می تواند 
بیشترین آسیب را به بچه ها بزند. کلاس هایی که زیر نظر فدراسیون ژیمناستیک 

هستند، می توانند بهترین انتخاب باشند
این باور غلط است 

اما چرا تصور عمومی این است که ژیمناستیک قد را کوتاه می کند. پخش مسابقات 
ژیمناستیک از شبکه های تلویزیونی و ماهواره ای، یک نتیجه گیری ناامیدکننده و 
اشتباه برای همه داشته و آن اینکه هر کسی ژیمناستیک کار کند، کوتاه قد می شود.

 محمدرضا کاظمی از کارشناسان این رشته توضیحاتی در این باره می دهد که شاید 
همه را قانع کند: »هر رشته ای طبیعت خاص خود را دارد و بر اساس آن است که 
ورزشکاران در آن رشته موفق می شوند. اگر می بینید بیشتر ورزشکاران ژیمناست کار 
کوتاه قد هستند به این دلیل است که افراد کوتاه قد بهتر می توانند حرکات مخصوص 

این رشته را انجام بدهند.« 
 در مسابقات داخلی هم همیشه بچه هایی که قد کوتاهی تری دارند، موفق تر 
هستند. کاظمی می گوید:»حرکات ژیمناستیک به چابکی، انعطاف پذیری و سرعت 
عمل بالایی نیاز دارد. این ویژگی ها را در آدم هایی با قد کوتاه تر بیشتر می شود، دید. 

این رشته آدم هایی سبک با توده عضلات بالا می خواهد.« 
 بر خلاف نظر بقیه، کاظمی معتقد است که ژیمناستیک حتی به رشد قدی کمک 
هم می کند: »هر ورزشی که انجام بدهیم به رشد کمک می کند. ژیمناستیک هم از 

این قضیه مستثنی نیست.«
 تمرین در خانه ممنوع

علاوه بر سن انتخاب، سالنی هم که بچه ها باید آنجا آموزش ببینند، مهم است. 
اند و برای همیشه روی تخت  تعداد کسانی که در ژیمناستیک آسیب دیده 
خوابیده اند )به دلیل قطع نخاع( کم نیست. پایین بودن یا حتی بالا بودن قیمت یک 
کلاس نمی تواند دلیلی باشد که شما حتما همان جا فرزندتان را ثبت نام کنید. دقت 
داشته باشید که کف سالن، تشک و دیگر وسایل هم حتما استاندارد باشند. فرسودگی 
وسایل ژیمناستیک می تواند بیشترین آسیب را به بچه ها بزند. کلاس هایی که زیر نظر 

فدراسیون ژیمناستیک هستند، می توانند بهترین انتخاب باشند.
 بچه هایی که کلاس ورزشی می روند، دوست دارند در خانه به پدر و مادر و دیگر 
نزدیکان نشان دهند که چه حرکاتی یاد گرفته اند. حواس تان باشد که همه حرکات را 

نمی شود در خانه انجام داد. فرزندان تان را توجیه کنید که این حرکات فقط مخصوص 
کلاس است. برای اینکه او را راضی کنید، بهتر است سر کلاس حاضر شوید و از 
نزدیک حرکاتی را که انجام می دهد، ببینید. او این حرکات را حتما برای دوستانش 

هم انجام خواهد داد. قبل از اینکه اتفاقی بیفتد، حتما با فرزند خود صحبت کنید.
 تقویت و هماهنگی عضلات

ژیمناستیک فقط برای کسانی که می خواهند ژیمناست کار شوند، ضروری نیست. 
این رشته پایه است. کاظمی می گوید:»این رشته بیشترین کمک را به هماهنگی 
عضله و استخوان می کند. این نیاز اولیه همه ورزش هاست. کسانی که می خواهند 
فرزندان شان ورزشکار شوند، حتما آنها را در کلاس ژیمناستیک ثبت نام کنند. 
چابکی بدن یک فوتبالیست به تمریناتی برمی گردد که او در کودکی انجام داده. 
حرکات ژیمناستیک بهترین کمک برای یک فوتبالیست و یا هر ورزشکار دیگری 

است.«
 افزایش رشد قد

ورزش ربطی به رشد قدی دارد؟ این سوال را از هر کارشناس دیگری بپرسید، 
یک جواب بیشتر ندارید، بله ربط دارد. البته این ربط مستقیم نیست. ورزش کردن 
به دلیل تحرک بالا و درگیری عضلات و استخوان ها می تواند به رشد کمک کند. اما 

هیچ ورزشی وجود ندارد که گفته شود قد را کوتاه می کند.
ورزش ژیمناستیک هم بعد از 9 سالگی برای افزایش قد کودکان مناسب است، 
چراکه در سن پایین تر می تواند به محل های رشد استخوانی فشار وارد کند و سبب 

شود کودکان کوتاه قد و عضلانی شوند
تکنیک های سنگین را فراموش کنید 

انتخاب مربی هم نکته مهمی است که خانواده ها باید در نظر داشته باشند. همان 
طور که گفته شد حرکات حرفه ای بعد از 9 سالگی باید آموزش داده شود. تمرینات 
فرزندان تان را زیر نظر بگیرید. اگر احساس می کنید تمرینات او برای سنش سنگین 
است، حتما به مربی تذکر بدهید. بعضی مربیان یا سن شاگردان شان را فراموش 
می کنند، یا عجله در آموزش دارند. بعضی بچه ها استعداد بالایی در بعضی حرکات 
دارند، در این شرایط مربیان انگیزه پیدا می کنند آموزش بیشتری بدهند که این به 

ضرر کودکان در سن پایین است.
 مقدمات را فراهم کنید

لباس ژیمناستیک هم اهمیت ویژه ای دارد. این ورزش به لباس های چسبان نیاز 
دارد. اگر لباس ها گشاد باشند، مشخص نمی کند که بچه ها حرکات را درست انجام 
می دهند یا نه. لباس های گشاد، اجازه نمی دهند که بچه ها به راحتی حرکت کنند. 

 جنسی هم که برای لباس انتخاب می شود، باید مناسب باشد. خانواده ها دقت 
کنند که لباس بچه ها حتما باید نخی و سفید باشد. این انتخاب کمک می کند که هم 

لباس ها بو نگیرند و هم اینکه بچه ها با مشکلات پوستی روبرو نشوند.
 برای حرفه ای شدن عجله نکنید

پزشکان  و  متخصصان  بعضی  اما  است،  خوب  رشد  برای  ورزش  اینکه  با 
محدودیت هایی را برای آن قائل هستند. ژیمناستیک یکی از ورزش هایی است که 

استثناهایی دارد. این استثنا سن شروع است.
 کاظمی معتقد است که بچه ها از سن پنج سالگی می توانند ژیمناستیک را شروع 
کنند البته به این شرط که فقط به شکل بازی بعضی حرکات را انجام بدهند: »ما برای 
مهدکودک ها مجاز کرده ایم که از سن پنج سالگی آموزش حرکات را به بچه ها آغاز 
کنند. اما این حرکات فقط باید در محدوده بازی باشد. مسابقاتی که هم برای سن زیر 

۷ سال برگزار می شود، در حد بازی است.«
 اینکه بچه ها از سن پایین حرکات حرفه ای ژیمناستیک را انجام ندهند، دلیل 

پزشکی دارد
فرهنگ غنی پور، عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران معتقد است که 
آموزش حرفه ای ژیمناستیک باید از سن 9 سالگی باشد. او هشدار می دهد که اگر 
زودتر از این زمان آموزش داده شود، احتمال کوتاهی قد وجود دارد: »بعضی ورزش ها 
مثل شنا، دوچرخه، والیبال، بسکتبال و فوتبال برای افزایش قد مفید هستند. ورزش 
ژیمناستیک هم بعد از 9 سالگی برای افزایش قد کودکان مناسب است، چراکه در 
سن پایین تر می تواند به محل های رشد استخوانی فشار وارد کند و باعث زود بسته 
شدن محل های رشد استخوانی شده و سبب شود کودکان کوتاه قد و عضلانی 

شوند.«
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وزیر آموزش و پرورش: 

تعمیر و نگهداری از فضاهای آموزشی 
در بودجه سال ۹4 لحاظ می شود 

وزیر آموزش و پرورش گفت: سال آینده در بحث اعتبارات موضوع تعمیر و 
نگهداری فضاهای آموزش با هدف افزایش عمر مفید مدارس لحاظ می شوئد. 

علی اصغر فانی در همایش تکریم خیرین مدرسه ساز که در کانون پرورشی فکری 
کودکان و نوجوانان برگزار شد، اظهار داشت: اعتماد مردم و کمک گرفتن از آنها می تواند 
در رشد کشور موثر باشد و بحث توسعه مشارکت ها در آموزش و پرورش یک سیاست 

جدی و تغییرناپذیر است. 
وی افزود: یکی از بارزترین مظاهر مشارکت مردم در آموزش و پرورش حضور خیرین 
مدرسه ساز است و این خیران سالها پیش کار بزرگی را آغاز کردند که همچنان با قوت 

ادامه دارد.
فانی ادامه داد: نتیجه تلاش خیران در عرصه مدرسه سازی پس از پیروزی انقلاب باعث 
شد تا روزانه به طور متوسط ۷.5 کلاس درس توسط خیران ساخته شود و بیش از 2 
میلیون دانش آموز در کلاس های مشغول به تحصیل هستند که توسط خیران ساخته 
شده است همچنین 20 درصد کلاس ها بعد از پیروزی انقلاب توسط خیران ساخته شده 
است.وی گفت: در اعتبارات سال آینده موضوع تعمیر و نگهداری از فضاهای آموزشی 
پیش بینی نشده است که خیران هم می توانند در این زمینه به آموزش و پرورش کمک 
کنند.اگر تعمیر و نگهداری فضاهای آموزشی در کنار مدرسه سازی لحاظ شود عمر مفید 
مدارس بیشتر می شود.وزیر آموزش و پرورش با توسعه به خیران مدرسه ساز عنوان کرد: 
خیران بررسی کنند که آیا می توان فعالیت دیگری را در کنار مدرسه سازی دنبال کرد به 
عنوان مثال به اداره مدارس و افزایش کیفت در آموزش و پرورش کمک کنند. جامعه 
خیرین مدرسه ساز باید کمیسیون هایی را در بحث های مختلف تشکیل دهد و بیش از 

گذشته با آموزش و پرورش مشارکت داشته باشد.
وی بیان کرد: در حال حاضر بیش از 1200 مدرسه خیرساز با 5۷00 کلاس درس و 9 

هزار متر مربع زیربنا در حال احداث است.

رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور خبر داد؛

یک سوم مدارس ناایمن است 
رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور گفت: 2.۵ میلیون 
دانش آموز در مدارس خیرساز تحصیل می کنند و آموزش و پرورش نیازمند 
حضور خیران است چرا که هنوز یک سوم دانش آموزان در مدارس غیرایمن 

تحصیل می کنند. 
مرتضی رئیسی امروز در همایش تکریم خیرین مدرسه ساز که با حضور وزیر آموزش و 
پرورش در محل کانون پرورشی کودکن و نوجونان در حال برگزاری است اظهار داشت: با 
پیگیری وزیر آموزش و پرورش امسال برای نخستین بار جامعه خیرین مدرسه ساز توفیق 
یافت با مقام معظم رهبری دیدار کند و ایشان بیاناتی را مطرح کردند که نقشه راه ما در 
آینده است.وی افزود: یکی از سیاست های اصلی وزیر آموزش و پرورش توسعه مشارکتهای 

مردمی است که قطعا حضور خیران به توسعه این سیاست کمک می کند.
رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور گفت: افزایش پروژه های مشارکتی 
و واگذاری پروژه های نیمه تمام به خیرانه در راستای افزایش سطح مشارکت کردم است. 
امروزه 2.5 میلیون دانش آموز در مدارسی تحصیل می کنند که توسط خیران ساخته 
شده است.رئیسی ادامه داد: 9۷ هزار کلاس درس پس از انقلاب به صورت مشارکتی 
ساخته شد و از مجموع 5400 پروژه نیمه تمام آموزشی 22 درصد توسط منابع دولتی 
در حال تکمیل است که سهم خیران در این زمینه بالاست.وی عنوان کرد: هنوز آموزش 
و پرورش کشور نیازمند حضور خیران است چرا که یک سوم دانش آموزان در فضای 
غیرایمن تحصیل می کنند و بیش از 10 درصد مدارس کشور دو نوبته است و آموزش و 

پرورش در سایت های مسکن مهر با مشکل کمبود مدرسه مواجه است.

معاون ساماندهی امور جوانان خبر داد؛ 

بازنگری لایحه ساماندهی
 وظایف دستگاه های اجرایی در امور جوانان 

 مدیرکل ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با اشاره به تشکیل 
کارگروه ویژه کمیسیون اجتماعی دولت، گفت: در این جلسه مقرر شد که 
وزارت ورزش و جوانان با همکاری معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی 
رئیس جمهور طی جلسات تخصصی دوجانبه با هر یک از دستگاه های اجرایی، 
نسبت به بازنگری و شفاف سازی تکالیف مندرج در لایحه ساماندهی تکالیف 
دستگاه های اجرایی در حوزه جوانان )موضوع بند ج ماده 41 قانون برنامه پنجم 

توسعه( اقدام کند. 
جعفرسطوتی با اعلام این خبر اظهارکرد: درنشست کارگروه ویژه کمیسیون اجتماعی 
دولت قرار شد تا پس از مشخص شدن نتایج نهایی جلسات دو جانبه با دستگاه های 
اجرایی، پیش نویس جدید لایحه ساماندهی تکالیف دستگاه های اجرایی در حوزه جوانان 
دوباره در جلسه کارگروه ویژه با حضور نمایندگان همه دستگاه ها نهایی شود و پس از تایید 
برای تصویب در کمیسیون اجتماعی مطرح شود، ضمن اینکه قرار است برای تصویب 
نهایی به هیئت وزیران ارائه شود. وی تاکید کرد: بخشی از پیش نویس قبلی مورد تایید 
است، اما بخشی از آن نیاز به بازنگری و اصلاح دارد. مدیرکل ساماندهی امور جوانان وزارت 
ورزش و جوانان درباره لایحه ساماندهی تکالیف دستگاه های اجرایی در حوزه جوانان نیز 
گفت: این لایحه بر اساس بند ج ماده 41 قانون برنامه پنجم توسعه با هدف شفاف سازی 
تکالیف دستگاه های اجرایی در زمینه مسائل و چالش های فراروی جوانان تدوین شده 
است و پیش نویس آن در سال 92 با همکاری معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی 
ریاست جمهوری تهیه و برای بررسی به دفتر هیئت دولت ارسال شده بود. وی اضافه کرد: 
هدف از لایحه ساماندهی تکالیف دستگاه های اجرایی، مشخص کردن و شفاف ساختن 
تکالیف دستگاه های اجرایی در ارتباط با امور جوانان است و قرار است این لایحه پس از ارائه 
به مجلس به قانون تبدیل شود. وی تاکید کرد: در این لایحه تکالیف دستگاه های اجرایی 
مختلف را در حوزه جوانان به گونه ای ساماندهی می کنیم که موازی کاری ها کاهش یابد و 
دستگاه ها با توجه به ظرفیت ها، استعدادها و جایگاه خود به صورت شفاف تر و مشخص تر 
وظایف خود را در ارتباط با جوانان انجام دهند. رئیس اسبق دبیرخانه شورای عالی جوانان 
افزود: اگر لایحه ساماندهی تکالیف دستگاه های اجرایی در حوزه جوانان پس از تصویب در 
هیئت وزیران در مجلس شورای اسلامی نیز تصویب و تبدیل به قانون شده و لازم الاجرا 
شود، می تواند به دستگاه های اجرایی کمک کند تا با توجه به تکالیف شفاف و مشخص 
خود در حوزه جوانان منابع و بودجه متناسب با این تکالیف را نیز دریافت کنند. بنابراین 
پس از تصویب این لایحه در مجلس، دولت خود را نسبت به تامین منابع لازم برای اجرای 
آن مکلف می کند. وی با بیان اینکه در صورت تحقق این امر زمینه اجرای بند الف ماده 41 
برنامه پنجم توسعه نیز فراهم می شود، اظهار کرد: بر اساس این بند دستگاه های اجرایی 
در ذیل ردیف بودجه دستگاه های خود باید برنامه های ساماندهی امور جوانان را تعریف 
کنند. زمانی که تکالیف دستگاه ها از طریق قانون مشخص شود آنها بر اساس تکلیف خود 
می توانند برنامه ریزی و خواهان تأمین بودجه شوند بر این اساس معاونت برنامه ریزی و 
نظارت راهبردی رئیس جمهور نیز مکلف به انجام همکاری های لازم برای تحقق تکالیف 
دستگاه ها در حوزه ساماندهی امور جوانان است. سطوتی در پایان گفت: تحقق لایحه 
ساماندهی تکالیف دستگاه های اجرایی به اجرایی شدن بند ب ماده 41 برنامه پنجم توسعه 
نیز کمک می کند که بر اساس این بند، دستگاه های اجرایی با همکاری وزارت ورزش و 
جوانان باید شاخص های ساماندهی امور جوانان و میزان تحقق آنها را مورد سنجش و 

پایش قرار دهند. 

 مدیر کل دفتر برنامه ریزی و تعالی خانواده وزارت ورزش و جوانان خبر داد؛

 اعلام سایت های قانونی همسر یابی 
مدیر کل دفتر برنامه ریزی و تعالی خانواده وزارت ورزش و جوانان در قالب 
طرح همسان گزینی از راه اندازی سایت های همسر یابی خانواده محور خبر داد.

 بهمن بهمنی  مدیر کل دفتر برنامه ریزی و تعالی خانواده وزارت ورزش و جوانان، با 
اعلام این خبر گفت: با توجه به راه اندازی شبکه های مجازی با ادعای آشنا سازی، معرفی 
و همسریابی که 90 درصد آن ها اهداف منفی دارند، طرحی با عنوان طرح همسان گزینی 
اجرا می شود.  وی با اشاره به اینکه وزارت ورزش و جوانان در حال پیگیری اجرای طرحی 
است که در قالب آن سایت های فعال آشناسازی شده و همسر یابی در سطح شبکه 
مجازی مورد قبول و استاندارد باشد افزود: بر اساس طرح همسان گزینی مقرر شد که 
آیین نامه ای تدوین وابلاغ شود که بر اساس آن سایت هایی که با ادعای همسر یابی و 
کمک به همسریابی جوانان در شبکه مجازی فعال هستند، خود را با شرایط آن آیین 
نامه تطبیق دهند و مجوز رسمی فعالیت  بگیرند.  بهمنی با اشاره به اینکه شرایط مجوز 
سایت های همسریابی در حال تدوین است، اظهار کرد: سایت های مورد قبول و پذیرش 
نظام به عنوان سایت های مورد قبول و پذیرش نظام به عنوان سایت های همسر یابی در 
حال بررسی هستند و بر اساس برنامه کارشناسی انجام شده مقرر شده که چارچوب مورد 
قبول سایت های همسر یابی معرفی شود و پس از آن سایت ها خود را به ثبت برسانند و به 
طور قانونی در شبکه مجازی عمل کنند.  وی گفت: روح اصلی و ساختار و خدمات این 

سایت ها، خانواده پایه بوده و باید یک فرایندی باشد که در آن خانواده هم دخیل باشد. 
 بهمنی با اشاره به چگونگی شناسایی این سایت ها خاطر نشان کرد: پس از تصویب 
و ابلاغ آیین نامه طرح همسان گزینی، اطلاع رسانی ها در مورد این نوع سایت ها صورت 
گرفته و تمام سایت های همسر یابی که غیر از شرایط آیین نامه فعالیت  کنند، غیر قانونی 

خواهد بود. 

شخصیت های خودشیفته 
حسود و متکبر هستند

یک روانشناس گفت: فرد خودشیفته با دیگران همدلی ندارد و به شکل 
مرضی حسادت می ورزد، خود را برتر از دیگران می داند و دنبال جلب توجه 

است. این اختلال درمان قطعی ندارد.
عبدالله امیدی اختلال شخصیت خودشیفته را الگوی شناختی، هیجانی و رفتاری 
عنوان کرد که فرد مبتلا به آن غیر قابل انعطاف است و توجه، آگاهی و احساس او 
معطوف به خودش است و این الگو در تمام ابعاد زندگی و رفتاری فرد مبتلا جریان 

دارد.
وی افزود: مبتلایان به اختلال شخصیت خودشیفته در رابطه با دیگران اشتغال 
این  نیز  ذهنی به موضوعات مربوط به خودشان را دارند و موقع تصمیم گیری 

اشتغالات ذهنی موجب می شود تا فقط خودشان را در نظر بگیرند.
* خودشیفتگی چیست؟

عضو هیئت علمی علوم پزشکی کاشان گفت: همه ممکن است در مقاطعی از 
زندگی خود اشتغال ذهنی نسبت به خود داشته باشیم اما فردی که به طور نافذ، 
فراگیر و غیر قابل انعطاف این اشتغال ذهنی را داشته باشد در روابط با دیگران دچار 

مشکل می شود.
*افراد خودشیفته با دیگران همدلی ندارند

وی افزود: مبتلایان به اختلال شخصیت خودشیفته به علت درگیری و اشتغال 
ذهنی نسبت به مسائل خود با دیگران همدلی ندارند. چنانچه این افراد ازدواج کنند 
نمی توانند خود را جای طرف مقابل بگذارند و دنیا را از دریچه نگاه خود می بینند. آنها 
به شکل مرضی حسادت می ورزند و بیشتر اوقات نمی توانند درک کنند که دیگران 

نیز قابلیت هایی دارند.
اختلال شخصیت  به  مبتلایان  داد:  ادامه  روان  بهداشت  متخصص حوزه  این 
خودشیفته به طور تلخی هیجانات مربوط به حسادت را درک می کنند آنها در 
مقایسه خود با دیگران نمی توانند حق را به  آنها دهند. حسادت در همه افراد وجود 

دارد اما کسانی که به طور مرضی حسود هستند خود و دیگران را آزار می دهند.
*شخصیت هایی که فکر می کنند دیگران قدر آنها را نمی دانند

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی کاشان گفت: افرادی که به اختلال 
شخصیت خودشیفته مبتلا هستند خود را برتر از دیگران می بینند. احساس می کنند 
دیگران قدر آنها را نمی دانند و نمی توانند قدرت هوش و مقام آنها را درک کنند. این 
افراد در پی گرفتن توجه و تشویق از سوی اطرافیان خود هستند.بنابراین می توان آنها 

را افرادی برشمرد که تقویت و پاداش را از منابع بیرونی می گیرند.
*افرادی که تکبر زیادی دارند

این متخصص حوزه بهداشت روان اظهار داشت: تکبر یکی از ویژگی هایی است که 
در فکر و رفتار مبتلایان به اختلال شخصیت خودشیفته دیده می شود آنها معمولاً 
دیگران را استثمار می کنند مثلاً چنانچه به  آنها بگوییم که آیا کاری بیرون از منزل 

دارند که بتوانیم برای آنها انجام دهیم حتماً کاری را خواهند تراشید.
*چه کسانی با مبتلایان به اختلال شخصیت خودشیفته کنار می آیند؟

با بیان اینکه شخصیت های وابسته معمولاً در خدمت  بالینی  این روانشناس 
مبتلایان به اختلال شخصیت خودشیفته هستند تصریح کرد: متبلایان به اختلال 
شخصیت خودشیفته دوست دارند به طور مداوم از دیگران خدمات بگیرند معمولاً 
افراد وابسته که نمی توانند بدون کسانی که به آنها وابسته هستند زندگی کنند به این 

افراد خدمات ارائه می دهند.
وی تأکید کرد: افراد مبتلا به اختلال شخصیت خودشیفته عاشق خودشان هستند 
و این عشق افراطی نسبت به خود موجب می شود تا نسبت به محیط و اطرافیان 

ناسازگار باشند.این عدم سازگاری به دلیل انتظارات زیاد آنها از محیط است.
* خودشیفتگی از کجا نشأت می گیرد؟

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی کاشان درباره سبب شناسی اختلال 
شخصیت خودشیفته گفت: این اختلال به زمینه فکری افراد مربوط می شود اما 
بخش مهمی از آن نشات گرفته از الگوی تربیتی افراد است. خانواده هایی که معتقدند 
کودکان آنها فوق العاده باهوش و استثنایی هستند و نیازهای کودک را بدون تأخیر 

ارضا می کنند به او القا می کنند که از دیگران برتر و بالاتر است.
*معلمان از برجسته سازی موفقیت های تحصیلی دانش آموزان بپرهیزند

این متخصص حوزه بهداشت روان با انتقاد از برجسته سازی دانش آموزان از منظر 
تحصیلی که گاهی توسط اولیا مدرسه انجام می گیرد اظهار داشت: متأسفانه گاهی 
دیده می شود که معلمان به برخی از دانش آموزان که از سایر محصلان موفق تر 
هستند می گویند نباید با هر کسی مصاحبت کنید این تفکر خطرناک است زیرا 

منجر به شکل گیری شخصیت خودشیفته در فرد می شود.
*آیا متبلایان به اختلال شخصیت خودشیفته درمان پذیرند؟ 

این روانشناس بالینی با اشاره به اینکه افسردگی شایع ترین اختلال در مبتلایان 
به اختلال شخصیت خودشیفته است گفت: معمولاً مبتلایان به اختلال شخصیت 
خودشیفته جهت درمان مراجعه نمی کنند و عواقب این اختلال است که پای آنها را 

به درمانگاه های روانشناختی باز می کنند.
 وی گفت: درمان مبتلایان به دلیل عدم بینش نسبت به شخصیت خود کمی 
سخت به نظر می رسد. متأسفانه به دلیل اینکه نیازهای افراطی مبتلایان توسط 
دیگران ارضا می شود آنها مدام دچار تعارض و کشمکش می شوند که این تعارضات 
به افسردگی و اضطراب در آنها منجر می شود.امیدی خاطر نشان کرد: به دلیل اینکه 
اختلال شخصیت مزمن و ریشه ای است درمان مبتلایان به کندی پیش می رود اما 
نمی توان گفت این اختلال کاملاً بی علاج است این افراد بهبودی قطعی نخواهند 
داشت و در درمان تلاش می شود تا مبتلایان را از نظر رفتاری و هیجانی با ارائه 

مهارت هایی آماده کنیم تا خودشان نیازهایشان را برطرف کنند.

5عادت بزرگ فکر کردن
۵ عادت زیر به شما کمک می کنند تفکرتان را گسترش دهید تا بتوانید در 

نتیجه آنها زندگیتان را گسترده تر کنید.
مردمان: این افکار ما هستند که واقعیت ما را می سازند پس عاقلانه است که با بزرگ فکر 
کردن می توانید زندگی بزرگی را در هر سطحی برای خودتان بسازید—چه معنوی، چه 
احساسی و چه جسمانی. 5 عادت زیر به شما کمک می کنند تفکرتان را گسترش دهید تا 

بتوانید در نتیجه آنها زندگیتان را گسترده تر کنید.
1. انتخاب های شما سازنده نتیجه زندگیتان هستند.

برای اینکه چیزی برای خودتان بسازید، باید تصمیم بگیرید آنچه که می خواهید همین 
الان مال شماست نه یک هفته دیگر یا یک ماه دیگر یا 5 سال دیگر. باید حس کنید که 
داشتن آنچه که می خواهید چه حسی دارد و بعد تغییرات لازم را در زندگیتان ایجاد کنید. 
ممکن است گاهی برایتان سخت باشد که خودتان را از منطقه آرامشتان بیرون بکشید 
اما با نگه داشتن تصویر آنچه می خواهید در ذهنتان، می توانید تصمیماتتان را براساس آن 
تصویر اتخاذ کنید. سعی کنید تصمیماتتان را از نقطه ای بگیرید که انگار آنچه می خواهید 

را به دست آورده اید، نه از نقطه ای که واقعاً هستید.
2. عادات شما سازنده نتیجه زندگیتان هستند.

اگر بخواهید دونده ماراتن شوید، باید عادات و خصوصیات یک دونده ماراتن را در خود 
ایجاد کنید. اگر می خواهید یک میلیونر شوید، باید عادت های میلیونرها را داشته باشید. 
اگر می خواهید سلامت باشید، باید عادت و رفتارهای افراد سالم را داتشه باشید. عادت های 

جسمانی و شخصی شما باید در جهت خواسته هایتان باشند.
3. محیط شما سازنده نتیجه زندگیتان است.

از جایی که زندگی یا کار می کنید راضی هستید؟ باید محیطی برای خود بسازید که 
پشتیبان شما و هدفتان باشد. محیطی که موافق و در جهت اهدافتان باشد، به شما این 
قدرت را می دهد که بتوانید با انرژی بهتری روی میسر کردن اهداف و آرزوهایتان تمرکز 
کنید. محیط احساسیتان چطور؟ آیا کسانیکه اطرافتان هستند از اهداف و آرزوهایتان 
حمایت می کنند؟ محیطی که آنچه الان هستید را ساخته است ممکن است محیطی 
نباشد که بتواند کسی که دوست دارید باشید را بسازد. محیط عقلانیتان چطور؟ به طرز 
تفکر اطرافیانتان دقت کنید. اطرافتان را با کسانی پر کنید که مثبت اندیش هستند و مثل 
شما بزرگ فکر می کنند. اگر در اطراف کسانی هستید که مدام نگران هستند و می ترسند، 
به خاطر داشته باشید که آن ترس و نگرانی ها واقعیت ندارند و سعی کنید روابطتان را با 

این افراد منفی باف کمتر کنید.
4. بطور مداوم دماسنج فراوانیتان را بالا ببرید.

ما در دنیایی گسترده زندگی می کنیم که از هر چیز به اندازه کافی برای همه وجود 
دارد. هر چیزی که ممکن است نیاز داشته باشید یا بخواهیم در دسترس ماست، فقط به 
شرط اینکه آن را وارد تجربیاتمان کنیم. نمی توانید با ذهنی محدود، به گستردگی و فراوانی 
دسترسی پیدا کنید. باید انتظار آن را در زندگیتان داشته باشید و به خودتان این اجازه را 
بدهید که در هر سطحی زندگیتان را گسترده کنید، چه معنوی، چه احساسی و چه مادی.

۵. روی "چراها" تمرکز کنید.
چرا این چیزیکه می خواهید را می خواهید؟ وارد هدف و علایقتان شوید. وقتی فهمیدید 
هدف و تمایلاتتان چه ها هستند، برایتان ساده تر خواهد بود که زندگیتان را در جهت 
آن اهداف و تمایلات پیش ببرید. وقتی در نظر بگیرید که چرا چیزی را می خواهید، 
ارتعاشاتتان معمولاً به سمت تمایلاتتان خواهد رفت. هرزمان به این فکر کنید که چطور، 
کی یا از طریق چه کسی این اتفاق می افتد، ارتعاشاتتان دوباره به سراغ مشکل و تمام دلایل 

اینکه چرا نمی توانید آن را داشته باشید، برمی گردد.
با اجرای همه این عادات در زندگیتان، متوجه می شوید که انرژیتان تغییر خواهد کرد. 
اگر اجرای همه آنها به طور همزمان دشوار به نظر می رسد، هر بار با یک عادت جدید شروع 

کنید. مطمئن باشید که زندگیتان گسترده تر خواهد شد.

تربیت کودک را باید از بدو تولد و حتی  از دوران 
جنینی آغاز کرد؛ روانشناسان معتقدند شخصیت 
نهاده  بنا  زندگی  اول  سال  پنج  همان  در  کودک 
می شود. از جمله اهداف مهم تعلیم و تربیت فرزند، 
آماده سازی او برای زندگی در اجتماع است و کانون 
کودک  که  است  اجتماعی  نهاد  نخستین  خانواده 
رفتار  که چگونه  می آموزد  و  می کند  رشد  آن  در 

اجتماعی داشته باشد. 
نهادهای  نظیر مهدکودک،  اجتماعی  در محیط های 
دیگری به جز خانواده در آموزش هنجارها و ارزش ها به 
فرزندان دخالت دارند و با افزایش سن کودک به مرور از 
نقش خانواده ها کاسته و بر نقش این کانون ها در الگودهی به 

شخصیت کودک افزوده می شود. 
مهد کودک برای بچه ها عموماً جذابیتی بیش از خانه و 
خانواده دارد و نقشی اساسی در تربیت کودکان ایفا می کند 
بنابراین اگر مربیان افرادی آموزش دیده و متخصص در 
زمینه تربیت کودکان باشند، خواهند توانست به بهترین 
شکل ممکن کودکان را تربیت کنند. از سوی دیگر بنا به 
گزارش مؤسسه ملی " بهداشت و توسعه رفتار کودکان " 
کودکانی که بین سال های دوم تا چهارم زندگی در مهد 
کودک هستند نسبت به سایر کودکان، آموزش زبان و 

حافظه بهتری دارند. 
با توجه به رویکردهای جدید زندگی شهری و افزایش 
حضور زنان در جامعه، نیاز خانواده ها به وجود مراکزی چون 
مهدهای کودک برای نگه داری فرزندانشان هر روز بیشتر 
می شود. به گونه ای که تاسیس مهدکودک در نزدیکی 
ادارات و محل کار زنان به یکی از مطالبات جدی زنان شاغل 

تبدیل شده است. 
بهزیستی کشور  اجتماعی سازمان  معاون  اعلام  بنابر 
هم اکنون 1۷ هزار مهدکودک در کشور فعالند که همزمان 
با آغاز سال تحصیلی، بر تعداد مهدهای کودک و تعداد 
در حال  به طوری که  افزوده می شود،  مهدها  در  فرزندان 
حاضر بیش از ۷00 هزار کودک در مهدهای کودک خدمت 
می گیرند. از مجموع مهدکودک های فعال در کشور، هشت 

هزار مهدکودک روستایی هستند. 
با وجود اهمیت دوره کودکی و نقشی که در شکل گیری 
شخصیت افراد دارد هنوز هم امر ساماندهی مهدهای کودک 
و مراقبت از کودکان در سنین پیش از دبستان به عنوان یک 
چالش درمیان دستگاه های اجرایی کشور مطرح است. برای 
شفاف تر شدن ابعاد این موضوع مروری بر مشکلات چند تن 

از اولیای کودکان داشتیم: 
بهداشت پایین و ابتلا به شپش سر در یک مهد

ز.پ که ساکن یکی از استان های همجوار تهران است 
دوقلوهای شش ساله اش را به یک یا دو مهد کودک سپرده 
است و از هیچ کدام رضایت کاملی نداشته است. خود او در 
این باره می گوید: » من به علت وضعیت بد مهدهای استان 
مجبور شدم مهدها را عوض و در جای دیگری ثبت نام کنم. 

به عنوان مثال کودکانم دو ساله بودند که به خاطر بهداشت 
بسیار بد و سطح پایین آن مهد متاسفانه آلوده به شپش 

سر شدند.« 
اتاق تاریک، تنبیه کودک بازیگوش در مهدکودک

کیفیت پاییت خدمات بهداشتی تنها مشکل این خانواده 
نیست. این مادر وقتی درباره لکنت زبان فرزندش صحبت 
می کند لرزش صدایش به وضوح مشخص است. او مادری 
است که کودکش را قربانی خشونت و کودک آزاری در مهد 
می داند. دوقلوهای پر شرو شوری دارد که بازیگوشی های 
کودکانه  شیرین ترشان کرده است. خود او ماجرای آزار یکی 

از فرزندانش را این گونه روایت و ادعا می کند: 
» فرزندم به علت مشاجره زیاد مربی مهد با او بسیار 
پیدا کرده  فیزیکی  با بچه ها درگیری  و  پرخاشگر شده 
بود. پس از مدتی از طریق خود بچه ها و مادر یکی دیگر 
از کودکان مهد متوجه شدم که مربی آنها بارها دست و 
پای یکی از کودکان من را با چسب و روسری می بسته 
است. به علت شیطنت دوقلوها مربی آنها را برای تنبیه به 
داخل اتاقی تاریک می انداخته که چراغ نداشته و کودکان 
من هردو این موضوع را به من اطلاع دادند و وقتی به مدیر 
مهد اعتراض کردم وی این موضوع را تکذیب کرد، تا اینکه 
یک بار متوجه شدم یکی از دوقلوها به شدت توسط مربی 
مهد کتک خورده است. اما تا کنون پیگیری هایم از مراجع 

ذیربط به جایی نرسیده است.« 
خود این کودک وقتی با صدای نازک کودکانه اش به 
حرف می آید زبانش می گیرد و خجالت می کشد. گوشه 
"مامان من  او می پرسد:  از  و  را می کشد  مادرش  لباس 
چرا اینطوری حرف می زنم؟ " نیما حالا بعد از ماه ها پشت 
سرگذاشتن جلسات گفتار درمانی، حرف زدنش را بهتر 
کنترل می کند ولی دکتر بارها به پدرومادرش توصیه کرده 
که محیط آرامی برای او فراهم کرده و هرگز اجازه ندهند 

روحیه حساسش بار دیگر لطمه بخورد. 
گلایه از کیفیت ضعیف آموزش در مهدهای کودک

 محمد نفریه، معاون اجتماعی سازمان بهزیستی کشور 
با بیان اینکه مهد کودک مکانی است که وظیفه اصلی اش 
مراقبت و نگهداری از کودکان در ساعاتی از شبانه روز است 

که مادر و پدر نمی توانند فرزندان را نزد خود نگه دارند. 
وی با بیان اینکه فضای مهدکودک باید کاملا استاندارد 
باشد می گوید: در کنار بحث مراقبت از کودکان، پرورش 
و اجتماعی شدن کودک نیز مطرح می شود و لازم است 
کودکان آموزش های غیرمستقیم را نیز دریافت کند حال 
را  آنکه بهزیستی در مهدهای کودک آموزش مستقیم 

همانند پیش دبستانی ها ارائه نمی دهد. 
این در حالی است که شاهد عدم رضایت برخی والدین 
از نحوه ارائه خدمات مراقبتی و تربیتی در مهدهای کودک 
هستیم. در همین رابطه زهره.ح که مادری شاغل و دارای 
پسری پنج ساله است و به علت مشغله کاری پسرش را از 
هفت ماهگی به مهد کودک سپرده است، از شهریه بالای 

مهدهای کودک و همچنین کیفیت آموزش ضعیف در برابر 
پولی که از والدین دریافت می کنند گلایه دارد و می گوید: 
» شهریه فعلی 350 هزار تومان است که نزدیک به 60 
الی ۷0 هزار تومان آن مربوط به صبحانه و نهار است، ولی 
بعدازظهر اکثر بچه ها گرسنه هستند و این موضوع را به زبان 

می آورند.« 
وی ادامه می دهد:  »متاسفانه مبلغ بسیار پایینی تحت 
عنوان کمک هزینه مهد از سوی ادارات پرداخت می شود و 
از 30 یا 40 هزار تومان تجاوز نمی کند، این در حالی ست که 
هر دو سه ماه یکبار بالغ بر 100 هزار تومان یا بیشتر هزینه 
خرید انواع وسایلی است که از سوی مهدها تعیین می شود 
و والدین باید آنها را تهیه کنند. یا به عنوان مثال هر یک ماه 
و نیم 85 تا 100 هزار تومان از والدین بابت کلاس زبان 

دریافت می شود که واقعا سنگین است.« 
کشور  بهزیستی  سازمان  اجتماعی  معاون  نفریه،  اما 
می گوید: شهریه تعیین شده در سال جاری براساس تورم 
اردیبهشت سال جاری است که تورم تعیین شده بالای 30 
درصد است و به طور متوسط 25 درصد در سال جاری 
افزایش خواهد یافت. البته درصد میانگین تعیین شده 

مهدهای کودک نسبت به سال گذشته کمتر است. 
استفاده از مربیان مجرد، بسیار جوان و کم تجربه

مهدیه.ن نیز مادر شاغل دیگری است که کودکش را 
به مهد سپرده و استفاده از مربیان مجرد، بسیار جوان و 
کم تجربه را یکی دیگر از مشکلات مهدها می داند و اظهار 
می کند: » بعضا با بچه ها در مهد تند برخورد می شود و این 
امر باعث دلزدگی کودک از مربی و مهد کودک شده است. 
متاسفانه مربی ها از عبارات نامناسبی استفاده می کنند. برای 
مثال مربی پسر من در کلاس گفته بود اگر اذیت کنید 
می گویم پلیس بیاید شما را ببرد که این مسئله باعث شد 
پسرم بعد از پنج سال حضور در مهد دیگر حاضر به رفتن به 

مهدکودک و سرکلاس آن مربی نباشد.« 
نگرانی از عقب ماندگی درسی در کلاس اول

مریم. الف که امسال کودکش را به کلاس اول سپرده 
است و از نحوه آموزش در مهد راضی نیست. او حالا از 
اینکه شاید کودکش از باقی همکلاسی ها عقب بماند نگران 
است و می گوید: »وقتی در روز اول مدرسه با مادران دیگر 
صحبت می کردم متوجه شدم آنها که فرزندشان را به مهد 
سپرده اند هر کدام یک طور آموزش دیده اند، یکی خواندن و 
نوشتن بلد بود و آن یکی زبان انگلیسی، یکی قرآن و ... حالا 
نگرانم فرزندم که مدت کمی به مهد کودک رفته و مطالب 
متفاوتی دریافت کرده آمادگی لازم را برای شروع آموزش 

نداشته باشد.« 
این مادر البته از سطح بهداشت، میزان رسیدگی و برخورد 

مناسب با کودکش در مهد کودک اعلام رضایت می کند. 
جای خالی آموزش هماهنگ به کودکان در سبد 

تربیتی خانواده ها
 در کنار اقدامات رو به رشد دستگاه های متولی امر آموزش 
از جمله بهزیستی و آموزش و پرورش، ضعف  کودکان 
نظارت بر عملکرد مهدهای کودک، شهریه های ناهمگون 
و خارج از توان مالی خانواده ها، نگرانی مادرها از دریافت 
آموزه ها و تربیت های نادرست در مهدهای کودک گوشه ای 
از مشکلات هستند که به نگرانی و دلواپسی خانواده ها دامن 
زده اند. در این میان نبود یک سیستم مدیریتی یکپارچه و 
متمرکز برای سامان دهی امر آموزش و نگه داری از کودکان 
قبل از سنین مدرسه بیش از هر چیز دیگری خودنمایی 
می کند. در همین راستا احمد میدری، معاون رفاه اجتماعی 
وزارت تعاون،  کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه بحث مراقبت 
از کودکان چندان مورد توجه سیاستگذاران نیست، اظهار 
می کند: »ساماندهی این امر به تنهایی از یک دستگاه بر 
نمی آید و به مجموعه نهادهای اجرایی ذیربط در کشور 
مرتبط است.« بنابراین به نظر می رسد لازم است با موضوع 
مهدهای کودک به طور جدی برخورد شود تا خانواده ها 
با آسودگی خاطر فرزندان خود را به این مراکز  بتوانند 
بسپارند و آینده فرزند ایران اسلامی که پایه آن از کودکی 

ریخته می شود، روشن و هموار باشد. 

اگر شما هم مانند خیلی های دیگر »فول استرس« یا »پراضطراب« هستید، تا 
جایی که تصور می کنید اضطراب ذهن و روحتان را فلج و مدیریت زندگی را از 
دستتان خارج می کند می توانید پس از مشورت با پزشکتان، روشهای خانگی را نیز 
امتحان کنید. در ادامه مطلب برخی راهکار ها برای کاهش یا رفع اضطراب توضیح 

داده شده.
در شرایط »اضطراب زا« روزای 3 فنجان بابونه میل کنید

بابونه حاوی ترکیبات فعالی به نام »اپی ژنین« و »لوتئولین« است که هر دو باعث ایجاد 
آرامش ذهنی می شود. محققان مرکز پزشکی دانشگاه پنسیلوانیا بررسی هایی روی بیمارانی 
که از اضطراب و استرس رنج می برند انجام داده و به این نتیجه رسیدند علائم استرس در 
افرادی که به مدت 8 هفته مکمل بابونه مصرف کرده اند به طور چشمگیری کاهش پیدا 
کرده است؛ اما این کاهش علائم در بیمارانی با همین وضعیت که دارونما مصرف کرده بودند 
مشاهده نشده است. در نتیجه توصیه می کنیم زمانی که از استرس های کاری یا هر شرایط 

مشکل زای دیگر رنج می برید روزانه 2 تا 3 فنجان بابونه دم کرده و میل کنید.
روزانه 1 تا 3 گرم اسیدهای چرب امگا3 دریافت کنید

اسیدهای چرب امگا 3 علائم اضطراب را کاهش داده و با کاهش میزان آدرنالین و کورتیزول 
)هورمون های مربوط به استرس( باعث بهبود خلق و خوی فرد می شود. زمانی که اضطراب 

به جانتان می افتد خیلی زود به سراغ ماهی هایی مانند ماهی آزاد یا تن بروید. گردو 
میل کنید. بدانید که تخم کتان نیز سرشار از این اسیدهای چرب است 

که می توانید پودر کرده و به سوپ یا سالاد هایتان اضافه کنید. نتیجه 
پژوهش هایی که روی میزان اضطراب دانشجویان انجام شده نشان 

می دهد میزان هورمون کورتیزول در بین دانشجویانی که مکمل 
روغن ماهی دریافت کرده اند به مراتب کمتر بوده و این افراد 
از نظر روحی، وضعیت تغذیه و خواب در شرایط بهتری قرار 

داشتند.
بوی اسطوخودوس: عطر آرامش

نتایج بررسی ها نشان می دهد افرادی که با روغن گیاهی 
اسطوخودوس ماساژ داده می شوند آرام تر، خوش بین تر و 

کم اضطراب تر از افرادی هستند که روغن ماساژشان حاوی 
اسطوخودوس نیست. بررسی های دیگری نیز نشان می دهد 

که ماساژ با روغن گیاهی اسطوخودوس باعث کاهش فشارخون 
اضطراب  دلیل  به  معمولاً  که  می شود  سیستولیک 

گیاهی  روغن  قطره  چند  می توانید  می رود.  بالا 
اسطوخودوس را روی بالشتتان اسپری کنید یا 
اینکه آن را به آب حمام اضافه کنید و در آن 
غوطه ور شوید. همچنین می توانید چند قطره 
از این روغن را در یک فنجان آب جوش 
ریخته و بو بکشید. خواهید دید که ذهنتان 

آرام خواهد شد.
توجه داشته باشید که بوی وانیل نیز باعث 
بهبود و کاهش علائم استرس می شود. نتایج 

بررسی ها نشان می دهد میزان استرس افرادی 
میزان  به  می کنند  استشمام  وانیل  عطر  که 

63 درصد کمتر از آن هایی است که از این عطر 
محروم اند.

به برنامه غذاییتان »ال-لیزین« اضافه کنید
»ال-لیزین« یک اسیدآمینه و یکی از عناصر جایگزین 
که  است  عصبی  ناقل های  همان  یا    نروترنسمیتر ها 
فرمان های مغز را مخابره می کنند. نتایج پژوهش ها نشان 
می دهد مصرف زیاد »ال-لیزین« و یا مصرف مکمل این 

اسیدآمینه باعث کاهش علائم استرس و میزان هورمون های 
استرس می شود. این اسیدآمینه در گوشت، ماهی و لوبیا ها وجود دارد.

کافئین را حذف و یا محدود کنید
کافئین باعث افزایش انرژی می شود اما درعین حال باعث بالا بردن 
اضطراب و زودرنجی و عصبانیت نیز می شود. اگر نمی توانید از نوشیدنی های 
کافئین دار مانند قهوه بگذرید می توانید میزان مصرف آن را کاهش داده و 

به یک فنجان در روز بسنده کنید. همچنین می توانید نوشیدنی های سالم که حاوی کافئین 
کمتری هستند مانند چای سبز را جایگزین قهوه کنید.

بدانید که در برنامه غذایی همه ما مواد غذایی حاوی کافئین مانند نوشیدنی های گازدار، 
شکلات، چای و برخی از دارو ها مانند می دول و اکسدرین )استامینوفن( وجود دارد و نوشیدن 

زیاد قهوه می تواند میزان جذب این ماده را چندین برابر کرده و اضطرابتان را بیشتر کند.
موشکاف باشید

حواستان باشد که کافئین، الکل و قندهای افزوده به مواد غذایی صنعتی، همگی باعث بالا 
بردن اضطراب می شود. کمبود منیزیم، ویتامین B12 و یا زینک هم می تواند باعث بروز علائم 
 B12 اضطراب در بدن شود. گیاه خواران و خام خواران باید توجه ویژه ای به میزان ویتامین

بدنشان داشته باشند چون این ویتامین صرفاً در مواد غذایی حیوانی وجود دارد.
نتایج پژوهش ها نشان می دهد که بین گوارش بد و حالت های روحی نامناسب ارتباط 
مستقیم وجود دارد. در نتیجه سعی کنید از مصرف غذاهای بدهضم مانند مواد غذایی فرآوری 

شده که سرشار از چربی های اشباع شده هستند و همچنین سرخ کردنی ها بپرهیزید.
بدون شک شما هم با افرادی برخورد داشته اید که با گرسنه شدن بی اعصاب و بدخلق 
می شوند. به همین دلیل توصیه می شود اجازه ندهید گرسنگی به قدری بر شما غلبه کند که 
قند خونتان دچار افت شود. به خاطر اینکه این حالت یعنی افت قند خون نیز می تواند باعث 

بروز اضطراب و استرس شود.
مواد غذایی آرام بخش

هلو و بلوبری: هر دو حاوی ترکیبات مغذی مفیدی هستند که تأثیر 
زیادی در ایجاد آرامش و تسکین استرس دارد.

غلات کامل: غلات تهیه شده از دانه های کامل نیز سرشار از 
منیزیم و تریپتوفان هستند. بدن ما اسیدآمینه تریپتوفان را به 
سروتونین تبدیل می کند که شهرت زیادی در آرامش و بهبود 

خلق و خوی دارد.
جو دو سر: جو دو سر باعث ترشح سروتونین می شود و 
درعین حال سرشار از فیبرهای غذایی است که مانع از تغییرات 
ناگهانی قند خون شده و به این ترتیب باعث کنترل حالت های 

روحی می شود.
گوشت قرمز: گوشت قرمز، تخم مرغ، شیر و آووکادو حاوی 
میزان زیادی ویتامین B هستند که از بروز اضطراب و استرس 

جلوگیری می کند.
مواد غذایی سرشار از ویتامین C: مواد غذایی 
باعث  پرتقال  مانند   C ویتامین  از  سرشار 
کاهش میزان کورتیزول یا   همان هورمون 
استرس می شود. علاوه بر این مواد غذایی 
حاوی منیزیم مانند اسفناج و سبزیجات 
برگ سبز تیره نیز شما را از شر اضطراب 
خلاص خواهند کرد. بهتر است بدانید که 
مصرف گاه به گاه شکلات سیاه نیز می تواند 
باعث کاهش هورمون کورتیزول شود اما 

حواستان باشد دچار افراط نشوید.
روزانه 20 دقیقه ورزش کنید

مصرف مواد غذایی مفید و اجتناب از 
به کنترل استرس  نامناسب  خوراکی های 
کمک زیادی می کند. همچنین باید بدانید 
اعتمادبه نفس  افزایش  بر  علاوه  ورزش  که 
شما، بدنتان را پرُ می کند از آندورفین که به 
آن مورفین طبیعی بدن نیز می گویند. برخی 
از محققان بر این باور هستند که افزایش حرارت 
فعل وانفعالات  بهبود  باعث  ورزش،  اثر  بر  بدن 
عملکردهای  کنترل کننده   عصبی  سلول های 
ورزش  واقع  در  می شود.  خلق وخوی  و  ذهنی 
همچنین باعث افزایش ترشح سروتونین نیز می شود 
که باعث بهبود خلق و خوی، آرامش ذهنی و کاهش 

اضطراب و استرس می شود.

گلایه های مردم از مهدهای کودک

اتاق تاریک، تنبیه کودک بازیگوش در مهدکودک

 روش های خانگی برای کنترل استرس
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حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در 
آستانه آغاز دوره جدید شورای عالی انقلاب فرهنگی، با صدور 
با  فرهنگ  حوزه  چالش های  راهبردی  مدیریت  بر  حکمی، 
»استفاده کامل و کارآمد و هم افزا از همه فرصت ها و ظرفیت 
ها«، »مهار تهدیدها و آسیب ها با نگاه حکیمانه و معقول« و 
»مواجهه ی هوشمندانه با معارضه های مهاجمان و ستیزه گران« 
بعنوان تکالیف اصلی شورای عالی انقلاب فرهنگی تأکید کردند. 

اولویت کاری شورای  ایشان همچنین ۷  ایسنا،  به گزارش 
از جمله پیگیری تصمیمات و مصوبات  انقلاب فرهنگی  عالی 
جبهه  با  مبتکرانه  و  فعال  مواجهه  آنها،  سریع  اجرای  و  قبلی 
بندی هواداران فرهنگ انقلابی و اسلامی و معارضان عنود آن، 
پیگیری جدی پیشرفت و شتاب حرکت علمی و فناوری، و تحول 
و نوسازی در نظام آموزشی و علمی کشور بویژه تحول در علوم 
انسانی را مشخص کردند و 3 عضو حقوقی جدید را به مجموعه 

اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی افزودند. 
متن حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی به این شرح است: 

بسم الله الرحمن الرحیم 
فلسفه وجودی شورایعالی انقلاب فرهنگی، فهم و تبیین و 
تثبیت و انفاذ ماهیت فرهنگی انقلاب اسلامی و بازآرایی مداوم 
جبهه فرهنگی انقلاب اسلامی و پایش پیشرفت های فرهنگی 
ایران  عظیم  های  شایستگی  و  ها  ظرفیت  با  متناسب  کشور 

اسلامی و انقلابی است. 
مدیریت راهبردی چالش های این حوزه با »استفاده کامل 
و کارآمد و هم افزا از همه فرصت ها و ظرفیت ها« و نیز »مهار 
تهدیدها و آسیب ها با نگاه حکیمانه و معقول« و »مواجهه ی 
هوشمندانه با معارضات مهاجمان و ستیزه گران« از جمله تکالیف 
اصلی این شورا است. عرصه های کلیدی و اساسی همچون تولید 
علم، سبک زندگی، آموزش و پژوهش، فرهنگ عمومی، مهندسی 
فرهنگی، حوزه های مهمی هستند که ساماندهی آن در جمهوری 

اسلامی به شورایعالی انقلاب فرهنگی سپرده شده است. 
التزام شورایعالی انقلاب فرهنگی به نام و عنوان خود، شرط 
موفقیتش در مأموریت های خطیری است که بر عهده ی آن 

گذاشته شده است. 
با توجه به پایان یافتن دوره ای دیگر از مسئولیت شورای عالی 

انقلاب فرهنگی و در آستانه آغاز دوره ای جدید اعضاء حقوقی و 
حقیقی این شورا همچون دوره ی گذشته با اضافه شدن معاون 
برنامه ریزی و نظارت راهبردی رئیس جمهور و معاون رئیس 
جمهور در امور زنان و خانواده و رئیس دفتر تبلیغات اسلامی به 
اعضای حقوقی برای یک دوره 3 ساله دیگر منصوب می گردند. 
لازم می دانم از زحمات و تلاشهای بی وقفه و مثمرثمر رئیس 
و اعضاء محترم شورای عالی انقلاب فرهنگی و دبیر محترم و 
دبیرخانه شورا طی این دوره قدردانی و تشکر و نکات و موارد ذیل 
را به عنوان اولویت های کاری شورا در دوره جدید اعلام نمایم: 

1- با وجود تلاشهای خوب شورا در پیگیری اولویت های 
اولویت اصلی شورا تحقق و  امروز  ابلاغی در سالهای گذشته، 
تا  آنها  اجرای سریع و کامل تصمیمات و مصوبات و پیگیری 

حصول نتیجه کامل می باشد. 

فرهنگ  هواداران  میان  بندی جدی  به جبهه  توجه  با   -2
انقلابی و اسلامی و معارضان عنود با انگیزه ی آن، شورایعالی 
انقلاب فرهنگی باید با برخورد فعال و مبتکرانه با این جبهه بندی 
آشکار فرهنگی، دلبستگان فرهنگ دینی و انقلابی را در داخل 
و خارج کشور دلگرم و امیدوار و مطمئن و معارضان را نگران و 

ناامید کند. 
3- با توجه به رویش های معتنابه و جوشش های فراوان 
فعالیت های فرهنگی در سطوح مردمی، خصوصاً جوانان مؤمن 
و انقلابی، دستگاههای فرهنگی نظام و در رأس آنها شورای عالی 
انقلاب فرهنگی باید نقش حلقات مکمل و تسهیل گر و الهام 
عرصه  مردمی  فراگیر  و  خودجوش  های  فعالیت  در  را  بخش 
فرهنگ برای خود قائل باشند و موانع را از سر راه آنها کنار بزنند. 
4- ارتقاء کمی و کیفی مصرف و تولید محصولات و کالاهای 

فرهنگی جز با سیاستگذاری های درست و اقدام پیگیر و مستمر 
و به صحنه آوردن همه ی ظرفیت های ملی این عرصه، ممکن 
باز مهندسی ساختار فعالیت ها و مدیریت های  نخواهد شد. 
فرهنگی با چنین رویکردی لازمه موفقیت در این آوردگاه تاریخی 
فرهنگی است. شورایعالی باید بتواند همه ظرفیت های نرم افزاری 
و سخت افزاری و منابع انسانی حوزه فرهنگ را متناسب با شرایط 

پیش گفته، بازآرایی و هم افزا کند. 
5- پیگیری جدی پیشرفت و شتاب حرکت علمی و فناوری 
کشور یکی از اساسی ترین اولویت های کشور است که شورای 
عالی انقلاب فرهنگی در آن نقش جدی دارد. بحمدالله با تصویب 
و ابلاغ نقشه جامع علمی کشور، حوزه علم و فناوری نقشه راه 
خود را یافته، ستاد راهبری نقشه جامع علمی تشکیل شده؛ و 
حرکت در آن مسیر آغاز گردید و تاکنون آثار و دستاوردهای 
خوبی هم در پی داشته است، لازم است این مسیر با جدیت 
و اهتمام بیشتری بویژه از سوی مسئولان در قوای سه گانه و 
خصوصاً دولت محترم دنبال شود. شتاب رشد علمی کشور نباید 
به هیچ بهانه ای حتی اندکی کاهش یابد، بلکه باید روز به روز 
بر آن افزوده شود و شورا نیز نقش خود را در نظارت و پایش و 

راهبری آن بطور جدی و فعال ایفا نماید. 
6 - مهندسی فرهنگی و موضوع تحول و نوسازی در نظام 
آموزشی و علمی کشور اعم از آموزش عالی و آموزش و پرورش و 
نیز تحول در علوم انسانی که در دوره های گذشته نیز مورد تأکید 
بوده است، هنوز به سرانجام مطلوب نرسیده است، به تعویق 
افتادن این امور خسارت بزرگی متوجه انقلاب اسلامی خواهد 
کرد، لذا باید این امور جدی تر گرفته شده و با یک بازنگری و 
برنامه ریزی جدید طی مدت زمان معقول و ممکن به سرانجام 

خود برسد. 
۷- تشکیل منظم و به موقع جلسات شورای عالی و حضور 
فعال و با مطالعه و سازنده اعضاء بویژه رؤسای محترم قوا در 
جلسات و مباحث شورا و صرف وقت و همت کافی توسط همه 

اعضاء بویژه اعضاء حقیقی مورد تأکید می باشد. 
توفیقات همه ی حضرات را از خداوند متعال مسألت میکنم. 
سیّد علی خامنه ای 
2۶/ مهر/ 1393

هدایای ریاست جمهور دولت نهم و دهم که شبانه از کاخ 
سعدآباد خارج شده بود، در اختیار احمدی نژاد است هر چند که 
پیش از این نزدیکان وی از چنین جابه جایی اظهار بی اطلاعی 
کرده بودند اما این بار احمدی نژاد در نامه ای به حجت الاسلام 
سید حسن خمینی اعلام کرده که این هدایا را به آستان حرم 
امام اهدا می کند به این ترتیب مشخص شد که این اموال در 
اختیار وی بوده است اما هر نوع تعیین تکلیفی برای آنها باید با 
نظارت سازمان اسناد و کتابخانه ملی و ضوابط موجود انجام شود.

به گزارش مهر، سیزدهم مهر ماه امسال محمود احمدی نژاد، 
رئیس جمهور سابق ایران طی نامه ای به حجت الاسلام سید 
راحل،  امام  آستان  تولیت  و  امام  حضرت  نوه  خمینی  حسن 
مجموعه هدایای دوران ریاست جمهوری خود را به این موزه 

و آستان اهدا کرد.
رییس جمهور سابق در بخشی دیگر از این نامه با درخواست 
»تنظیم چیدمان و برنامه ریزی و نحوه کارکرد این بخش از موزه 
و نهایتا انتقال هدایا« از »اختصاص فضای مناسب در این موزه 
برای استقرار هدایای گروه های مردمی و دولت ها و شخصیت های 
دوره  در  بین المللی  و  داخلی  اجتماعی  و  سیاسی  و  فرهنگی 

خدمتگزاری خود در ریاست جمهوری« تشکر کرده است.
هدایای دو دوره ریاست جمهوری احمدی نژاد مجموعه ای 
نفیس و ارزشمند از آثار و هدایای متنوع است که ارزش مادی 
قابل توجهی دارند اما این بار نیز احمدی نژاد قصد دارد اهدای 
این اموال به حرم امام )ره( را بدون هماهنگی با سازمان متولی 
آن انجام دهد چرا که هر گونه جابه جایی و یا تعیین تکلیفی برای 

این آثار بر عهده سازمان اسناد و کتابخانه ملی است.
پیش از این در دوره ریاست علی اکبر اشعری در سازمان 
سازمانی،  تشکیلات  بازنگری  هنگام  و  ملی  کتابخانه  و  اسناد 
تشکیلاتی  چارت  به  جمهوری  ریاست  های  یادمان  مدیریت 
این سازمان اضافه شد و این سازمان وظیفه حفظ و نگهداری 

و نظارت عالی بر هدایای ریاست جمهوری را بر عهده گرفت.
در همان زمان رئیس وقت این سازمان به روسای جمهور 
پیشین نامه نوشت و از آنها خواست نماینده ای برای تشکیل 
این یادمان به سازمان اسناد معرفی کنند. تا اینکه با تعامل بین 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی و ریاست جمهوری یادمانی به این 
منظور تشکیل شود و برای آن استاندارد موزه ای تعریف کنند تا 

اشیا و اسناد در کنار هم قرار گیرند.
به  نامه ای  اشعری رئیس وقت کتابخانه ملی در سال 86 
احمدی نژاد رئیس جمهور دولت نهم نیز نوشت و در آن ضمن 
تشریح وظایف سازمان مبنی بر حفظ اسناد و هدایا پیشنهاد داد 
که یادمان ریاست جمهوری برای وی نیز تشکیل شود و او هم 

فردی را به عنوان نماینده معرفی کند.
احمدی نژاد در پاسخ به این نامه اعلام کرد که هدایا به موزه 
نهاد ریاست جمهوری، سپس به سازمان میراث فرهنگی منتقل 
نوشت  نژاد  احمدی  به  ای  نامه  اشعری  بعد  شود. دوباره سال 
و درخواستش را تکرار کرد ولی پاسخی نگرفت همین کار را 
صلاحی رئیس بعدی سازمان اسناد و کتابخانه ملی انجام داد ولی 

نامه او نیز بی پاسخ ماند.
رئیس جمهور سابق بار دیگر در اقدامی تامل برانگیز بخش 
اعظم این هدایا مانند برخی از جواهرات همسر رئیس جمهور و 
یا ساعت مچی و خودنویس های مارک دار ،یک ساعت مردانه 
کونکورد با بند چرمی کوروکودیل، یک کیسه مروارید بحرینی، 
خودنویس مونت بلانش با تولید محدود یا یک سرویس طلای 

سفید زمردنشان را به نفع بهزیستی حراج کرد.
ولی  بود  کارشناسان  تعجب  باعث  اقدام  این  زمان  همان 
این  همه  که  بود  حالی  در  این  نداشت  پاسخی  آنها  اعتراض 
رخدادها بایستی در تعامل و چارچوب قوانین سازمان اسناد و 
کتابخانه ملی انجام می شد چرا که این سازمان متولی قانونی 

یادمانها و هدایای ریاست جمهوری معرفی شده بود.
تا اینکه در سال 92 مکاتباتی بین دفتر ریاست جمهوری 
و صلاحی انجام شد. دفتر رئیس جمهور دولت دهم پیشنهاد 
داد که این هدایا به آستان قدس رضوی برود و یادمان در آنجا 
تشکیل شود. صلاحی با این اقدام طی نامه ای مخالفت کرد و 
پیشنهاد داد موزه ای به این منظور در کاخ گلستان یا سمنان 
به عنوان زادگاه رئیس جمهور زیر نظر سازمان اسناد و کتابخانه 
ملی برپا شود. اما علیرضا تابش مدیرکل حوزه ریاست سازمان 
میراث فرهنگی به خبرنگار مهر گفت: هیچ وفت چنین موزه ای 

تشکیل نشد.
 مرداد سال گذشته چند ساعت قبل از مراسم تحلیف روحانی 
رئیس  نژاد شبانه چند کامیون هدایای  احمدی  پایان دوره  و 
جمهور نهم و دهم را از محل موزه خارج کردند. یکی از منابع 
آگاه در دفتر ریاست جمهوری این خبر را به یکی از پایگاههای 
اطلاع رسانی داده و اعلام کرده بود که دو هزار و 530 قطعه از 
هدایای دوران ریاست جمهوری احمدی نژاد از مجموعه کاخ 
سعدآباد به وسیله هشت کامیون انتقال یافت. اما در این باره، 
حمید بقایی معاون اجرایی احمدی نژاد اظهار بی اطلاعی کرد و 

انتشار چنین اخباری را جو سازی علیه دولت دانست.
اسفند ماه سال گذشته با آمدن صالحی امیری به سازمان 
اسناد و کتابخانه ملی، طبقه ای از ساختمان را به نمایندگان 
روسای جمهور در امور یادمانها اختصاص داد نماینده احمدی نژاد 
نیز  مسئولیت یادمان وی را بر عهده گرفته ولی تعاملی با این 

سازمان ندارد.
به تازگی  رئیس جمهور دولت نهم و دهم در اقدام تامل 
برانگیز دیگر، در نامه ای به تولیت حرم امام خمینی)ره( ابراز 
علاقه کرده که هدایای دو دوره ریاست جمهوری خود را به موزه 
حرم امام اهدا کند. منتها هنوز تولیت حرم امام هیچ واکنشی 

نسبت به این نامه نشان نداده است.
این نامه رئیس جمهور سابق ایران بدون هماهنگی با سازمان 
اسناد و کتابخانه ملی نوشته شده است. در این باره علیرضا تابش 
مدیر سابق دفتر هماهنگی امور یادمان های روسای جمهور در 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی به خبرنگار مهر گفت: این هدایا 
جزو اموال دولتی هستند و به مقام دولتی افراد اهدا می شود و از 
زمانی که به داخل مجموعه نهاد وارد می شوند تا زمان تشکیل 

یادمان، مهر برچسب اموال می خورند.
مدیرکل حوزه ریاست سازمان میراث فرهنگی گفت: تصمیم 
گیری درباره این اموال باید بر عهده دولت باشد و هرگونه انتقال 
آنها باید به اطلاع دولت یازدهم برسد. آن زمان بخشی از اشیا 
حراج شد و یا به ساختمان های لادن و ولنجک انتقال دادند 

اکنون نمی دانیم این اشیا در چه شرایطی قرار دارند.
با گذشت دوره ریاست جمهوری احمدی نژاد هنوز کسی نمی 
داند که تعداد واقعی هدایای رئیس جمهور نهم و دهم چقدر 
است حتی کسی نمی داند که در جریان نقل و  انتقال این اشیا از 
کاخ سعدآباد و ولنجک و لادن چه تعداد از اشیا آسیب دیده اند، 

حراج رفته اند و یا ناپدید شده اند.
در این باره، امیر رضا پرحلم، در کتاب از نیاوران تا پاستور 
هنگام روایت روزهای انتخابات92 آورده است که یکی از افراد 
نزدیک به دولت دهم بعدها به خبرنگاری اعلام کرد اسنادی 
که مشخصات این اموال را ثبت کرده  بودند، امحا شده  است. 
به  سابق  رییس جمهوری  دفتر  در  عواملی  از طرف  همچنین 
برخی افراد و کارکنان موزه هدایایی داده  شده تا همه اطلاعات 
مربوط به هدایا شامل، پرونده ها، فهرست و عکس هدایا منهدم 
شده و از بین بروند. معاون اول قوه قضاییه گفته بود که اگر 
گزارشی به دستش برسد حتما پیگیری می کند اما این کار 

نیز انجام نشد.
باید از تشکیل موزه و یادمان به عنوان ثبت در حافظه ملی 
استقبال کرد اما اینکه در دوره ریاست جمهوری پاسخ مکاتبات 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی داده نشود و شبانه این اشیا را از 
موزه خارج کنند و بعد از گذشت 14 ماه به فکر تشکیل یادمان 
دیگری بیفتند جای سوال است چون مجموع این اقدامات باید 
در چارچوب و قواعد دولتی و اشراف سازمان اسناد و کتابخانه 

ملی باشد.

ایمان: یادگار امام با اشاره به نحوه برخورد با ناهنجاری 
های اجتماعی گفت: نهادهای قضایی و نظارتی یا ضابطین 
آن به شرطی توفیق می یابند که جامعه هدف نیز عمل 

مورد نظر آنها را ناهنجار تلقی کند.
به گزارش جماران، آیت الله سید حسن خمینی در دیدار با 
رئیس و اعضای کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال با اشاره به برخی 
حواشی در عرصه فوتبال کشور، اظهار داشت: طبیعتا درهر جایی 
که پول باشد، اگر کنترل وجود نداشته باشد، حواشی پدید می آید 

و حتما به فوتبال آسیب می زند.
وی با اشاره به اینکه در سایر حوزه ها، نقطه اوج در سنین 
اول کار است.  اوج در ورزش همان  افزود: نقطه  پختگی است، 
یعنی یک انسان 18 یا 20 ساله ناگهان تبدیل به سوپر استار می 
شود، روزنامه ها عکس او را می اندازند، تلویزیون با آنها مصاحبه 
می کند، هرجا می روند مردم به آنها اقبال نشان می دهند، اگر 
گل بزند تا مدتی روزنامه ها به او می پردازند و.... لذا نفس شهرت، 
جذابیتی برای افراد می آورد و طبیعی است که یک جوان بی 
باشد،  متفاوتی هم داشته  تجربه که شاید خاستگاه خانوادگی 
نتواند تحت تأثیر این فضا، خود را مدیریت کند. البته عده ای 
هم هستند که در حاشیه قرار می گیرند تا از این ورزشکاران 

سوء استفاده کنند.
سید حسن خمینی تصریح کرد: در ورزش یک جوان بدون 
هیچ آمادگی وارد عرصه ای می شود که بشدت پرهیجان و پر 

حاشیه است. اگر این جوان مدیریت نشود، واقعیات برای او توضیح داده نشود و از او 
صیانت نشود، طبیعی است که حواشی پیدا می شود.

وی ادامه داد: کسانی که در حاشیه هستند چون پول در کار است، سوء استفاده هم 
می کنند و بعضا آنقدر متخصص شده اند که بهره های غیر شرعی و غیرقانونی هم برای 

خود کسب می کنند؛ در حالی که ممکن است خودشان یکبار پا به توپ نزده باشند.
یادگار امام با مهم خواندن نفس شکل گیری کمیته اخلاق در ورزش گفت: به نظر 
من در برخورد با مسائل تفاوتی بگذارید؛ برخورد با جوانی که احیانا تخلف می کند و 
ممکن است عمل او از روی ناآگاهی باشد و برخورد با کسی که در فن خود خبره است و 
می فهمد که کار او چه معنایی دارد، باید متفاوت باشد؛ به یک جوان که تازه وارد شده 
و مورد سوء استفاده افراد غیر موجه قرار می گیرد، می توان تذکر داد و از او دستگیری 

کرد، نه اینکه یکباره برخورد کرد.
وی با طبیعی خواندن تخلفات در فضای فعلی ورزش به دلایل این امر پرداخت 
و گفت: فقط فطرت پاک انسانها و کنترل مجموعه ورزشی از خودش، می تواند مانع 
تخلفات باشد. در این راستا از طرفی اخلاقیات را باید درون خود ورزشکاران بارور کرد و 

از طرف دیگر به این کمیته نظارتی و اخلاقی فدراسیون بها داد.
یادگار امام با هشدار نسبت به اینکه اگر در دراز مدت به این موضوع توجه نشود 

فوتبال ایران بسیار لطمه می بیند، تصریح کرد: وسعت مجموعه فوتبال آنقدر زیاد نیست 
که از دل یک رقابت، جوانه های سالمی پدید بیاید. لذا فضا به گونه ای می شود مانند 
یک جنگل انبوه اجازه نمی دهد کسی رشد کند و همه را خفه می کند. ما کشورهای 
زیادی داریم که گرفتار این وضعیت هستند و با وجود پیشرفته بودن به جایی نمی رسند 

که نمونه آن فضای رها شده فوتبال ایتالیا در مقابل فوتبال کنترل شده آلمان است.
وی با اشاره به کمیته اخلاق در ورزش، اصل لزوم وجود این مجموعه را مسلم دانست 
و افزود: راه توفیق کمیته، مانند هر نهاد نظارتی دیگر، این است که قبل از آنکه فعال 
شود و بخواهد برخورد کند فلسفه وجود آن برای کسانی که موضوع برخورد هستند 
مسلم باشد. مثلا اگر شما بدون آنکه بدانید، بیمار باشید و کسی بگوید شما مشکل دارید 
و من می خواهم شما را درمان کنم؛ کسی زیر بار نمی رود! زیرا از این بیماری اطلاع 
ندارید. اما اگر اطلاع رسانی صحیح صورت گیرد خود آنها به سمتشما می آیند. وقتی 
شما به مجموعه در این مورد توضیح دهید خودش اشتیاق نشان می دهد و در این مورد 
خاص اگر بگویید که این کمیته به نفع همه حتی خود شما که موضوع برخورد هستید، 
استقبال می کنند. زیرا ممکن است روزی دیگر به خود آن فرد هم اجحاف صورت گیرد 

و لازم باشد که با آن برخورد شود.
یادگار امام ادامه داد: البته به نظر من اصل موضوع در جامعه ورزش پذیرفته شده 
است، اما بیش از این باید به آن پرداخت؛ این تخلفات چه اندک و چه زیاد به اصل 

ورزش و تیم داری ضربه می زند و تبدیل به ناهنجاری می شود. 
اساسا نهادهای قضایی و نظارتی یا ضابطین آنها به شرطی توفیق می 

یابند که جامعه هدف نیز عمل مورد نظر آنها را ناهنجار تلقی کند.
وی گفت: اگر شما عمل ناهنجاری را با عنوان ناهنجاری برای 
جامعه تعریف کنید همه جامعه برای بر طرف کردن آن همدلی می 
کند. اما اگر از نظر آنها ناهنجاری نباشد هرچقدر برخورد کنید کمتر 
نتیجه می گیرید و برای جامعه هدف مظلومیت می آورد و جواب 
عکس می دهد. در خصوص مواردی چون رشوه صرفا معرفی رشوه 
گیرنده باعث می شود که جمعیت او را به استادیوم راه ندهد! لذا فقط 
کافی است موضوع را در موارد لزوم اطلاع رسانی کنید. مثلا مواردی 
یا بد لباس  افراد در مورد هم بد سخن بگویند  این دست که  از 
بپوشند باید به عنوان ناهنجاری معرفی شود و بزرگان این رشته هم 
در این کار کمک کنند. پس در برخورد با ناهنجاری ها از جایی آغاز 
کنید که جامعه آن را ناهنجار تلقی می کند، در غیر این صورت تیغ 

شما از برش می افتد و در موارد دیگر هم کار شما فایده ای ندارد.
یادگار امام با تأکید بر تناسب جرم و جزا در جامعه گفت:این 
دو عامل باید با هم متناسب باشد و اگر این تناسب به هم ریخت، 
بیشترین کسی که نفع می برد خود مجرم است. اگر کسی تخلف 
کرد و به دو سال زندان محکوم شد جامعه می پذیرد، اما اگر قاضی 
حکم داد که او را در ملاء عام شلاق بزنند یا به 35 سال زندان 
محکوم کرد آن مجرم مظلوم می شود و جرم هم در دید جامعه از 
حالت جرم خارج می شود. باید متناسب با نیاز اجتماعی به جرم جزا 
داده شود؛ و الا آن جرم در جامعه پذیرفته می شود و در نتیجه آن، قبح فعل »جزا دادن« 
تبدیل به یک حسن در مجرم تبدیل می شود و حسن مجرم به جرم منتقل می شد و 
در نتیجه خیلی ها آن جرم را در جامعه از لج ما انجام می دهند که خیلی از ناهنجاری 

ها در جامعه به همین دلیل رخ می دهد.
وی توصیه کرد: مراقب باشیم که زیاد حکم دادن-مخصوصا در این موارد که اجتماعی 
است، نه قضایی- باعث ایجاد لج بازی در طبقه مخاطب شما که جوانان هستند می شود؛ 

زیرا لجبازی و غرور در ذات جوانی هست.
سید حسن خمینی یادآور شد: به نظر می رسد کدهای اخلاقی خوبی در جامعه ما 
مانند احترام به بزرگتر وجود دارد که در عرصه ورزش، اینگونه کدها را باید پررنگ کرد. 
مثلا شما اگر در جامعه بگویید که احترام ریش سفید و بزرگتر را حفظ کن، کسی دلیل 

آن را جویا نمی شود، زیرا جزو مقبولات ذهنی مردم است.
یادگار امام در پایان سخنان خود گفت: در جرایمی که رخ می دهد، بین جرایمی که 
جامعه جرم می داند و جامعه جرم نمی داند باید تفاوت قائل شد و شروع برخوردها باید 
با جرائمی باشد که جامعه هم جرم می داند و مراقب باشیم در آن دسته دیگر که جرم 
تلقی نمی شود،برخوردها متناسب با جرم وهمراه با تذکر و ارشاد باشد که در این صورت 

اثرگذاری کار بیشتر می شود.

رهبرمعظم انقلاب درحکم آغازدوره جدید شورایعالی انقلاب فرهنگی: 

شتاب رشد علمی کشور نباید به هیچ بهانه ای کاهش یابد 
اخبـــار

استاندار قم: 

امنیت کشور مرهون مجاهدت 
سربازان گمنام امام زمان )عج( است

ایمان: استاندار قم، اقتدار و امنیت کشور را مرهون مجاهدت سربازان گمنام 
امام زمان )عج( و ایثار شهدا دانست. 

حجت الاسلام والمسلمین محمدصادق صالحی منش در همایش سی امین سالگرد 
تاسیس وزارت اطلاعات که در سالن همایش های دفتر تبلیغات اسلامی برگزار شد،  با بیان 
اینکه وزارت اطلاعات از جایگاه خاصی در نظام اسلامی برخوردار است، گفت: مسئولان این 
وزارتخانه بر اساس موازین اسلام ناب محمدی و در جهت حفظ امنیت جامعه مجاهدت 
می کنند.  استاندار قم حفظ امنیت کشور را از وظایف مهم وزارت اطلاعات دانست و افزود: 
حس امنیت و آرامش مردم مهمترین دستاورد این نهاد امنیتی در عرصه ی داخلی است. 
وی همچنین جلوگیری از نفوذ دشمنان خارجی را دیگر رسالت مهم این وزارتخانه عنوان 
و خاطرنشان کرد: امروز به برکت نظام مقدس جمهوری اسلامی و با تلاش توام با تدبیر 

سربازان گمنام امام زمان)عج(، ایران اسلامی در اوج اقتدار و امنیت قرار دارد.

صادق خرازی:

 هیچ گروه و حزبی نمی تواند 
خود را نسبت به دیگری برتر بداند 

صادق خرازی طی یادداشتی خطاب به اسدالله بادامچیان یادآور شد که هیچ 
گروه و حزبی یا خط و دیدگاهی، نمی تواند خود را نسبت به دیگری، برتر بداند. 

به گزارش ایسنا، در یادداشت کوتاه صادق خرازی که در صفحه شخصی وی در فیس 
بوک منتشر شده آمده است: این روزها با برخی اظهارنظرهای تعجب آور روبرو می شویم که 
قصه پرغصه هفت گنبد افلاک است، جناب آقای اسدالله بادامچیان استراتژیست موتلفه، 
اخیرا نسبت به اصلاح طلبان اظهار نظر فرموده و گفته اند اینها ایرانی هستند و از جناب 
آقای خاتمی هم یادی کرده اند که بهترین گزینه برای زندگی در اروپا هستند، البته ایشان 
در صحبت کردن ید طولایی دارند و علاقمندند همگان، ایشان را کیسینجر موتلفه بدانند، از 
این که ایشان خیل عظیم جامعه اصلاح طلب را ایرانی دانسته اند ظاهرا بایست سپاسگزاری 
کرد، حتما ایشان مطلع هستند که اصلاح طلبی ریشه در مفهوم مدینه النبی دارد و 
مهمترین پیام انقلاب اسلامی اصلاح جامعه بوده است و اصلاحات حقیقتی ماندگار در 
تحولات اجتماعی وسیاسی ملت ایران بوده و خواهد بود، بیاد دارم سال های نخست دولت 
مهر ورز ، این آقایان که امروز مدعی مخالفت با انحراف آن دولت کذایی شده اند چگونه 
حقیقت و اصالت را به قدرت و دولت واگذار کردند و همه سوابق خویش را به معامله 
گذاردند، چگونه چشمان خود را در برابر اشتباهات و خطاها و خیانت ها و دروغ پردازی ها 
بستند، حال این آقایان راجع به اصالت اصلاح طلبان و ایرانی بودن آنها ، که اکثر ایشان 
مقلدان حضرت امام و رهبری بوده و هستند و شخصیت های برجسته آن از سرمایه 
اجتماعی مردم اند ، موضع گیری میکنند !!!. ایکاش در موتلفه مشی اخلاقی شادروان 
مرحوم آقای عسگراولادی حاکم می شد ، آن مرحوم علیرغم آنکه دارای دیدگاهی متفاوت 
با برخی طبقات اجتماعی بود ، دو خصلت نیک را هرگز به هوای نفس و خود خواهی واگذار 
نکرد. نخست رعایت ادب و اخلاق در داوری نسبت به افراد و دوم انصاف و مروت نسبت به 
مکتب های دیگر سیاسی و اجتماعی ، حتی اگر به لحاظ فکری با آنها زاویه داشتند. جناب 
بادامچیان ، آحاد ملت ایران ، اعم از اصلاح طلب و دیگران در زیر خیمه بلند انقلاب زندگی 
می کنند، هیچ گروه و حزبی ، یا خط و دیدگاهی، نمی تواند خود نسبت به دیگری ، برتر 

بداند همه می توانند با اخلاق و ادب به گفت وگو بپردازند.

جانشین فرمانده مرزبانی ناجا:

اشراف کامل اطلاعاتی 
در تمام مرزهای کشور وجود دارد

ایمان: جانشین فرمانده مرزبانی ناجا گفت: اشرافیت کامل اطلاعاتی در تمامی 
مرزهای کشور وجود دارد.

سردار  احمد گراوند عصر روز شنبه در مراسم تحلیف سربازان پایه خدمتی شهریور ماه 
92 مرکز آموزش مرزبانی محمد رسول الله)ص( خراسان جنوبی افزود: با همکاری مرزبانی 

کشور در هیچ جایی از مرزهای کشور مشکل امنیتی نداریم.
وی با اشاره به اینکه برای امنیت در مرزهای کشور از تجهیزات به روز دنیا استفاده می 

شود گفت: با هرگونه تردد غیرمجاز در مرزهای کشور با جدیت برخورد می شود.
سردار گراوند با بیان اینکه امنیت مرزهای کشور همانند نگینی می درخشد یادآور شد: 
امنیت بر هشت هزار و ۷55 کیلومتر مرزهای کشور با بکارگیری بروز ترین فناوری های دنیا 
حاکم است. وی با اشاره به اینکه مرزبانی کشور در سال 88 به فرمان رهبر معظم انقلاب 
تشکیل شده افزود: در این راستا در 16 استان فرماندهی مرزبانی و نیز چهار مرکز آموزش 
مرزبانی در سطح کشور راه اندازی شده است. سردار گراوند با تاکید بر اینکه امنیت امروز 
کشور مرهون خون شهداست یادآور شد: نیروی های مرزبانی اجازه هیچ گونه تعرضی به 
دشمن برای تجاوز به خاک ایران اسلامی را نمی دهند و در مقابل دشمنان تا پای جان 
ایستادگی می کنند. وی ادامه داد: در حال حاضر امنیت بخشی از مرزهای شرقی، شمال 

غرب و جنوب با همکاری سپاه پاسداران و ارتش جمهوری اسلامی تامین می شود.
جانشین فرمانده مرزبانی ناجا با بیان اینکه مردم در برقراری امنیت کشور سهم دارند 
تاکید کرد: مردم می توانند با مشاهده افراد مسلح غیرقانونی با پلیس 110 تماس بگیرند تا 

مرزبانان در دفاع از مردم اقدام کنند.
سردار گراوند با اشاره به اهمیت راهدارها در مرزهای کشور، افزود: این راهدار ها در 

امنیت مرزهای و موفقیت های مربانان تاثیر زیادی داشته است.

رییس کمیسیون فرهنگی مجلس :

 جلوی اکران هشت فیلم را بگیرید
ایمان: رییس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی در نامه ای به وزیر 

فرهنگ و ارشاد اسلامی خواهان جلوگیری از اکران هشت فیلم شد.
حجت الاسلام احمد سالک روز شنبه در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی ایرنا اظهار داشت: 
محتوای این فیلم ها با ارزش های انقلاب اسلامی در تناقض است و برخی از این فیلم ها 
درباره فتنه 88 است. وی با نام بردن از برخی از این آثار اظهار داشت: فیلم هایی همچون، 
قصه ها، آشغال ها و عصبانی نیستم جزو این آثار است. ما اجازه نمی دهیم هر گونه مطلبی 
که به ذهن فیلمنامه نویس می رسد به عنوان فیلم مطرح شود، زیرا برخی از این آثار به 
هیچ وجه ارزشمند نیستند. نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ما 
مدافع فیلم ها و آثار فاخر هستیم و هر اثری که فاخر نباشد با ارزش های ما در تضاد است.

دکتر ولایتی: 

ایران از مبارزه بحق انصارالله 
در یمن حمایت می کند

ایمان: دبیر کل مجمع جهانی بیداری اسلامی گفت: جمهوری اسلامی ایران از 
مبارزه بحق انصارالله در یمن حمایت می کند و این حرکت را بخشی از حرکات 

موفق بیداری اسلامی می داند.
علی اکبر ولایتی روز شنبه در نشستی با علما و بزرگان زیدی یمن این مطلب را بیان 
کرد. دبیرکل مجمع جهانی بیداری اسلامی گفت: ما از اخبار پیروزی های بسیار ارزشمند 

مردم یمن اطلاع داریم و از این بابت خوشحالیم و به مردم این کشور تبریک می گوییم.
ولایتی افزود: ما با افکار و اندیشه علامه حوثی پدر معنوی انصارالله آشنا هستیم و از این 
که عبدالملک حوثی رهبر انقلاب یمن با حرکات مدبرانه و شجاعانه و با یک جهان بینی 
ارزشمند این انقلاب را اداره می کند خوشحالیم. وی با بیان این که انصارالله در یمن تحولی 
ایجاد کردند که در تاریخ این کشور بی سابقه است گفت: پیروزی های پی در پی انصارالله 
حکایت از این می کند که کار حساب شده و با برنامه ریزی صورت گرفته و با پند گرفتن از 

گذشته توانسته اند بر اوضاع مسلط شوند و موانع را یکی پس از دیگری بردارند.
وی ادامه داد: اهدافی که در انقلاب 2011 یمن دنبال می شد در طول سه سال گذشته 
محقق نشد و طرح معروف به خلیجی طرح مناسبی برای یمن نبود و انصارالله بخوبی 

موضوع را متوجه شدند و این طرح را رد کردند.
دبیرکل مجمع جهانی بیداری اسلامی گفت: انصارالله در یمن با تدبیر مناسب در جهت 

وحدت همه مذاهب گام برداشته است که این حرکت مورد تایید ما است.
ولایتی اظهار امیدواری کرد، همان نقشی که حزب الله در لبنان دارد انصارالله نیز در 
یمن داشته باشد. وی ادامه داد: در وقایع مختلف لبنان حزب الله در کنار ارتش با کسانی 

که علیه مردم این کشور می جنگند مبارزه می کند.

آیت الله سید حسن خمینی در دیدار با اعضای کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال:

اگر جامعه کاری را جرم تلقی نکرد، »برخورد« نتیجه عکس می دهد 

ماجرای هدایای ناپدید شده
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خداوند، برترين جايگاه بهشت است.
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پرونده رحیمی به دیوان عالی می رود
گفته می شود: قاضی محسن افتخاری سرپرست دادگاه های کیفری استان تهران با اشاره به 
اعتراض محمدرضا رحیمی به حکم صادره از سوی شعبه ۷6 دادگاه کیفری استان تهران گفته است 

: برای رسیدگی به اعتراض، پرونده مذکور تا پایان مهرماه به دیوان عالی کشور ارسال خواهد شد.

تخلف دانشگاه ایرانیان محرز است
گفته می شود: مصطفی افضلی فرد دبیر کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی گفته است: 
تخلف دانشگاه ایرانیان محرز است و اسناد مربوط به این پرونده در اختیار سازمان بازرسی کل کشور و 
دیوان محاسبات قرار دارد.  وی ادامه داده است :نامه نگاری های حمید بقایی در ارتباط با اتهامات وارده 

به این دانشگاه بدون پشتوانه است و تنها ادعاهایی در این نامه نگاری ها مطرح شده بود.

جهانگیری: احزاب اصلاح طلب باید وارد صحنه شوند 
گفته می شود: اسحاق جهانگیری رییس شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران گفته 
است: رییس جمهوری در صیانت از قانون اساسی و پاسداری از حقوق مردم محکم و استوار است اما 
وظیفه اصلی بر دوش احزاب اصلاح طلب است که باید وارد صحنه شوند. وی که در جلسه شورای 
مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران سخن می گفت، افزوده است: من حتی گاه با طرح این مساله 
از طرف رییس جمهوری مواجه می شوم که چرا دوستان به اندازه کافی فعال نیستند. معاون اول 
رییس جهوری با اظهار تاسف از این که به خاطر یک حرف کوچک 220 نماینده مجلس خواستار 

حضور رییس جمهوری می شوند، گفته است: در این شرایط حمایت از دولت ضرورت دارد. 

محمد خاتمی بهترین گزینه نظام برای فرستادن به اروپاست 
گفته می شود: اسدالله بادامچیان عضو شورای مرکزی موتلفه با تاکید بر اینکه رییس جمهوری 
که دو دوره ریاست دولت را بر عهده داشته، برای نظام ارزشمند است، گفت: محمد خاتمی بهترین 
گزینه نظام برای فرستادن به اروپاست و احمدی نژاد نیز بهترین گزینه برای فرستادن به فلسطین 
است. نائب رییس جبهه پیروان درباره امکان بازگشت احمدی نژاد به عرصه قدرت، اظهار کرده است: 
من توصیه می کنم که آقای احمدی نژاد نیاید. من چنین توصیه ای را هم به آقای خاتمی عرض کرده 
بودم تا دیگر به صحنه نیایند. علت این است که هیچ نظامی رییس جمهورش را دور نمی اندازد. 
رییس جمهوری که دو دوره ریاست دولت را بر عهده داشته، برای نظام ارزشمند است. یعنی اگر فردا 
روزی آقا بخواهند ماموریتی به کسی بدهند، آن فرد چنین افرادی هستند. پس طوری رفتار کنند 

که آقا بتوانند این ماموریت به آنان محول کند .

جریمه مالی زنان بدحجاب هیچ سنخیتی با دین ندارد 
گفته می شود: حجت الاسلام سادات ابراهیمی نماینده اصولگرای مجلس با بیان اینکه باید از 
برخوردهای سلبی و منفی در جهت رعایت حجاب جلوگیری شود، گفته است: جریمه هایی که در 
طرح »صیانت از حریم عفاف و حجاب« در نظر گرفته شده درست نیست، از یک سو شرایط کشور 
و وضعیت اقتصادی مردم چندان خوب نیست و از سوی دیگر جریمه مالی برای یک مسئله ی کاملا 

شرعی، هیچ سنخیتی با دین ندارد. 

پایداری ها به هیچ عنوان محور اصولگرایان نیستند 
گفته می شود: سیدکمال الدین سجادی سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری با بیان این که 
اصولگرایان در انتخابات ریاست جمهوری مرتکب اشتباه استراتژیک شدند و کاندیداهای ما نیز توهم 
خود برنده پنداری داشتند، گفته است: به همین دلیل حرف شنوی از جامعتین وجود نداشت و این 
روحیه باعث شد که تفرقه شکل بگیرد. سجادی همچنین در پاسخ به سوالی درباره احتمال محوریت 
قرار گرفتن پایداری ها، گفته است: پایداری ها به هیچ عنوان محور اصولگرایان نیستند و آیت الله مصباح 

نیز قرار نیست شخصیت محوری اصولگرایان باشد. محوریت اصولگرایان جامعتین هستند. 

نامه مجمع محققین و مدرسین به روحانی
گفته می شود: اعضای مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم در مورد وضعیت کروبی و 

موسوی به حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی رییس جمهور نامه نوشتند.

نیمه اول آبا ن؛زمان معرفی گزینه پیشنهادی وزارت علوم
گفته می شود: سعدالله  نصیری قیداری معاون پارلمانی وزارت علوم تحقیقات و فناوری از معرفی 
گزینه پیشنهادی وزارت علوم تا اوایل آبان ماه سال جاری خبر داده و گفته است: محمدعلی نجفی 

یکی از گزینه های مطرح برای تصدی پست وزارت علوم است.

2۵0 هزار صندلی خالی در دانشگاه ها 
گفته می شود: محمدعلی نجفی سرپرست وزارت علوم گفته است: با وجود گسترش کمی 
دانشگاه ها، هنوز هم عده ای در کشور دنبال ایجاد دانشگاه های جدید هستند، اما این موضوع 
در سیاست های کاری وزارت علوم قرار ندارد، چرا که افزایش کمیت با کیفیت پایین رشته های 
دانشگاهی به نفع کشور نیست.نجفی با اشاره به وجود 250 هزار صندلی خالی دانشگاه ها پس از 
برگزاری آزمون سراسری امسال، گفت: 160 هزار صندلی خالی به دانشگاه پیام نور و بقیه به سایر 

مراکز آموزش عالی غیردولتی و غیرانتفاعی اختصاص دارد.

حضور فعال شرکت گاز استان قم 
در مانور بزرگ امداد و نجات

ایمان:شرکت گاز استان قم در مانور بزرگ امداد و نجات حضوری فعال داشت.

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان قم،  به مناسبت هفته کاهش اثرات بلایاي طبیعي و 
به منظور ایجاد و ارتقاي آمادگي در سازمانها و ارگانهاي عضو کارگروههاي شوراي مدیریت بحران 
استان قم ، چهارشنبه  گذشته مانور گسترده اي با فرض وقوع زلزله اي با قدرت ۷/2 درجه در مقیاس 

ریشتر در روستاي حصارشنه از توابع بخش مرکزي استان قم برگزار گردید.
در این مانور قریب به 40 سازمان و ارگان از جمله شرکت گاز استان، توانمندي ها و امکانات خود 
در زمان وقوع بحران را به نمایش گذاشته و بر اساس سناریوهاي از پیش تنظیم شده در سازمانهاي 
ذیربط به تمرین عملیات تخصصي پرداختند.شرکت گاز استان قم به عنوان عضو کارگروه تخصصي 
سوخت رساني با نیرویي بالغ بر ۷0 نفر از واحدهاي HSEو پدافند غیرعامل، امداد و بهره برداري، 
حمل و نقل، حراست، مخابرات، خدمات رفاهي و روابط عمومي به همراه ماشینآلات و تجهیزات 

زمان بحران، در مانور شرکت نمود.
بر اساس سناریوي تنظیم شده در واحد پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شرکت گاز، عملیات 
قطع گاز علمک هاي آسیب دیده و اطفاي حریق آنها، ورود به حوضچه و بستن شیر شبکه، نجات 
توسط  عملیاتي  محلهاي  فیزیکي  فرماندهي، حفاظت  برپایي چادر  داخل حوضچه،  از  مصدوم 
حراست، تأمین و تدارک مایحتاج رفاهي پرسنل، تصویربرداري از عملیات به منظور مستندسازي و 

برقراري ارتباط بي سیم در محل مانور انجام گرفت.

نماینده قم در شورای عالی استانها: 

سناریوی تضعیف شوراها 
همچنان ادامه دارد

ایمان: نماینده قم در شورای عالی استانها گفت: پس از گذشت چند سال از شکست 
طرح انتخاب شهردار توسط مردم با تلاش فراوان جامعه شورایی کشور، طرح انتخاب 
شهردار توسط هیئت های حل اختلاف، سناریوی جدیدی است که چندتن از نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی در جهت تضعیف شوراها تنظیم کرده اند.
علی قاسمی ورجانی با اشاره به فرمایشات امام خمینی )ره( افزود: امام خمینی )ره( مدام در 
سخنرانی های خود می فرمودند:شورای شهر یعنی، همه کارها دست این هاست شهردار را هم 
تعیین می کنند، کارهای دیگر را، همه را این ها انجام می دهند، ولی متأسفانه علیرغم اینکه شاهدیم 
اکثر مسئولین علی الخصوص نمایندگان مجلس همیشه در صحبت های خود گفته اند راه و اندیشه 
امام باید زنده بماند در عمل غیر از این بوده و همواره سعی در کمرنگ تر شدن شوراها داشته اند 

کما اینکه هم اکنون نیز تا حدودی موفق بوده اند.
عضو شورای اسلامی استان قم در ادامه با انتقاد از دلایل توجیهی طرح انتخاب شهردار توسط 
هیئت های حل اختلاف اظهار داشت: نمایندگان یکی از دلایل خود را در اجرای این طرح امنیت 
شغلی شهرداران مطرح نموده اند که می توان با یک بررسی ساده نشان  داد آیا عمر شهردارانی 
که توسط شوراها انتخاب شده اند کمتر از سایر پست ها مثل استانداران، فرمانداران و مدیران 
دستگاهاست؟ نماینده قم در شور ای عالی استانها اظهار داشت: اصل هفتم قانون اساسی به صراحت 
بیان می کند که شوراها از ارکان تصمیم گیری و اداره امور کشورند واین سوال مطرح است که 
نمایندگان و مسئولین دولت با چه هدفی سعی در نادیده گرفتن اصول قانون اساسی را دارند و 
می خواهند شوراها تنها یک نهاد نظارتی سطح پایین باشد و شاید هم این روال را ادامه داده و کم 

کم تا انحلال این نهاد مردمی پیش روند.
قاسمی ورجانی انتخاب شهردار توسط شوراها را به صلاح مردم دانست و گفت: روال فعلی 
انتخاب شهردار بسیار معقول و منطقی است و در آن مردم شوراها را به عنوان نمایندگان خود 

انتخاب می کنند و شوراها نیز با یک بررسی وکار کارشناسی دقیق شهردار را انتخاب می نمایند.
وی در پایان افزود: امید است با همت و تلاش شوراییان، نمایندگان مجلس نیز نظر خود را 
تجدید نموده و انتخاب شهردار که از معدود اختیارات شوراهای شهر می باشد را از آنها سلب نکنند.

با توجه به اینکه بارها از سوی بزرگان نظام تاکید 
شده است که مجلس رکن رکین جمهوریت نظام و در 
رأس تمامی امور است، اما رسانه ملی به این موضوعات 
سلیقه ای  برخوردهای  اعمال  با  و  نکرده  توجهی 

نارضایتی مسئولان سه قوه را موجب شده است. 
به گزارش خبرگزاری خانه ملت: صدا و سیما پنجشنبه 
شب گذشته در بخشی از برنامه صرفا جهت اطلاع  قطع 
لحظه ای میکروفن مجلس هنگام پخش سرود ملی درنشست 
مشترک دولت و مجلس را به تمسخر گرفت. این در حالی 
است که در ماه های گذشته نیز اخبار صدا و سیما بارها 
در موضوعات مختلف به تمسخر و تخطئه قوه قانون گذاری 
پرداخته است . در همین روزها بارها هفته های سرکشی 
نمایندگان به حوزه های انتخابیه را – که جزئی از وظایف 
پارلمانی تعریف می شود- تعطیلات طولانی مدت نمایندگان 
خواند و عملا تلاش کرد به مخاطبین القاء کند نمایندگان 
تنها در هفته سه جلسه علنی شرکت می کنند و مابقی 
ایام هفته تعطیل هستند. حکایت موضع گیری های صدا و 
سیما در برابر مجلس البته داستان و دیروز امروز نیست. بارها 
نمایندگان در مجلس از عملکرد زاویه دار، تخریب و  تمسخر 
مجلس توسط رسانه ملی انتقاد کرده اند.در ماه های اخیر 
سه قوه از عملکرد رسانه ملی انتقادات جدی داشته اند. دولت 
یازدهم و وزرا و معاونان رییس جمهور در طول یک سال و 
نیم گذشته مکررا از نحوه برخورد مغرضانه صدا و سیما با 
دولت انتقاد کرده اند. علاوه بر این رییس قوه قضاییه نیز 
چندی پیش از تخریب قوه قضا توسط صدا و سیما به شدت 
انتقاد کرد و این رفتار به دور از وظایف ذاتی این سازمان 
خواند.در ادامه برخی از اعضای هیات رییسه و نمایندگان 
مجلس در گفت و گو با خانه ملت از عملکرد صدا و سیما در 

برخورد با قوه مقننه انتقاد کرده اند.
پیر موذن:

رسانه ملی به رسانه ضرغامی تبدیل شده است 
کمال الدین پیرموذن ، با تاکید بر اینکه رسانه ملی باید 
متاسفانه  کند، گفت:  رعایت  در عملکرد خود  را  انصاف 
عملکرد اخیر صداوسیما نشان می دهد که رسانه ملی به 
رسانه ضرغامی تبدیل شده است. نماینده مردم اردبیل، 
نیر، نمین و سرعین در مجلس شورای اسلامی با یادآوری 
فرمایش امام خمینی )ره( مبنی بر اینکه مجلس در رأس امور 
است، افزود: با توجه به اینکه بارها از سوی بزرگان نظام تاکید 
شده است که مجلس رکن رکین جمهوریت نظام و در رأس 
تمامی امور است، اما رسانه ملی به این موضوعات توجهی 
نکرده و با اعمال برخوردهای سلیقه ای نارضایتی مسئولان 
سه قوه را موجب شده است.وی با بیان اینکه مجلس یکی 
از ارکان تاثیرگذار در مسائل داخلی و بین المللی کشور است، 
ادامه داد:  به سخره گرفتن سرکشی نمایندگان ملت به حوزه 
های انتخابیه در تعطیلات مجلس و مسخره کردن یک 
مشکل کوچک در ابتدای مراسم  نشست مشترک مجلس و 
دولت قابل توجیه نیست.پیرموذن ادامه داد: ادامه روند کنونی 
از سوی رسانه ملی یعنی این رسانه با مجلس که عصاره ملت 
است سر ناسازگاری دارد.این نماینده مردم در مجلس نهم با 
بیان اینکه توهین مجلس توسط رسانه ضرغامی به جهت 
اینکه مجلس تبلور اراده ملت است، توهین به ملت به شمار 
می رود، گفت: امیدوارم بساط توهین به نمایندگان برآمده از 

آرای ملت از سوی صدا و سیما  جمع شود.
 

ندیمی:
لودگی در برنامه های صداو سیما روحیه عناد و 

دشمنی را تقویت می کند
ایرج ندیمی ،  با انتقاد نسبت به عملکرد صداو سیما،   با 
اشاره به تمسخر قطع میکروفن مجلس هنگام پخش سرود 
ملی درنشست مشترک دولت و مجلس،  افزود: طرح این نوع 
موضوعات مشکلی را حل نمی کند و درست نبود که آن 
اتفاقی که در یک فضا و زمان محدود رخ داد و علنی هم نبود 
برای همه ملت پخش شود و آنها را به قضاوت وادارکنند و 
شاید مناسب تر این بود که هم نوایی رئیس جمهور ، رئیس 
مجلس ، نمایندگان ملت و وزرا در این جلسه به ملت نشان 
داده می شد.نماینده مردم لاهیجان و سیاهکل در مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه نتیجه نقد باید سازندگی 

باشد نه تمسخر و تحقیر و بی آبرویی، افزود: در برخی از 
برنامه ها به علت ناپختگی عوامل تهیه و یا اجرای ناقص آن 
با مشکلاتی روبرو هستیم.وی با بیان اینکه نمی توان بر روی 
تمسخر و تحقیر و دست انداختن اسم نقد گذاشت و این از 
رذایل اخلاقی است،  گفت: صداو سیما باید با بیان مشکلات و 
بیان راهکار حفظ آبرو کند و روحیه عناد و دشمنی را تقویت 
نکند.ندیمی با بیان اینکه باید لودگی در برنامه های صدا و 
سیما را که  نام طنز پخش می شود مدیریت کرد افزود: این 

رویکرد ناصحیح صداو سیما به جایگاه قوا آسیب می زند.
 

حقیقت پور:
زمام امور در رسانه ملی در اختیار جریان خاصی است

منصور حقیقت پور با انتقاد از عملکرد صداو سیما و با 
تاکید بر اینکه صداو سیما تنها نیمه خالی لیوان را می بیند، 
گفت:  وقتی امام امت از مجلس ، دولت و قوه قضاییه حمایت 
می کند همه باید حمایت کنند و به موقع انتقاد کنند. 
وی گفت: زشت است که رسانه ملی دنبال بیان اشکالاتی 
همچون قطع میکروفن باشد. وی ادامه داد: مگر آقایان 
درصدا و سیما مبرا هستند و کم اشکال دارند ؟ مگر در 
برنامه هایشان کم تپق می زنند و عدم هماهنگی دارند؟ آیا 
ما باید اشکالات رئیس و مسئولان سازمان صداوسیما را به 
سخره بگیریم؟این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس افزود: این که صحبتهای رییس جمهور را 
در صدا و سیما مسخره کنیم با این نیت که بخواهیم مردم 
را بخندانیم رفتار نازل و سبکی است.حقیقت پور با تاکید بر 
اینکه صداو سیما حد و حدود را رعایت نمی کند ،  افزود: 
زمام امور صداو سیما دراختیار طیف و جریان خاصی است 
که بنای آن بر حل مسایل و مشکلات نظام از راه اخلاقی و 

منطقی و ادب نیست.

جعفر زاده:
 رسانه ملی باید منشا  اتحاد ملی باشد نه نفاق  

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی  ضمن نقد برنامه های 
رسانه ملی گفت: انشاء الله مسئولین صدا و سیما نیت خیر 
دارند اما خروجی برنامه هایی که از رسانه ملی پخش می شود 
برخلاف منویات مقام معظم رهبری، ایجاد اختلاف و شکاف 
میان 3قوه کشور را دنبال می کند. عضوکمیسیون برنامه 
و بودجه و محاسبات مجلس  افزود : رسانه ملی با عنوان 
نقد و برنامه های کارشناسی هرنهاد جمهوری اسلامی که 
باب میل مسئولین رسانه ملی نیست را تخریب می کنند.

جعفرزاده گفت: انتقادات مغرضانه صدا و سیما تنها متوجه 
دولت و نمایندگان مجلس نیست؛ رسانه ملی بعضا سیستم 
قضایی و قضات زحمتکش کشور را نیز مورد تخریب قرار 
می دهد که جای تاسف دارد و این امر حتی موجب گلایه 
علنی رئیس دستگاه قضا نیز شد. عضوکمیسیون برنامه و 
بودجه و محاسبات مجلس خواهان تغییر رویه صداوسیما شد 
و گفت: رسانه ملی یک رسالت حرفه ای و انقلابی بر عهده 
دارد که با ایجاد اتحاد و وفاق ملی درجهت تقویت جمهوری 

اسلامی و ولایت فقیه حرکت کند.
 

هروی: 
ضرورت تغییر رویکرد رسانه ملی در برخورد با قوا

در مجلس شورای  قائنات  مردم  نماینده  هروی  جواد 
اسلامی، با انتقاد از عملکرد صداوسیما گفت: رسانه ملی باید 
با رعایت انصاف و به دور از هرگونه تبعیض به پوشش اخبار 

نظام و قوا اقدام کند. 
وی تصریح کرد: اینکه صداوسیما بخواهد گاهی برخی از 
قوا را با پخش برنامه هایی تخریب کند، شیوه خوبی نیست.

هروی تاکید کرد: صداوسیما باید در نگاه خود به اطلاع رسانی 
در سطح جامعه بازنگری اساسی انجام دهد.

 
سبحانی نیا: 

عده ای در رسانه ملی از تخریب قوا بدشان نمی آید
 حسین سبحانی نیا با بیان اینکه رسانه ملی باید آنطور 
که از نامش برمی آید به صورت ملی عمل کند و نه بخشی، 
گفت: رسانه ملی به سبب جایگاه و مخاطبان بالایی که دارد، 
باید همانگونه که از نامش برمی آید به صورت ملی عمل کند، 

نه بخشی و بایستی خارج از حیطه نفوذ گروه ها و جریان های 
سیاسی و احزاب سیاسی عمل کند.نماینده مردم نیشابور در 
مجلس شورای اسلامی افزود: انتظار از رسانه ای که متعلق 
به همه مردم است، از بودجه بیت المال استفاده می کند این 
است که دور از گرایشات و خط و خطوط رفتار کند.سبحانی 
نیا بیان کرد: صداوسیما باید نقاط قوت را اطلاع رسانی و 
برجسته و ضمن تبیین منطقی نقاط ضعف، راهکارهای 
مشاهده  اکنون  که  حالی  در  کند  ارائه  مفید  و  مناسب 
می شود چنین وظیفه ای را فراموش کرده یا غفلت می کند 
و سلیقه گرایی انجام می گیرد.عضو هیئت رئیسه مجلس 
تصریح کرد: علی رغم اینکه هم در مجلس بارها تذکر داده 
شده و هم ریاست مجلس این نکته را توضیح داده اند که 
سفر نمایندگان به حوزه های انتخابیه کاری است اما مطرح 
کردن این قضیه تحت عنوان تعطیلی نمایندگان، نه یک بار و 
دوبار بلکه ده بار و در هر هفته سرکشی، متاسفانه این امر را 
به ذهن متبادر می کند که برخی در رسانه ملی نفوذ کرده اند 

که از تخریب قوا بدشان نمی آید.
 

سخنگوی هیأت رئیسه مجلس :
مدیریت صدا و سیما در رفتار سازمان 

تحت امر خود بازنگری کند
بهروز نعمتی، سخنگوی هیأت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی، با انتقاد از شیوه بیان صداوسیما درباره پوشش اخبار 
مجلس گفت: جای تاسف بسیار است که صدا و سیما در 
بخش های خبری خود قوا را به سخره گرفته و با اهدافی بعضا 
کینه ورزانه به تخریب خانه ملت می پردازد. وی در ادامه با 
بیان اینکه صداوسیما در حق نمایندگان مجلس اجحاف کرده 
است، یادآور شد: چندی پیش نیز سازمان صداوسیما به گونه 
ای از تعطیلات مجلس یاد کرد، گویی نمایندگان مجلس در 
این زمان واقعا در تعطیلات به سر می بردند.وی در ادامه با 
بیان اینکه اینگونه نگرش ها و برخوردها در شأن رسانه ملی 
نبوده و توقع بیش از این هاست، عنوان کرد: رسانه ملی باید 
تلاش کند واقعیت ها را ببیند و منتقل کند نه اینکه در زمانی 
که نمایندگان مجلس در حوزه های انتخابیه خود به فکر 
مشکلات مردم هستند در صداوسیما اینگونه به مردم القا شود 
که نمایندگان مجلس در تعطیلات به سر می بردند و یا یک 
اختلال کوچک در پخش برنامه اسباب لودگی و مسخرگی 
یک بخش خبری شود.سخنگوی هیأت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی در پایان تصریح کرد: رسانه ملی به عنوان یک رسانه 
اثرگذار باید توجه بیشتری به عملکرد سه قوه و انعکاس فعالیت 
های آنها داشته باشد ضمن اینکه از آقای ضرغامی که خود 
سال ها معاون پارلمانی صداوسیما در مجلس شورای سلامی 
بوده است انتظار می رود جلوی فرافکنی ها را بگیرد و ضرورت 

دارد در رفتار و مدیریت خودبازنگری کند.
 

حسینی: 
رسانه ملی اخبار زاویه دار با مجلس را منعکس می کند

سید شریف حسینی، عضو هیات رییسه مجلس شورای 
اسلامی با انتقاد نحوه پوشش اخبار مجلس در رسانه ملی 
گفت: بعضا دیده می شود که رسانه ملی اخبار زاویه دار 
با مجلس پخش می کند که موجبات نارضایتی و انتقاد 

نمایندگان را مهیا می کند. 
نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی در ادامه 
این مطلب افزود: سه هفته کاری نمایندگان در حوزه های 
انتخابیه، تعطیلات نمایندگان تعبیر می شود حال آن که 
تنها کار صحن علنی تعطیل است تا نمایندگان به امور 

حوزه های انتخابیه خود برسند.
حسینی هم چنین تصریح کرد: اگر سلیقه گرایی در 
این خصوص وجود دارد انتظار داریم که ریاست صدا و 
سیما رویکرد نظارتی جدی تری داشته باشد و امیدواریم 
حلقه مدیریتی صدا و سیما انتقادات سه قوه را به نحوه 

رفتار با آن ها جدی بگیرد.
وی با اشاره به تمسخر نشست دولت و مجلس در اخبار 
رسانه ملی گفت: رسانه ملی خود را مقابل قوا می بیند و 
این مساله باعث تاسف است و ریاست این سازمان بهتر 
است به یاد داشته باشد که مجموعه نظام باید در کنار 

هم حرکت کنند.

نمایندگان مردم در خانه ملت با انتقاد از لودگی صدا و سیما در پوشش اخبار مجلس مطرح کردند: 

همسویی برنامه های صداوسیما با رسانه های بیگانه برای تضعیف نظام
اخبــار

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم:

ورزش باید در مدارس ابتدایی 
مورد توجه باشد

ایمان : مدیرکل آموزش و پرورش استان قم با بیان اینکه بر 
همه ما واجب است تا به عنوان یک فرد ایرانی و مسلمان به ورزش 
بپردازیم، افزود: باید از ابتدای ورود به دوره تحصیل و مدرسه 

ورزش را سرلوحه کار خود قرار دهیم.
حمیدرضا دژاکام پیش  از ظهر شنبه در مراسم افتتاحیه المپیاد 
ورزشی درون مدرسه ای که در مدرسه ابتدایی شاهد امیدهای انقلاب 
قم برگزار شد، اظهار کرد: اکنون که در میان شما دانش آموزان مقطع 
ابتدایی هستم از بهترین ساعات زندگی ام خواهد بود.وی گفت: ما و همه 
معلمان، شما دانش آموزان را همچون فرزندان خود می دانیم و به شما و 
موفقیت هایتان افتخار می کنیم که شما امیدهای آینده کشور هستید.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم تصریح کرد: اگر دانش آموزان و 
دیگر افراد جامعه بخواهند بدنی سالم و روح و فکر بلندی داشته باشند 
باید به ورزش اهمیت بدهند.وی با بیان اینکه بر همه ما واجب است تا به 
عنوان یک فرد ایرانی و مسلمان به ورزش بپردازیم، افزود: باید از ابتدای 
ورود به دوره تحصیل و مدرسه ورزش را سرلوحه کار خود قرار دهیم.

دژاکام با اشاره به اینکه در زمان مدرسه همه تلاش مان این بود تا از زنگ 
ورزش حداکثر استفاده را ببریم، گفت: از همه دانش آموزان تقاضا دارم 
تا علاوه بر مدرسه ساعاتی را به ورزش و نرمش کردن در منزل و در کنار 
خانواده اختصاص دهید.وی در بخشی دیگر از سخنان خود بیان کرد: در 
کنار توجه به خواندن نماز و قرائت قرآن احترام به والدین شعار امسال ما 
است.مدیرکل آموزش و پرورش خطاب به دانش آموزان گفت: اگر دوست 
دارید خداوند در تمام مراحل زندگی به شما کمک کند به پدر و مادر خود 
احترام بگذارید و دست مادران خود را ببوسید که اگر والدین شما برایتان 

دعا کنند خدا نیز دست شما را می گیرد و شما را یاری خواهد کرد.

اختتامیه جشنواره فیلم کودک 
و نوجوان در قم برگزار شد

ایمان : مراسم اختتامیه بیست و هشتمین جشنواره فیلم 
کودک و نوجوان با حضور مسئولان در قم برگزار شد.

جانشین دبیر بیست و هشتمین جشنواره بین المللی فیلم های کودک 
و نوجوان، شامگاه جمعه در مراسم اختتامیه بیست و هشتمین جشنواره 
فیلم کودک و نوجوان که در سالن همایش های شهرداری قم برگزار شد 
در سخنانی با بیان اینکه این جشنواره متعلق به کودکان و نوجوانانی است 
که میزبان و مهمان این مراسم هستند، افزود: استان قم گام های موثری 
در راستای برپایی و میزبانی جشنواره هایی همانند جشنواره فیلم فجر و 
جشنواره فیلم کودکان و نوجوانان برداشته که این امر نشان از همکاری 
و هماهنگی دستگاه های مختلف در این استان دارد. ناصر باکیده، ابراز 
امیدواری کرد تا سال آینده فیلم های بیشتری در جشنواره فیلم کودک و 
نوجوان به نمایش درآید و فیلم های استان های مختلف و به خصوص استان 
قم در این جشنواره اکران شود. وی با اشاره به اینکه امروز کودکان در برخی 
کشورهای دنیا درگیر و قربانی جنگ هستند افزود: کودکان دل های پاکی 
دارند و صاحب معصومیتی شگرف هستند که باید دعا کرد تا روزی سایه 

جنگ از دنیا برچیده شود و صلح و محبت و مودت در جهان حاکم باشد.
ابزار هنر نقش موثری در تربیت اسلامی کودکان دارد

شهردار قم نیز در این مراسم ابراز داشت: در شهر مقدس قم هنرمندان 
و اساتید بزرگی در راستای ترویج فرهنگ اسلامی و با استفاده از ابزار 
هنر فعالیت می کنند که امیدواریم بتوانیم جشنواره های دیگری را در قم 
میزبانی کنیم و برای ارتقای هنر ایرانی گام های ارزشمندی برداریم. محمد 
دلبری تاکید کرد: دوران نوجوانی و کودکی بهترین زمان و فرصت برای 
تربیت درست و صحیح و اسلامی است که ابزار هنر می تواند در این زمینه 

نقش موثری ایفا کند.
7 هزار نفر در قم فیلم های جشنواره کودک و نوجوان را 

تماشا کردند
معاون فرهنگی هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز 
در این مراسم اظهار داشت: استان قم برای نخستین بار میزبانی برگزاری 
جشنواره فیلم کودک و نوجوان را بر عهده گرفت که این امر جای 
خوشحالی دارد. حامد حجتی افزود: در جشنواره فیلم کودک و نوجوان 
استان قم تعداد ۷ فیلم در سینما تربیت و به مدت چهار روز اکران شد 
که طی این مدت تعداد ۷ هزار نفر از این فیلم ها دیدن کردند. وی ادامه 
داد: میزبانی استان قم در برپایی جشنواره کودک و نوجوان اتفاق مبارکی 
بود و باید به این مهم توجه داشت که کودکان و نوجوانان سهم مهمی از 

سینمای ایران را به خود اختصاص داده اند.
قم یکی از قطب های تولید انیمیشن دینی در کشور است

معاون فرهنگی هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، استان قم 
را یکی از قطب های تولید انیمیشن دینی در کشور و دنیا برشمرد و افزود: 
در استان قم اتفاقات محتوایی بسیاری می تواند رخ دهد چرا که این شهر 
پایگاه صدور علم و اندیشه دینی و اسلامی به دنیا است. حجتی با تقدیر 
از همکاری اداره کل آموزش و پرورش، شهرداری قم و مجتمع فرهنگی 
سینمایی اریکه ملل در برگزاری جشنواره فیلم کودک و نو جوان در قم 
ابراز داشت: امیدواریم تا در سال آینده نیز این جشنواره در قم برگزار شود 

و هنرمندان استانی نیز در این جشنواره حضور یابند.

رییس ستاد راهیان نوراستان قم

برکت اردوهای راهیان نور در 
آموزش و پرورش متجلی است

ایمان: جانشین فرمانده سپاه استان قم با بیان اینکه برکت 
اردوهای راهیان نور در اعزام کاروان های دانش آموزای متجلی 
گشته است، گفت: مسئولان استانی، کشوری و لشکری همچون 

دوران دفاع مقدس در اردوهای راهیان نور نقش آفرینی کنند.
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، رضا حافظی در حاشیه برپایی 
اردوهای راهیان نور دانش آموزی استان قم به خبرنگاران گفت: هر حادثه 
عظیمی که در تاریخ ملتی اتفاق می افتد، حامل پیام هایی است که باید 
برای درس آموزی به آیندگان منتقل شود. وی افزود: انقلاب اسلامی از زمان 
شروع تا دوران تثبیت خود شاهد حضور دلیرمردانی بود که پس از آن در 
دوران فتح الفتوح یعنی دفاع مقدس پرورش یافته و در آن دانشگاه آموزش 
دیدند. جانشین فرماندهی سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( در ادامه با بیان 
اینکه انقلاب در دوره استقرار، پیش روندگی و پیش برندگی هم نیاز به آن 
روحیه دارد خاطرنشان ساخت: باید افرادی مثل رزمندگان اسلام حاضر 
باشند تا رسالت انقلاب را به دوش بکشند و جز نسل امروز، هیچ کسی قادر 
به انجام این ماموریت خطیر نیست. وی با اشاره به این نکته که راهیان نور 
در واقع ادامه جریان دفاع مقدس است، افزود: با عنایات حاص الهی و مدد 
ائمه)ع( و شهدا، راه پرفتوح انقلاب و دفاع مقدس ادامه یافته و پیام شهدا با 
تلاش و حضور دانش آموزان به نسل امروز منتقل می گردد. رئیس ستاد 
راهیان نور استان قم در ادامه دانش آموزان را ادامه دهندگان مسیر نورانی 
شهدا و رزمندگان اسلام در جبهه خواند و اذعان داشت: اینان آماده شده اند 
با حضور در سرزمین های نور رسالت انقلاب را به دوش بکشند؛ از این رو 
راهیان نور، حرکتی بسیار عظیم و باارزش محسوب می گردد. وی بر حمایت 
همه جانبه مسئولان از حرکت راهیان نور تاکید کرد و افزود: همانگونه که 
در زمان جنگ همه ارگان ها در جبهه و پشت جبهه از رزمندگان اسلام 
حمایت می کردند، شایسته است در حرکت عظیم راهیان نور نیز مسئولان 
کشوری، لشکری و استانی با یادآوری این باور که راهیان نور ادامه دفاع 
مقدس در سنگر جنگ نرم دشمن است، در جهت برپایی اردوهای آن 
کمک نمایند و بدانند حضور در سرزمین های نور بخصوص برای جوانان و 
نوجوانان رویارویی با دشمن متجاوز در جبهه جنگ نرم است. حافظی در 
بخش پایانی این گفتگو به تغییرات بوجود آمده در اردوی امسال اشاره کرد 
و یادآور شد، مشارکت خوب دانش آموزان و اولیاء در برپایی اردو علیرغم 
تبلیغات سوء دشمنان، مثال زدنی است؛ پیش بینی ما برای مشارکت در 
اردوی راهیان نور، برای سال های بعد بود اما همانگونه که حضرت آقا هم 
فرمودند، راهیان نور حرکت بابرکتی است و این برکت در آموزش و پرورش 

به خوبی متجلی شد.  


